
'OPERACIJA MINULO DELO
Kar zadeva minulo delo kot element v sistemu 

“Pravljanja, delitve dohodka in osebnih dohodkov, 
ie bržčas še najbolj točna ugotovitev, da smo o tem 

i Problemu doslej veliko več govorili kot pa ga prak- 
tično razreševali, čeprav nova ustava jasno govori o 
rrrinulem delu kot enem od osnovnih elementov 
javljanja in delitve. Slovenski sindikati zato že 
Uje izzivajo družbenopolitično in gospodarsko jav- 
'Ost, naj se loti tudi tega oreha.

Vrženo rokavico so pobrali Celjani. Tri delovne 
Organizacije — Metka, Emo in Aero — so se odlo
ge, da bodo skupaj s sodelavci občinskega sindi- 
kalnega sveta v Celju in centrom RS ZSS za samo
upravno sporazumevanje o delitvi dohodka in oseb- 
Orh dohodkov ter raziskovalnim centrom za samo- 

- Opravljanje - po potrebi pa tudi z drugimi stro- 
e' Uovnjaki - temeljito obdelale kategorijo minulega 
d1 Uela in jo nato vgradile v svoj sistem upravljanja, 
ji delitve dohodka in osebnih dohodkov. Res pa je 

ludi to, da so v vseh teh treh celjskih delovnih 
Organizacijah že doslej upoštevah nekatere ele

mente minulega dela, čeprav bi doslej le stežka go
vorili o načrtnih prizadevanjih za presaditev te 
ustavne kategorije v neposredno samoupravno 
prakso.

Pa vendar...
V Metki, denimo, je sestavni element nagrajeva

nja in delitve osebnega dohodka tako imenovani 
dodatek na stalnost. Po petih letih delovne dobe 
dobi vsak delavec v Metki ta dodatek, njegova 
višina pa je odvisna od priznanih delovnih let: 
vsako delovno leto zagotavlja po 10 din dodatka k 
mesečnemu osebnemu dohodku. Pa še v nečem 
upoštevajo minulo delo: deset let pred upokojitvijo 
lahko vsak delavec zaprosi za premestitev na lažje 
delovno mesto, vendar ob enakih osebnih dohod
kih, kot bi jih prejemal na dosedanjem. Tako v 
neposredni proizvodnji, drugim delavcem pa pri
znavajo to pravico pet let pred upokojitvijo.

Tudi EMO priznava zaposlenim tako imenovani 
dodatek za stalnost, zanimiva pa je njegova izved
ba: vsako leto dela v EMO zagotavlja delavcu pri

mesečnem osebnem dohodku dodatek v višini po
prečnega urnega zaslužka v delovni organizaciji v 
minulem letu. Po desetih letih torej deseturni po
prečni zaslužek, po tridesetih letih trideseturrii 
poprečni zaslužek.

Tudi v Aeru so uvedli dodatek za stalnost in še 
tako imenovani dodatek za delovne izkušnje ter se 
pri tem oprijeli določil sindikalne liste. Novost pri 
njih pa je to, da vsakemu upokojenemu delavcu 
tovarne priznavajo'poseben dodatek k pokojnini. 
Ne ravno malo — v poprečju so s tem dodatkom 
pokojnine upokojenih delavcev iz Aera višje v pri
merjavi z drugimi upokojenci za 15 do 20 odstot
kov!

•Takšne so torej prve izkušnje, pravzaprav prvi 
poskusi, kako upoštevati minulo delo pri delitvi 
dohodka in osebnih dohodkov. Dogovor Celjanov 
pa je naslednji: upoštevaje dosedanje izkušnje si 
bodo sistematično prizadevali vgraditi v sistem de
litve dohodka in upravljanja kategorijo minulega 
dela v čimvečji celovitosti. s.

Sporočilo
Današnjo številko DE sku

paj s prilogo Vzajemnost po
šilja Skupnost pokojninske
ga in invalidskega zavarova
nja SRS vsem TOZD in dru
gim delovnim skupnostim — 
zavezancem prispevka 
BREZPLAČNO.

Skupnost želi, da bi se 
zavarovanci kar najbolje se
znanili z osnutkom samo
upravnega sporazuma o kon
stituiranju skupnosti pokoj
ninskega in invalidskega za
varovanja v SR Sloveniji in z 
osnutkom statuta o spre
membah in dopolnitvah sta
tuta skupnosti. O pomemb
nih dokumentih naj bi de
lovni ljudje razpravljali in se 
o predlaganih rešitvah v jav
ni razpravi tudi izrekli.

mmaaBOtm moom mmammam SHKBBSUBB&i

5 IX. 1974 - ŠT. 36 - L. XXXI

Hrna SEJA RS ZSS

Kongresno 
gradivo 
v rokah 
delavcev * *

Začetku tedna je bila v Ljubljani razširjena 
.^a seja republiškega sveta Zveze sindikatov 
Jaije. Seji je bilo že pred tem namenjeno po- 
j.No mesto v pripravah na 8. kongres ZSS, ki 
r^obra v Celju. Najprej je morala dati odgovor 
P^ašanje, ali je gradivo za kongres dovolj pre- 
^110 in izpopolnjeno, da lahko gre v javno raz- 
J\t>rugi korak je logična posledica prvega: ple- 
U6 sprejel soglasen sklep, da lahko gredo

* 17 sklepov - po dolgotrajnih razpravah je 
‘f^otno število nekoliko skrčeno - v plebisci- 

Presojo v osnovne celice sindikatov. Mirno 
« tečemo, da seje kongresno gradivo naposled 
(l0 v rokah delavcev, ki bodo odločih, ali sklepi 
L^ajo njihova osnovna življenjska, delovna in 
L upravljavska hotenja ali ne.

sklep sprejelo več kot dve tretjini vseh

Na zemljišču mariborskega Agrokombinata ob Betnavskem gradu je bilo minulo soboto republiško tekmovanje traktoristov, na katerem se je pomerilo 
kar 63 tekmovalcev in tekmovalk z vseh krajev Slovenije. Kljub slabemu vremenu, predvsem pa razmočeni zemlji, so dosegli mojstri pluga izredno dobre 
rezultate Najboljši med najboljšimi so bili Sobočani, ki so osvojili prva mesta tako med ekipami kot med posamezniki - Foto: A. Ul.

^ organizacij slovenskih sindikatov, bo imel 
Pravico, da jih svečano razglasi.

'<l r ’
^ ^enami seji, ki jo je vodila generalna sekre- 
Sij ZSS Ivanka Vrhovčak, so sprejeli statu- 
\ao8°vor o organiziranosti in delovanju sindi- 
Wn Zveže sindikatov Slovenije, pregledali in 

Poročilo republiškega sveta za 8. kongres 
|it0 davili še zadnjo korekcijo osnutkov sklepov 

in sprejeli odlok o delegatski sestavi in

Obisk 
iz ZAR

Vsredo, 11. septembra, je obiskala re
publiški svet Zveze sindikatov Slovenije 
egiptovska sindikalna delegacija, ki jo je 
vodil podpredsednik sindikata tekstilcev 
ZAR Ibrahim Shalah. V razgovoru z na
šimi sindikalnimi delavci so se člani egip
tovske sindikalne delegacije zanimali 
predvsem za probleme pri ukinjanju noč
nega dela žensk in mladoletnikov, o inte
gracijskih procesih v tekstilni industriji 
ter o načinu včlanjevanja naših delavcev v 
sindikalno organizacijo. Gostje iz Egipta 
so obiskali še Gorenjsko predilnico v 
Škofji Loki in predilnico v Tržiču.

V kongresnih 
pripravah

V pripravah na 8. kongres Zveze sindi
katov Slovenije in na 9. kongres Zveze 
mladine Slovenije bo 13. in 14. sep
tembra v lasnici pri Kočevju dvodnevni 
seminar o aktualnih nalogah sindikatov 
Slovenije in slovenske mladine v predkon
gresnem obdobju. Na seminarju bodo 
udeleženci že končanega prvega' in druge
ga političnega tečaja za sindikalne in mla
dinske aktiviste v osnovnih organizacijah 
sindikatov, mladinskih aktivih in organih 
samoupravljanja.

Na seminarju bodo obravnavali tista 
vprašanja, o katerih se bodo pogovarjali 
in odločali na obeh kongresih. Za sindi
kalne aktiviste so pomembna predvsem 
vprašanja prilagajanja sindikatov in njiho
ve organiziranosti ustavnim spremembam 
ter osnutki sklepov 8. kongresa, ki jih je 
pred nedavnim dal v razpravo v osnovne 
organizacije sindikata republiški svet Zve
ze sindikatov Slovenije. Za mladinske 
aktiviste pa bodo zanimiva predvsem do
ločila predloga statuta Zveze socialistične 
mladine Slovenije in predlogi resolucij, ki 
jih bo sprejel 9. kongres slovenske mla
dine.

D. R.

Obisk iz 
Sovjetske zveze

Te dni so obiskali republiški svet ZSS sindikalni 
delavci iz So\jetske zveze, ki jih je vodil Genadij 
Klimov, predsednik republiškega odbora sindikata 
Belorusije. V razgovora z našimi sindikalnimi de
lavci so postavljali zelo konkretna vprašanja o 
reorganizaciji sindikata pri nas, o odnosu sindikata 
do samoupravljanja in o načinu delovanja sindi
kalne organizacije v podjetju.

Poleg republiškega sindikalnega sveta v Ljubljani 
so sindikalisti iz Belorusije obiskali še Elektrarno 
Šoštanj. V Velenju so se pogovarjali s političnim 
aktivom rudnika, v Maribora pa s političnim akti
vom Elektrokovine. Ogledali so si tudi hidro
elektrarno Zlatoličje pri Mariboru.



V SREDIŠČU POZORNOSTI
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BRANKO BABIČ:
V južnoprimorskih slo

venskih občinah zbiramo 
poleg pomoči za Kozjan
sko tudi za pomoč Brki
nom. Ta akcija ni v skladu 
z zakonom o organizirani 
pomoči ob naravnih ne
srečah in zato dajalci po
moči tudi ne morejo dati 
sredstev, ne da bi odvedli 
družbene obveznosti. Re
publiškemu izvršnemu 
svetu smo predlagali, naj 
akcijo uskladi z zako
nom.

FRANC KLEMENČIČ: 
Domenili smo se, naj bi 

delovne organizacije pod
pisale sporazum o štipen
diranju učencev in štu
dentov do zadnjega avgu
sta, toda v tem času smo 
prejeli le tri odgovore! Se
daj je akcija končno 
uspešno stekla in računa
mo, da bomo sporazum v 
kratkem sprejeli...

STRAN 2

Tudi
za Brkine

■
družbena

akcija
Nedavno tega so na slovenski 

obali vsi odbori sindikata imeli red
ne seje, na katerih so obravnavali 
nekaj pomembnih vprašanj: od re- 
organizacije sindikatov, o stališčih 
Zveze sindikatov Slovenije v zvezi 
s podražitvijo nekaterih osnovnih 
življenjskih potrebščin, prek pri
prav na kongres v osnovnih orga
nizacijah sindikata, do pomoči Koz
janskemu in Brkinom. Poleg tega 
pa so osvojili tudi ključ za evidenti
ranje delegatov za 8. kongres Zveze 
sindikatov Slovenije in za J. kon
gres Zveze sindikatov Jugoslavije. 
0 tem, kakšne so bile razprave v 
koprski občini, smo se pogovorili z 

' Brankom Babičem, sekretarjem ob
činskih sindikatov in Zveze sindi
katov občine Koper.

■

FRANC SLADIČ:
V Ljubljani smo uspeš

no opravili »prvi krog« 
zbiranja pomoči za Koz
jansko in začeli z drugim, 
saj se zavedamo svojih 
obveznosti in tudi tega, da 
je škoda precej večja, kot 
je sprva kazalo. Poleg te
ga smo sklenili še pose
ben sporazum za šolo v 
Ponikvi.

„Pred dnevi smo na vseh strokovnih odborih 
sindikatov obale sklenili, da gremo v reorgani
zacijo sindikatov v smislu stališč 4. konference 
Zveze sindikatov Slovenije. Tako bo poslej v 
naši občini delovalo 17 strokovnih odborov. Pri 
nas namreč nimamo usnjarske in tekstilne de
javnosti ter strokovnega šolstva, zato tudi nima
mo teh dveh strokovnih odborov v sindikatih. 
Ta naš sklep smo dali v verifikacijo osnovnim 
organizacijam sindikatov, kongres pa bo vse to 
seveda še potrdil", je tovariš Babič odgovoril na 
vprašanje v zvezi z razpravo in sklepi o reorga
nizaciji obalnih sindikatov.

Poslušali ste tudi poročilo o stališčih ZSS v 
zvezi z nedavnimi podražitvami življenjskih po
trebščin. Kaj ste sklenili v zvezi s tem proble
mom?

„Največ časa smo se zadržali pri prvi točki 
stališč. Po burni razpravi so na sejah odborov 
sklenili, da predlagajo osnovnim organizacijam 
sindikata, da sc zavzemajo za takšno delitev 
predvidene mase za povečanje OD, da gre večji 
del teh sredstev za povišanje OD delavcem z 
nizkimi osebnimi dohodki. Na obali je akcija v 
zakasnitvi, ker podjetja nimajo -potrebnih sred
stev. Vemo pa, da so v Luki že skleniU za pove
čanje osebnih dohodkov dodati v masi 5 odstot
kov in ne 3, kot predvideva sindikalna resolu
cija."

Slovenski kongres Zveze sindikatov se počasi 
približuje. Kako ocenjujete priprave nanj in 
predkongresno dejavnost sindikatov na obali?

„Na omenjenih sestankih smo ugotovili, da 
bo treba predkongresno dejavnost pospešiti in 
ena prvih injekcij je bila prav ta razprava. Hkra
ti, in nemara bo tudi to pomagalo oživiti pred
kongresno dejavnost sindikatov, smo se že odlo
čili za ključ, po katerem bomo izvolili 10 dele
gatov za slovenski in 5 delegatov za zvezni sindi
kalni kongres. Dobili smo tudi že zvečine vsa 
stališča osnovnih sindikalnih organizacij in čaka 
nas še razprava o njih. Dokončna verifikacija 
delegatov pa bo v prvih dneh oktobra."

Pred časom ste se v primorskih občinah odlo
čili za solidarnostno akcijo, s katero želite po
magati Brkinom. Hkrati pa zbirate tudi sredstva 
za po potresu prizadete kraje na Kozjanskem. 
Kako uspete hkrati voditi obe akciji, saj je zna
no, da na obali kljub visoki zavesti delavcev de
narja vendarle ni na pretek?

Prav v tem, ker obe akciji tečeta vzporedno, 
je težava. Za solidarnostno zbiranje sredstev za 
Brkine smo se v šestih južnoprimorskih občinah 
— v treh obalnih ter še v sežanski, ilirskobi- 
striški in postojnski odločili že pred potresom, 
ki je prizadejal Kozjansko. Delavci naj bi prispe
vali enodnevni zaslužek, s čimer naj bi zbrali 
okrog 4 milijone dinarjev. Sredstva so bila na
menjena za gradnjo brkinske slemenske ceste. 
Doslej se je nateklo kaj malo sredstev, komajda 
nekaj več kot petina — podatek velja za kopr
sko občino, kajti medtem je potres prizadel 
Kozjansko in razumljivo je bilo, da so Kozjanci 
bolj potrebni pomoči kot Brkinci ceste."

Kako pa poteka akcija zbiranja pomoči za 
Kozjansko?

..Znatno bolje, kot za Brkine. V Kopru smo zbrali 
že skoraj polovico obljubljenih sredstev. Pri zbiranju za 
Brkine se namreč zatika tudi zato, ker ta akcija ni 
deklarirana kot organizirana in zato podjetja pri tej 
akciji morajo izdvajati vse prispevke. Ce vam povem 
podatek, da so morali zaradi tega v Luki izpolniti pre
ko 700 virmanskih nalogov, da so nakazali vse pri
spevke, ki gredo raznim koristnikom, preden so lahko 
dali za Brkine svoj del pomoči, sem vam povedal do
volj. Zategadelj smo tudi sklenili predlagati repu
bliškemu izvršnemu svetu, naj bi tudi akcijo zbiranja 
pomoči'za Brkine proglasil za organizirano družbeno 
akcijo." R- B.

„Konkretni sklepi Republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije so nas spodbudili k takojš
njemu delu in neposrednemu vključevanju pri 
izpolnjevanju omenjene naloge. V želji, da spod
budimo mladino k intenzivnejšemu izobraževa
nju v skladu s potrebami združenega dela in v 
težnji, da bi zagotovili mladim ljudem kar naj
bolj izenačene materialne možnosti za šolanje 
kot enega bistvenih pogojev za preprečevanje 
socialnih razlik, smo nemudoma stopili v stik z 
delovnimi organizacijami...“, nam razlaga 
Franc Klemenčič.

„Sadovi naših prizadevanj so bili v začetku 
dokaj skromni oziroma zaskrbljujoči. Domenili 
smo se namreč, naj bi organizacije združenega 
dela podpisale sporazum o štipendiranju učen
cev in študentov do zadnjega avgusta in v tem 
času smo prejeli komaj tri odgovore! Elektro- 
kovinar Ptuj in osemletka v Leskovcu sta bila za 
sporazum, medtem ko je bil odgovor Elektro- 
obrata Ptuj negativen. Skratka, rezultat akcije je 
bil več kot porazen ...“ ,

Zaskrbljenost sindikatov, še posebno pa mla
dih ljudi, ki bi se radi v življenju, kaj naučili, je; 
bila v Ptuju več kot upravičena.

„Glede na to, da štejemo med nerazvite obči
ne, smo lani približno tretjino sredstev za šti
pendije prispevali sami, ostali dtfe tretjini pa Re
publiška izobraževalna skupnost. Ker letos 
nismo dobili za štipendije nikakršnih sredstev, 
je temeljna izobraževalna skupnost kar sama od. 
sebe razpisala kakih 20 štipendij, čeprav je brez 
denarja...", nadaljuje Franc Klemenčič. 
„Kljub poraznim rezultatom, Id smo jih zabele
žili pri uresničevanju družbenega dogovora, 
naša komisija ni vrgla puške v koruzo. Vsi sku-

Ni več
časa za

odlašanje!
Republiški svet Zveze sindika

tov Slovenije je na svoji 4t. ple
narni seji meseca junija razpravljal 
o predlogu družbenega dogovora o 
nalogah pri oblikovanju in izvaja
nju štipendijske politike v SR Slo
veniji. Ugotovil je, da vsebuje druž
beni dogovor vse bistvene predloge 
in stališča, za katera so se zavze
mali sindikati, zato je sklenil, se
veda z nekaterimi dopolnitvami, 
družbeni dogovor tudi podpisati.

Pri tem so sindikati opozorili, 
da je rok za podpisovanje samo
upravnih sporazumov, ki jih bodo 
morali sprejeti v vseh temeljnih or
ganizacijah združenega dela, raz,- 
meroma zelo-kratek, če želimo uve
ljaviti novo štipendijsko politiko že 
z novim šolskim letom. 0 tem, kako 
poteka podpisovanje sporazuma, 
smo se pogovarjali s Francem Kle
menčičem, predsednikom iniciativ
ne komisije za izvajanje štipendij
ske politike pri Občinskem sindikal
nem svetu Ptuj.

paj pa smo si bili edini v tem, da nismo le sindi
kati odgovorni za uresničitev sporazuma ozi
roma izvajanje štipendijske politike, temveč 
tudi druge družbenopolitične organizacije v 
občini. Znova smo šli v 'akcijo, to pot z roko v 
roki, in rezultati niso izostali. Blizu 60 delovnih 
organizacij se je odločilo za sporazum, med 
njimi največje na našem območju', kot so na 
primer TGA Kidričevo, TAP, Sigma, Perutnina 
Ptuj in druge, kar že zagotavlja, da bomo to pot 
le uspeli. Dovolj je namreč dve tretjini pristop
nih izjav...“

Ne glede na najnovejše spodbudne podatke v 
Ptuju še niso brez skrbi. Od sporazuma do de
narja je namreč včasih še dokaj dolga pot. O 
tem meni predsednik komisije za izvajanje šti
pendijske politike pri OBSS Ptuj, Franc Kle
menčič, naslednje:

„Precejšnjo oviro za pristop k samouprav- 
nemu sporazumu predstavlja dejstvo, da-ja-po^ 
trebno prispevati sredstva za štipendije iz sklada 
skupne porabe. To je dokaj nerazumljivo, saj ga 
je večina delovnih organizacij že izkoristila za 
letošnje leto. Spomnimo se na primer le sindi
kalne liste, to je med drugim tudi izdatkov za 
regresiranje letnih dopustov, za vožnjo na delo, 
malico- itd., pa nam bo jasno, da so skladi skup
ne porabe za letošnje leto izčrpani. Pozneje smo 
sicer zvedeli, da lahko črpamo sredstva za šti
pendije iz materialnih stroškov, toda vse skupaj 
je še vedno zelo nejasno. Vemo le to, da na 
sklad skupne porabe letos ne moremo računati. 
Skratka, najvažnejše je, daje akcija za pristop k 
sporazumu uspešno stekla. Pričakujemo le še 
obrazložitev, iz katerih sredstev lahko prispe
vamo za štipendijski sklad ...“ A. ULAGA

Kako je uspel prvi krog zbiranja pomoČf-
„Zelo dobro! Lahko rečem, da je Ljub^ I 

celoti izpolnila svojo obveznost v »P1 f 
krogu", kar je navsezadnje velikega pontf’ .
uspeh vseslovenske akcije, če upoštevaj. . sia

mi

mora Ljubljana, glede na svoj gospodari 
tencial, „pokriti“ približno četrtino vse# 
venskega deleža pomoči. Videti je, da je 
hitro zbiranje pomoči odločilnega p orne ^ 
razmere zahtevajo pospešene akcije, zim* 
približuje z velikimi koraki."

Ljubljana 
za KozjansM

Naravna katastrofa, ki je fZa
'k

-dejala Kozjansko in kasnejše 
ranje pomoči za odpravljanje PV s' 
sledic potresa, je našla sloven*11 .. K 
javnost - predvsem v psiholoŠKJf " 
pogledu - dokaj nepripravljeno. '
r>l ft am#i ia rt mu nninun hilfl ^ . •sledica tega je prav gotovo bilo ■ „ 
di prepričanje/da škoda niti ni 10% !s
velika, vsekakor pa veliko manjj[jLf' 
kot so pokazali zadnji »zakljo*11 r
računi«. Zanimalo nas je, katol^J’6 
vse to vplivalo na zbiranje pon^j'
za Kozjansko v Ljubljani. Inforiflj1' av

$Sucije nam je posredoval predsedn
koordinacijskega odbora id HoLjubljane za odpravo posledic 
tresa na Kozjanskem Franc Sloo|C fkm

Slišati je, da niste ostali samo pri »P1' Hi 
krogu"? JfrtkeJgu : j i, ‘fce

„Zaradi izredno kritičnih in vsekakor ^ ^
nih razmer smo se odločili za neke vrste
no akcijo za zbiranje sredstev za gradnj[o °s! ^ 
ne šole v Ponikvi ori Celiu fobčina Seij1) ine šole v Ponikvi pri Celju (občina

morali dejstvo, da doslej ^lnUpoštevati smo muiaii uejsivu, ua uu^-j - jj 
sredstva ne bodo zadoščala za odpravosreasrva ne oouo zaaoscaia za oupravu k , j • 
potresa. Primanjkljaj se kaže še posebej prlJ Sln 
nji šol. V Ljubljani smo se odločili za p0^ H 
samoupravni sporazum. Podpisniki tega ferj
zuma se zavezujejo, da bodo skladno
dohodka, izločenega za poslovna - .ji s 
sredstva rezervnega sklada in sredstva za sp > ^
porabo, prispevali nad 5 (novih) milijon^ ^ 
za gradnjo osnovne šole v Ponikvi. Treba],; ti . 
vedati, da v tej akciji ne sodelujejo vse Ijpjf /
ske organizacije združenega dela, temveč i! H
seznam narejen na osnovi pregleda oštarij 1? 
hodka. Tako v samoupravnem sporazum11^:^ ■
luje 34 OZD s prispevkom 5 milijonov,‘ A, 
milijoni, dve z 8 milijoni in 3 OZD z^l^l s7č
joni. Seveda ni nikjer rečeno, daje „naŠsPj(| 
sodelujočih dokončen. Za vse, ki žele s
vati, so vrata odprta na stežaj!

Posebej bi rad poudaril, da smo tudi f j « 
aebni akciji, ki smo jo izrazili s samoup^ | p 
sporazumom, mislili predvsem na hith^ W
zbiranju sredstev. Podpisniki so se obveZH 
bodo svoj prispevek vplačali v enem obro*' ^ , 
kasneje do-15. oktobra. y J

Veliko naših prizadevanj smo usmeril j '(L 
3, da bi se čimbolj učinkovito organh^j y ‘ 

.itro in kvalitetno nudenje pomoči H Vj’ * 
skemu. To še predvsem velja za gradbeno jj) ,P<
tivo, ki je — če se spet vrnem na šolo v^°f) ^i u, Ki jc — oc og apGt viiiGiii na ,

že docela pripravljena na začetek de' ».
bo s šolo šlo 1zato smo prepričani, da bo s šolo šlo ^ ^i, 

načrtih, se pravi, da bo do zime pod ^
sredi prihodnjega leta pa bo že docela g°

Skoda na Kozjanskem je veliko višj^ ,j
sprva kazalo. Z drugimi besedami to - , ^ - . 
meni, da bo moral biti tudi solidarno*1' j
spevek iz „nepoškodovanih“

l Vi\
^ ( H

slovenj ^()0ic
dročij precej večji, kot se je zdelo
čunih. Kaj lahko poveste o odnosu 
nov do zbiranja pomoči za Kozjansko?

Odnos se najbolje kaže v konkretnih 
ti. Dosedanji odziv je prav gotovo^ [ji ^lami. Lnjacuanji uuzav jc piav 6W‘'.--in1 fH]}n

stojni ravni in ni razlogov, da ne bi ^ J \ f 
tudi v prihodnje. Prejšnji teden smo % L1 >
Ljubljani akcijo za „drugi krog" zbi^jf^

°&!a

%

Cfe

K

K

moč L V glavnem gre za to, naj bi delf^t ^ li 
darnostno prispevali svoj enodnevni H kH 

Rad bi omenil še nekaj: še praV 
bomo podpirali neposredne oblike PofIVoZi! k'0c 
vezave med krajevnimi skupnostmi ^ %
skem in-rmšimi iz mesta, obiske Ljublr jr’, 
na prizadetih področjih, da se bodo 
oči lahko prepričali, za kakšno škodo 
kako je takojšnja in učinkovita pomoč f ^ 
nujno potrebna. Mislimo, da takih neP j 
stikov ne more nadomestiti prav ničesa - K/(

Pri vsem našem zbiranju pomoči Pa H L 
’ ’ - • ’ • zatač3sj^>ves čas pred očmi dvoje — za i* — 

vitnih vodil: najprej, da je treba obvaf ^ dUL ? 
bivalce Kozjanskega pred zimo in dw. J. t r 
treba „rešiti“ šolski prostor. Omehr1 V°
imata prednostno pravico pred vsem 
Dobro je, če imamo tak vrstni red ve ^ /o 
očmi." *
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uvodni besedi Ivanke 
'čak, ki je dala poudarka 

vlogi sindikatov v 
jd' ™ za uveljavljanje novih od- 
[t)f<Jt v združenem delu, se je 
pf * sprejetjem posameznih 
sKI ^rialov" razvila razprava, 
ef ^ imela namena dajati ma- 
p(' Motivne podpore uvodu v 
|ll' kongresno delo, temveč bi 

lk(' bistvu lahko označili kot 
|d 0 predlogov za dopolnitev 
jjlll ®i>pra, poročila in sklepov.

|* ^veda utemeljitev pred- 
dopolnil in sprememb. 

flC ^ gotovo bo v vsem de- 
llll* Nu sindikatov do kongresa 
$|d % največja pozornost 
pO’ iJkom sklepov 8. kongresa 
li*1 j Po temeljitem priprav
il in dopolnjevalnem delu 

, Je ostalo sedemnajst. Re
ti ^ki svet je sklenil, da 
v. ktke objavi v prilogi DE 
P likati". Obenem je sklenil, 
05i ‘^utke predloži v javno raz-. 
ulj sindikalnemu članstvu in 

‘°vim osnovnim organi- 
osl* sindikata, delegatom v 
^sindikalnih organih pa tudi 
oj* organom in organi
st l,a^- ..2 množično udeležbo 
jf v razpravi o teh osnut- 
p[ijso menili na plenumu, 
oV .Ptov gotovo zagotovljeno, 
[je j"°c?o sklepi 8. kongresa kar 
tibi H odražali hotenja delav- 
‘j! da bo njihovo uresni-
^ pomenilo odločilen pri-

^ ^ naPe samoupravne so-
sindikatov v nadaljnji iz- 
naše samoi 

^ '“‘čne družbe. “
ifTJ
^ PREDLOGI

tiO 21. OKTOBRA
^ dostavimo, da je treba 
jSt Jniine in spreminjevalne 

k osnutkom sklepov 8. 
|ciili ^esa poslati republiškemu 

J ki najpozneje do 21.

■ j \Zorimo na! še na ugoto- 
'»o’ ^ i° bo kongres prav go- 

°\\ ^ Po trdil, da so sindikalno 
j P 'C^irani delavci v Sloveniji v 
šsi i \ . sprejeli idejno po litično 
^ ifev in sklepe kongresov 

komunistov Jugoslavije 
i e-e komunistov Slovenije. 

kfjSfaS bo moral pri spreje- 
i^J V Osnovne akcijske usme- 

delovanje slovenskih 
K\Ctov upoštevati politično 

'% ^ienje delavcev, ki ho- 
%^Zreševati družbena in go- 

/ vprašanja na temelju
flfl {ShIe Poetike in s. tem na sa-

i
i
c*

usmeritve bo moral

^ ~ —........# Sj tlldi na svoj lastni druž- 
ifi ^teridlni in socialni po- 
K %iaa, hmelju sprejete idej-

IČfjp u crruoritMP hn mnrni

osnovah odločilno

‘zražai°č razredne in- 
sprejeti sklepe,

čim bolj jasno oprede- 
Nsf^ dndikatov in odgo- 

£Se WV zagotavljanju od- 
"ll‘ 1 °ge delavskega razreda 

sevanju družbenih za- 
% ^rnoupravnih osnovah.

A

med kongresoma in jo bo prav 
gotovo navrgla tudi javna raz
prava.

17 OSNUTKOV SKLEPOV
Kongres bo predvidoma spre

jel naslednje sklepne doku
mente:

„1 — Nadaljnje razvijanje-sa
moupravljanja delavcev v te-

VRHOVČAK:

meljnih in drugih organizacijah 
združenega dela, 2 — Naloge 
sindikatov pri razvijanju samo
upravnih interesnih skupnosti, 
3 - Naloge sindikatov za uve
ljavljanje delavske kontrole, 4 — 
Produktivnost dela in sistem 
razporejanja dohodka v TOZD, 
5 - Samoupravni odnosi pri 
razporejanju dohodka in delitvi 
sredstev za osebne dohodke, 6
- Naloge sindikatov na pod
ročju planiranja in družbeno
ekonomskega sistema, J - 
Utrjevanje socialne varnosti in 
obvladovanje socialnih razlik, 8
— Delovne in življenjske raz
mere delavcev, 9 - Razvoj sta
novanjskega gospodarstva, 10 - 
Preobrazba vzgoje, izobraže
vanja in kulture na samo
upravnih osnovah, 11 - Naloge 
na področju kulture in zna
nosti, 12 - Oddih in rekreacija 
delavcev, 13 - Organiziranost, 
kadrovska politika in izobra
ževanje v sindikatih, 14 -

Obveščanje in samoupravno ko
municiranje, 15 - Ljudska 
obramba in družbena samo
zaščita, 16 .- Sindikati in naši 
delavci v tujini, 17 - Med
narodna dejavnost sindikatov in 
sodelovanje z naprednimi sin
dikalnimi gibanji

Sprejeti dokumenti bodo 
osnova za sprejemanje sprotnih 
akcijskih programov in njihovih 
nosilcev na vseh ravneh sindi
kalnega delovanja, za sprotno 
kritično spremljanje, kako 
uspešno se uresničujejo sprejeti 
sklepi in za ugotavljanje po
litične odgovornosti, za orga
nizirano usklajevanje družbenih 
akcij z ostalimi družbenimi de
javniki, zlasti SZDL in za de
lovanje delegacij ter delegatov 
in še za delovanje sindikalnih 
organizacij na vseh ravneh, da 
bodo v skladu s sprejetimi 
sklepnimi dokumenti kongresa 
sprejela tudi lastne programe.

.'evanju smeri in no- 
Adelovanja na 

področjih druž
it A ^ivbenja je treba vse- 

% Zeti v poštev tudi kri-
l\ Cen° dosedanjega de

ti genskih sindikatov, 
K rinaša poročilo o delu

»BOJ ZA NOVO«
Generalni sekretar RS ZSS 

Ivanka Vrhovčak je v uvodni 
besedi med drugim poudarila,' 
da ,,v osnutkih sklepov ne po
navljamo, kaj in kdo še prepre
čuje in zavira, da delavci v 
temeljnih in drugih organi
zacijah združenega dela tako 
počasi uveljavljajo svoje neod
tujljive pravice in dolžnosti. Ne 
ugotavljamo znova, kje so 
vzroki, da delavci v življenju sa
moupravne organizacije ne upo
rabijo določb, ki so jih zapisali 
v samoupravni sporazum. Ne 
obsojamo že politično obso
jenih primerov, da se nekateri 
še vedno pogajajo, koliko komu 
samoupravljanja, kaj in kdo je 
zrel ter goden za TOZD, da še 
vedno nekateri licitirajo z voljo 
in odločanjem delavcev ...“

Potem je nadaljevala:
„Kaj je narobe v naši samo

upravni praksi, vemo! Take ana
lize uresničevanja ustave in iz-’ 
vajanja ukrepov za hitrejše pre
sajanje ustavnih določil v sa
moupravno prakso 'smo na raz
ličnih ravneh že večkrat opra
vili. V sindikatih nazadnje v za
četku julija. Rezultat pa še ni 
tak, kot bi želeli.

Zato se zavedamo, da bo boj 
za hitrejše spreminjanje od
nosov, boj za TOZD, krajevno 
in interesno skupnost in nji
hovo polno samoupravno vse
bino in odnos izredno žilav. Za
vedamo se, da bomo sindikati 
svoj del nalog morali opraviti še 
z večjo odgovornostjo in de
lovati kot razredna organizacija 
ter na vseh ravneh svoje orga
niziranosti na odkrit, nepo
sreden način ukrepati tako, da 
se ne bo mogel nihče več v na
šem času in prostoru na kate
remkoli položaju in na katerem
koli delovnem mestu rogati 
novi ustavi, našemu idejno po
litičnemu programu in nalogam 
in se še naprej v miru obnašati 
in delati po starem.

POTREBNI STA 
DELAVSKA POBUDA 

EM AKCIJA
Zato se je potrebno tudi v 

lastni organizaciji nedvoumno 
dogovoriti, kaj moramo in kaj 
hočemo storiti v interesu de
lavcev. Prav je, da v imenu vseh 
velikih uspehov, ki smo jih ne
dvomno dosegli na celovitem 
področju samoupravljanja, ugo
tovimo, da smo tudi v sindi
katih bili sredi prezbrazbe naše 
samoupravne družbe, da smo v 
sindikatih izbojevali z delavci 
pomembne uspehe v obvla
dovanju oblasti na področju ce
lotne družbene reprodukcije. In 
da je to odraz dela in revolu
cionarnega žara tisočev naših 
sindikalnih aktivistov in mnogih 
organov in celotne organizacije

sindikatov. Vedeti pa je treba, 
da tudi s svojo nedoslednostjo, 
neprincipialnim uresničevanjem 
nalog, še vedno v preveliki meri 
s forumskim delovanjem, sem 
in tja pa tudi z oportunizmom, 
objektivno služimo vsem. tistim 
silam, ki so jim bližnji biro
kratski, tehpokratski in centra
listični odnosi. V nekaterih 
sredinah še vedno vladajo take 
razmere, da se najodgovornejši 
delavci v političnih orga
nizacijah, tudi v sindikatih in 
občinski samoupravi, prija
teljsko trepljajo z najodgo
vornejšimi upravnimi, samo
upravnimi in političnimi delavci 
v organizacijah združenega dela 
tudi tedaj, ko v takih orga
nizacijah ne služijo nepo
srednemu delavčevemu in
teresu, ko se še vedno gredo 
„mi — vi“, v katerih eni pred
pisujejo politiko, delijo oblast, 
drugi pa bi jo naj le izvajali, 
upravljali pa le toliko, kolikor 
zahteva SDK“

Vrhovčakova je take odnose 
osvetlila še s trditvijo, da v 
takih organizacijah in razmerah 
ne more biti niti interesa niti 
možnosti za večjo produk
tivnost, za boljše gospodarjenje, 
zato tudi ne ustvarimo toliko, 
kolikor bi morali ustvariti za 
razvoj svoje TOZD, za potrebe 
delavca in njegove družine in za 
potrebe ožje in širše družbene 
skupnosti. Zato smo tudi v za
mudi s sprejemanjem dobrih sa
moupravnih sporazumov o de
litvi dohodka in osebnih do
hodkov in ne moremo uveljaviti 
osnovnega principa nagrajevanja 
— vsakemu po vloženem delu.

Prav za premagovanje takih 
razmer je, kakor je dejala Ivan
ka Vrhovčak, ,,potrebna naša 
delavska pobuda in akcija, ki 
mora biti močnejša in učinko
vitejša kot pasivnost in celo od
pori nekaterih struktur in posa
meznikov. Tako ravnanje zahte
va tudi vsebina sklepov 8. kon
gresa ZSS.“

SKLEPI MORAJO 
BITI AKCIJA 
ZA AKCIJO

V nadaljevanju svoje uvodne 
besede je Ivanka Vrhovčak po
drobneje spregovorila o treh 
skupinah področij, ki jih - gle
de na delovanje sindikatov — 
vsebujejo osnutki sklepov:

„1 — Razčlenjujemo svojo 
odgovornost za nadaljnji razvoj 
samoupravljanja od temeljne do 
drugih organizacij združenega 
dela in samoupravnih interesnih 
skupnosti. Opredeljujemo, kako 
bomo uveljavili delavsko kon
trolo kot instrument utrjevanja 
oblasti delavcev, uresničevanja 
samoupravljanja kot pravice in 
dolžnosti. Dalje — želimo ne
posredno sodelovati na pod

ročju planiranja družbeno-eko- 
nomskega sistema. Sprejemamo 
odgovorne naloge v obveščanju 
in samoupravnem komu
niciranju ter funkcioniranju de
legatskega sistema in odnosov.

2 — V sindikatih se še 
posebno zavedamo, da bomo 
lahko toliko bolj učinkovito 
vplivali na materialni položaj in 
socialno varnost delavcev, na 
smotrnejšo delitev dohodka v 
celotni družbeni reprodukciji in 
na pravičnejšo delitev osebnih 
dohodkov, kolikor bolj se 
bomo vključili tudi v ustvar
janje dohodka. Zato moramo s 
svojim delovanjem odpravljati 
ostanke miselnosti, da je mo
goče zagotoviti materialno in 
socialno varnost delavcev z in
strumenti ekonomskega sistema 
ali samoupravnimi odločitvami 
o taki ali drugačni delitvi do
hodka mimo nenehnih priza
devanj za večjo produktivnost 
in boljše gospodarjenje.

Prav tako še natančneje opre
deljujemo svoje naloge in ob
veznosti na področju samo
upravnih odnosov pri razpo-

ŠAUBERT:

rejanju dohodka in delitvi sred
stev za osebne dohodke, na 
področju samoupravnega spora
zumevanja. Pri tem izhajamo iz 
osnovnega izhodišča, da sta do
seženi dohodek in produk
tivnost sedanjega in minulega 
dela v neposredni odvisnosti.

3 — Sindikati vemo, kakšne 
naloge in odgovornosti imamo 
pri razreševanju delovnih in živ
ljenjskih razmer delavcev. Zato 
se v učinkovitejšem razre
ševanju teh vprašanj za
vzemamo za boljšo kvali
fikacijsko strukturo, načrtnejše 
in smotrnejše zaposlovanje, var
nejše delo, osnovne normative 
življenjskih in kulturnih razmer 
za delavce, ki prihajajo na delo 
iz drugih krajev Slovenije in 
Jugoslavije. Prav tako hočemo 
več bolje izkoriščenih var
stvenih ustanov in boljšo ka
kovost vzgoje in varstva, po
spešeno izgradnjo stanovanj, 
učinkovitejše zdravstveno var
stvo . . . Vztrajamo na takih 
pokojninah, ki bodo odraz 
gibanj osebnih dohodkov, ki so 
rezultat dosežene družbene pro
duktivnosti dela itd ...“

. Generalna sekrefarka RS ZSS 
Ivanka Vrhovčak je pred za
ključkom svojega izvajanja še 
posebej opozorila na to, da sin
dikati pomemben del nalog v

sklepih posvečajo utrjevanju so
cialne varnosti in obvladovanju 
socialnih razlik. Zato terjajo, da 
dohodki od dela in podružblja- 
nja potrošnje zagotovijo de
lavcu in njegovi družini po
krivanje minimalnih življenjskih 
potreb, ki jih bomo ugotovili z 
enotno metodo ,,košarice živ
ljenjskih potrebščin’1 za de- 

. lavsko družino.

NALOGE SO KONKRETNO 
OPREDELJENE

Naj opozorimo Še na neka
tere zaključne misli Ivanke 
Vrhovčak:

..Nalog smo si naložili in prevzeli 
mnogo. Opredeljene so korikretno 
in zahtevajo akcijo. Zato se tudi za
vedamo na vseh ravneh sindikalne 
organiziranosti - od osnovne orga
nizacije sindikata, občinske do re
publiških sindikatov in zveze sindi
katov, kaj moramo storiti in kako 
ravnati sami, kaj pa skupaj z družbe
nimi dejavniki v hitrejšem spremi
njanju družbenih, materialnih in so
cialnih odnosov na vseh področjih 
združenega dela.

' Sklepi 8. kongresa morajo biti ak
cija za akcijo. V njih mora dobiti iti 
najti vsaka raven sindikalne organi
zacije svoje naloge. To pa niso nalo
ge delegatsko sestavljenih organov 
za delegatsko sestavljene organe, 
ampak naloge organiziranega član
stva za organizirano članstvo. Zato 
je priprava na kongres, priprava za
ključnih sporočil in akcijskih nalog 
kongresa stvar vsega članstva.”

»BODIMO DOSLEDNI«
V razpravi so bile deležne po

sebne pozornosti besede direk
torja za samoupravno spora
zumevanje o delitvi dohodka in 
osebnih dohodkov Stjepana 
Šauberta, ki je opozoril na ne
spoštovanje dogovora, naj bi se 
sredstva, ki jih je bilo v masi 
kalkulativnih osebnih do
hodkov več zaradi nedavne va
lorizacije (ki je sledila podra
žitvi osnovnih življenjskih po
trebščin), porabila samo za ko
rekcijo tistih osebnih do
hodkov, ki so nižji od povpreč
ja. Tako rešitev je zahtevalo 
prav predsedstvo republiškega 
sveta ZSS.

,,Opozarjam na „pestrost“, 
ki v nekaterih primerih popol
noma odstopa od priporočila. 
Ali lahko trdimo, da je skladno 
s priporočilom ukrepanje , sin
dikatov v tistih TOZD, kjer so 
dali vsem zaposlehim enak 
,,draginjski dodatek”? Ali je v 
skladu s priporočilom ravnanje 
tistih sindikatov, ki se niso uprli 
delitvi v enakem odstotku na 
OD in podobno? Če pogle
damo nekaj zadnjih številk DE, 
vidimo, kako različno so se 
vedle gospodarske organizacije 
in v nekaterih primerih sploh ni 
videti, da bi sindikati opozarjali 
na neskladja in se jim upirali. 
Ustvarja se čudna klima, kakor 
da lahko vsakdo počne, kar še 
mu zdi, ne glede na dogovore.

Prav področje osebnih do
hodkov pa je toliko občutljivo, 
da nespoštovanje dogovorov 
lahko prinese samo več škode 
in nikakor ne koristi. Istočasno 
pa govorimo o socialni ogrože-

GRČAR:

nosti enih in uravnilovki ter de
stimulaciji drugih... Če se v 
takem položaju ne bomo držali 
svojih lastnih stališč, potem 
bomo jutri imeli samo večje 
težave kot so današnje.”

»Enotna podpora«
Da bi kompletirali poročilo s 

plenarne seje RS ZSS, se usta
vimo še ob statutarnem dogo
voru o organiziranosti in de
lovanju sindikatov. Uvodno be
sedo je imel predsednik statu
tarne komisije in sekretar RS 
ZSS za organizacijo Slavko 
Grčar, ki je opozoril na to., da 
je statutarna komisija dobila 
več sto pripomb, vendar pa tudi 
enoglasno podporo za osnovna 
izhodišča dogovora. Zakaj?

,,Nad 3.000 delegatov, ki so 
na sejah pretresali dogovor,” je 
dejal Slavko Grčar, „je lahko vi
delo njegove poglavitne se
stavine in jih sprejelo, ker so 
ugotovili... da statutarni do
govor zagotavlja odločilno vlo
go članstva, združenega v OOS 
in preoblikovanje osnovnih 
organizacij sindikata v skladu s 
potrebami in interesi delavcev.

Tudi zato, ker statutarni do
govor dosledno izhaja i, takih

temeljnih načel kot so raz
rednost, neposrednost, demo
kratičnost, konkretnost, na
črtnost, odgovornost, jav
nost . .. Dalje: načelo, ki je 
močno vgrajeno v ta dokument, 
je sporazumevanje, način odlo
čanja v sindikatih. Dalje zato, 
ker statutarni dogovor uzako
njuje celoten delegatski sistem v 
sindikatih tako, kot ustreza 
značilnostim družbenopoli
tičnih organizacij. Dalje zaradi 
tega, ker statutarni dogovor 
omogoča ustreznejše povezo
vanje osnovnih organizacij in s 
tem članstva v sindikate posa
meznih dejavnosti. Ponovno je 
bila pozdravljena odločitev, naj 
imamo v Sloveniji več sindi
katov. Dalje so delegati podprh 
novo razmerje med sindikati in 
zvezo sindikatov kot razmerje 
med samostojnim delom in 
skupno celoto.”
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čeprav so slovenski sindikati že 
lani izoblikovali jasno politiko dolgo
ročnih nalog s področja preskrbe z 
ozimnico, kurivom in šolskimi potreb
ščinami, se v zvezi s tem v javnosti 
še vedno pojavljajo najrazličnejše di
leme In nejasnosti^ predvsem pa kri
tika, da pobuda o organiziranih pri
zadevanjih vseh odgovornih ali kako 
drugače zainteresiranih dejavnikov še 
ni bila uresničena v zadostni meri.

Prav gotovo je ureditev teh vpra
šanj tesno povezana z ekonomskim 
in socialnim položajem delavcev, za 
kar so soodgovorni tudi sindikati. Prav 
zato smo v pripravah na bližnji Vlil. 
kongres slovenskih sindikatov in v 
želji, da bi ta vprašanja razčistili ter 
se obenem poskusili dogovoriti o ukre
pih za hitrejše urejanje odprtih proble
mov v tej skupni akciji in še v le
tošnji .jeseni, v našem uredništvu pri
pravili razgovor za okroglo mizo. V 
njem so sodelovali: Janez TRŠAN, se
kretar RS ZSS za ekonomsko in so
cialno politiko, Tatjana CAJNKO, sekre

tar za ekonomsko in socialno politiko 
pri Občinskem svetu ZS v Mariboru, 
Janez ŠMON, pomočnik direktorja pod
jetja Kurivo Ljubljana, Srečko BRICELJ, 
direktor službe za koordinacijo v kre
ditnem sektorju centrale Ljubljanske 
banke, Marjan GARIBALDI, direktor 
sektorja kratkoročnih kreditov v 
Ljubljanski banki - podružnica Ljub
ljana, inž. Janez SITAR kot predstav
nik sveta za kmetijstvo pri Gospodar
ski zbornici SRS, Marjan KOČAR, di
rektor TOZD »Trgovina na veliko« v 
sestavu Emone Ljubljana in Mirko KO- 
RINŠEK, direktor splošnega in kadrov
skega sektorja tovarne COLOR Med
vode.

čeprav smo jih povabili, se raz
govora, žal, niso udeležili predstav
niki Skupnosti slovenskih občin, RO 
Sindikata delavcev v kmetijstvu, ži
vilski in tobačni industriji Slovenije in 
Državne založbe Slovenije. Upamo, da 
njihova odsotnost ne pomeni tudi nji
hove nezainteresiranosti za urejanje 
vprašanj, o katerih je tekel pogovor za 
našo okroglo mizo.

NAMESTO UVODA ZA 
OGREVANJE

DE: Videti je, da se tudi to 
jesen srečujemo z enakimi pro
blemi kot v preteklosti. Na
mesto da bi že bila uresničena 
takšna povezanost med proiz
vodnjo, trgovino in potrošniki, 
kot jo narekuje nova ustava in 
kakršno si že dolgo želimo, smo 
priče mnogim, vendar med se
boj neusklajenim pobudam in 
prizadevanjem, kako pomagati 
delavskim družinam v jesenskih 
mesecih, ko se nanje zgrne ko
pica stroškov.

TATJANA CAJNKO: Skrb 
za ozimnico je tudi letos ne
dvomno zelo pomembna, ven
dar pa ni edina naloga, s katero

TATJANA CAJNKO: Akcijo 
smo v Mariboru začeli že 
marca, imenovan pa je bil tudi 
poseben odbor, ki bo podobno 
kot lani posredoval med proiz
vajalci in potrošniki z name
nom, da potrošniki dobijo bla
go brez posredovanja trgovine, 
torej po grosističnih cenah. Pri 
premogu zadeve potekajo še kar 
v redu, slabše pa je pri ozimnici, 
ker proizvajalci še vedno niso 
določili prodajnih cen.
se v sindikatih srečujemo v tem 
času. Nočem reči, da to akcijo 
zanemarjamo. Res pa je, da jo 
morda manj poudarjamo, kot 
smo jo v preteklosti in da zato v 
javnosti nastaja vtis, da na tem 
področju nismo storili dovolj.

Če na to akcijo pogledamo s 
širšega zornega kota, upošteva
joč vse, kar sodi k oskrbi dru
žine, lahko rečem, da se je v 
Mariboru akcija začela že v 
marcu. Takrat smo osnovne sin
dikalne organizacije opozorili, 
naj začnejo v imenu svojih čla
nov sklepati pogodbe za pre
skrbo s kurjavo. Več kot 200 
osnovnih organizacij je dejan
sko naročilo kurivo za svoje 
člane, ki so v ta namen dobili 
petmesečni brezobrestni kredit. 
Težava je bila le v tem, da se je 
kurjava močno podražila in da 
so ali še bodo morali plačati 
precejšnje razlike vsi tisti, ki so 
se prijavili kasneje in ki so naro
čeno tudi kasneje prejeli.

Že lani smo predlagali spre
membo predpisov o prodaji in
dustrijskega blaga na kredit, in
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sicer tako, da se določi najnižja 
meja skupnega nakupa na kre
dit, ne pa tako, kot je sedaj, da 
mora izdelek, ki ga je mogoče 
kupiti na kredit, veljati najmanj 
400 dinarjev. Če mora delavska 
družina z nizkimi dohodki, de
nimo, kupiti dvema ali trem 
otrokom nove čevlje, je zanjo 
to velik izdatek in čevljev ni 
mogoče kupiti na kredit, ker 
par stane manj kot 400 din. 
Skupni nakup pa presega to 
mejo .. . Žal, v prizadevanjih za 
spremembo predpisov nismo 
uspeli in zato ponovno apeli
ramo, da bi se to vprašanje le 
uredilo.

V zvezi s preskrbo s klasično 
ozimnico, mislim na jabolka, 
krompir, čebulo in podobne 
pridelke, smo v Mariboru ime
novali poseben akcijski odbor, 
ki bo podobno kot lani posre
doval med proizvajalci in po
trošniki - brez trgovine - da bi 
potrošniki blago dobili po gro
sističnih cenah. Žal, proizva
jalci letos še niso določih cen. 
Pravijo, da sezona odkupa še ni 
končana in da je časa za dolo
čitev cen še dovolj. Vendar mo
ramo mi za organizacijske posle 
tudi imeti čas, zato se nam 
mudi bolj, kot pa se mudi pro
izvajalcem. V tem trenutku 
lahko zainteresiranim povemo 
le to, da bodo lahko dobili do 
2000 din kredita na 6 mesecev. 
Vendar pa se sindikati ne mo
remo strinjati z obrestno mero. 
Lani je bila razumna, saj je zna
šala 6 %. Zdaj pa so nam v 
Kreditni banki Maribor pove
dali, isto pa smo brali v časo
pisih, češ da gre za dogovor 
slovenskih bank, da bo znašala 
obrestna mera kar 12 %. To je 
preveč, kajti v takem primeru je 
za delavca bolje in ceneje, če 
vse potrebno kupuje sproti 'v 
trgovini.

SREČKO BRICELJ: Ne bo 
držalo! Ostajamo pri lanski 
obrestni meri 6 %. Verjetno je 
pisec informacije v Dnevniku, 
ki smo jo prebrali tudi pri nas, 
mislil na obrestno mero pri po
trošniških kreditih, ki pa res 
znaša 12 %. Vsekakor gre za 
neodgovorno informacijo, za
radi katere pa nismo protesti
rali. V teh dneh bo namreč seja 
izvršilnega odbora naše banke, 
ki bo o tem dokončno sklepal 
in bodo stvari potem popolno
ma jasne.

Glede omejitve najnižjega na
kupa na kredit na 400 din pa 
lahko povem, da je že priprav
ljen predlog za spremembo 
predpisa. Kdaj bo sprejeta, je 
vprašanje zase. V bankah se za
vzemamo za to, da bi to bilo 
čimprej. Obenem pa smo pre
pričani, da je edini vzrok odla
šanja in zavlačevanja v tem, ker 
obstaja želja, da bi bil sistem 
potrošniškega kreditiranja eno
ten za vso državo. Danes je tak.

SREČKO BRICELJ: Tudi v 
bankah se zavzemamo za to, da 
bi bili spremenjeni predpisi o 
prodaji industrijskega blaga na 
kredit. Kdaj bo to, je vprašanje 
zase. Obenem pa smo prepri
čani, daje edini vzrok odlašanja 
in zavlačevanja v tem, ker ob
staja želja, da bi bil sistem po
trošniškega kreditiranja enoten 
za vso državo. Zdaj je tak, da ga 
lahko vsaka banka tolmači in 
izvaja po svoje.

da ga lahko vsaka banka po 
svoje tolmači in izvaja.

MARJAN KOČAR: Skupaj s 
Sadjem-zelenjavo skrbimo za 
oskrbovanje ljubljanskega ob
močja, kjer klasično ozimnico, 
mislim krompir, čebulo in po
dobno blago, večina prebivalcev 
kupuje sproti. Zato moramo to
vrstne zaloge shranjevati za vso 
sezono. Kapacitete imamo, bla
go že prihaja, kredite za potreb
na 'obratna sredstva pa bomo 
dobili pri Ljubljanski banki.

Svojstven pa je položaj v 
zvezi z jabolki. Zaradi slabih 
lanskoletnih izkušenj in .cen v 
trgovini se proizvajalci ne mo
rejo odločiti za prodajne cene. 
Vemo, kaj se je na pomlad zgo-

MARJAN KOČAR: Vemo, kaj 
se je na pomlad zgodilo z ja
bolki. Izgube, ki so nastale ta
krat, še zdaj niso pokrite, če
prav so nastale zaradi predpi
sov, po katerih marža ostaja na 
ravni leta 1971. Neka zagoto
vila, kako bo s pokrivanjem iz
gub, moramo dobiti. Dovolj pa 
je tudi drugih neznank, zaradi 
katerih se s proizvajalci tako 
teško približujemp dogovoru o 
letošnjih cenah.

OKROGLA MIZA 0 OZIMNICI IN ŠE 0 ČEM • OKROGLA MIZA 0 OZIMNICI IN ŠE 0 ^ ^OGLA MIZA 0 OZIMNICI IN ŠE 0 ČEM 9 OKROGLA

KO BI LE VSPOTEGNILI
VIST

dila z jabolki. Izgub, ki so na
stale takrat, še nismo dobili po
kritih v celoti, čeprav so nastale 
zaradi predpisov, ki nas zavezu
jejo, da marža ostaja na ravni 
leta 1971. Takrat smo izgube še 
lahko pokrivali na račun poslo
vanja z južnim sadjem in osta
lim blagom. Zdaj, ko so na 
splošno narasle cene, to ne gre 
več. S sedaj dovoljeno maržo ne 
krijemo niti .stroškov prevoza 
od skladišč do prodajnega 
mesta. Zato je imel sektor, ki se 
pri nas ukvarja s sadjem, samo v 
prvem polletju 6 milijonov di
narjev izgube. Kolikšna bo iz
guba do konca leta, lahko le 
ugibamo. Neka zagotovila, kako 
bo s pokrivanjem izgub, torej 
moramo dobiti, preden se 
bomo lahko dogovorili o letoš
njih cenah. Vedeti tudi mo
ramo, da je proizvodna cena 
slovenskih jabolk in tudi hrušk 
višja kot v ostalih republikah. 
Vemo, da se bomo konec kon
cev 'morali sporazumeti, toda 
toliko neznank je še, da to 
sploh ne bo lahko!

TIPANJE K VZROKOM 
IN ...

DE: Govorimo o krompirju, 
jabolkih in hruškah, pa o 
obrestni meri, kot da so ravno 
to najvažnejša vprašanja, zaradi 
katerih se pogovarjamo o ozim
nici. Ne bi bilo bolje, če bi 
začeli z druge strani in posku
šali ugotoviti, zakaj sploh pri
haja do problema oskrbe z 
ozimnico in kako naj bi ga re- 
šili?

MIRKO KORINŠEK: Ne
dvomno zato, ker so se realni 
osebni dohodki glede na infla- 
cijo in ostale elemente tako 
zmanjšali, da ogrožajo normal
no življenjsko raven vseh nas, 
kar pomeni, da se pojavlja tudi 
vprašanje gole eksistence dolo
čenih slojev prebivalstva. Ho
čem reči, da so osebni dohodki 
tisto bistveno vprašanje, ki je 
sprožilo problem ozimnice.

Na kratko bi povedal, kako 
smo pri nas v Colorju vsem 
težavam navkljub skušali najti 
izhod iz zagate. Ni skrivnost, da 
je naša tovarna vse do podpisa 
samoupravnih sporazumov o 
delitvi dohodka in osebnih do
hodkov pred tremi leti slovela 
po zelo visokih zaslužkih. Spo
razum nam je to možnost vzel 
in nismo več mogli izplačevati 
takih zaslužkov, kot smo jih bili 
navajeni od leta 1966 ali 1967 
naprej. Življenjski stroški na
raščajo po stopnji 10 do 30% 
na leto, mi pa smo morali oseb
ne dohodke v lanskem letu še 
vedno zadržati na ravni leta 
1971, ko je najnižji osebni do
hodek znašal 1400, najvišji pa 
6000 din. Torej se je standard 
naših ljudi močno poslabšal in 
smo bili prisiljeni razmišljati, 
kako ljudem pomagati tudi pri 
nabavi ozimnice.

Žnano je, da izplačujemo 
regres za letni dopust, ki je 
dovoljen tudi po samoupravnih 
sporazumih in vanje, po mojem 
prepričanju, vključen samo za
radi tradicije in pa zato, Iker ob 
podpisovanju prvih samq|uprav- 
nih sporazumov in tudi kasneje 
nihče ni bil toliko pogumen, da 
bi rekel,* da bomo ljudem vzeli 
nekaj, česar so že navajeni. Pre
pričan pa sem, da je vprašanje 
ozimnice dosti bolj pomembno 
kot pa vprašanje regresov za 
dopust. To dvoje, o čemer go
vorim, je bilo vzrok, da smo 
lani višja sindikalna vodstva 
spodbudili, naj bi samoupravne

sporazume dograjevali tudi 
tako, da bi delavci dobivali re
gres ob odhodu na dopust, je
seni pa še regres v enaki višini 
za nakup ozimnice.' Lani smo 
pri nas tako tudi storili in pri 
tem le za 1 % presegli mejo 
dovoljenih izplačil. Hočem 
reči, da smo v osnovi le spošto
vali sporazum.

Seveda pa se zavedamo, da 
taka pot pomeni le reševanje 
posledic, ne pa tipanje k pravim 
vzrokom stanja, ko si precej 
ljudi-članov sindikata iz svojega 
osebnega dohodka ne more ku
piti niti hrane, kje pa so še vsi 
ostali stroški, zlasti sezonski, 
kot so šolske potrebščine, obu
tev, kurjava in podobno? ! Zato 
nas je motilo, da je lanska sindi
kalna akcija izzvenela predvsem 
v skrb za jabolka in hruške, vse 
drugo pa je bilo komajda še 
poudarjeno.

Letos je naš sindikat predla
gal, naj bi spet izplačali regres 
za ozimnico. Predlog je v osnovi 
podprla tudi OO ZK, vendar ga 
delavski svet ni sprejel. Verjet
no je bilo tako zaradi tega, ker 
smo lani storili vse, da bi naša 
akcija dobila podporo, pa se to 
ni zgodilo, ker je še vse preveč 
takih, ki mislijo, da pri nas še 
nimamo dovolj trgovine in naj 
zato še sindikalne organizacije 
postanejo posredniki in trgovci!

jega kot v preteklosti, ^ 
stajajo presežki in ker oSK. ;fe 0

(|ME
; icetf( aji sadja letos na por
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sadja letos na pomlad 

__  da zalog ni bilo mo-
valna podjetja niso sposob^ J Prodati ali pa niso bile
peljati odkupa in tistega-,! Kpane zaradi špekulacije, 
bodo kupila, tudi usklad1^ tj • Kaj pa potrošniški kre- 
Mislim na pomanjkanje o ( ^ ozimnico, kurjavo Sol
nih sredstev pri oskrbovj potrebščine m podobno? 
podjetjih in trgovini, PraVii! jfa GARIBALDI. V
pa na pomanjkanje skladam lam nismo imeli niti 
Tisti del prebivalstva, ki : jPjamera, da bi kdo prosil 

da 'L:ecJlt za nabavo ozimnice.možnost in navado,
ozimnico oskrbujTna kl^j Satrapi trgovskih podjetij, 
--- lahko delno f itj . mela vse kredite> nl bll°

enitev skladi^6
zmogljivosti

način, sicer lahko delno 5,, | Jme^a Yse kre 
na razbremenitev skladaj ij0 a®ga zahtevka

pri oskrbo^, l Redita, ki _ 
podjetjih. Splošni družbea Jfa v te namene. Glede 
teres pa bi moral biti, da A pranja nakupa kuriva, sol-
zainteresirani lahko dobili] iPotrebščin ih podobno pa 
volj sezonskih kreditov hr0- da smo kredit odobnh 
ugodni obrestni meri, da b1 , crmalnimi pogoji vsem, ki 
res lahko bil odkupljen zaprosili m so seveda

ek. Res ie. da so že |I'.. isri;Jeval P0g°je' Sicer pa je

za refunda-
so ga sama

. . .TEK
OKOLI VROČE KAŠE

delek. Res je, da so že ,
bodo angažirana ogromnas rl0 nasploh letos tako, da 
stva za pšenico, koruzo, | O banki kot celoti vsa raz. 
komo peso, da je denar aM.: tMjJlva sredstva namenih za 
ran tudi na drugih podrli pranje sezonskega odkupa 
Vendar pa to še ni vse: ^^ov. Razen tega pa smo 
varno opozorila, da slove[L obveščeni, da trgovska 
podjetja ne bodo mogla ^ za promet s kurivom 
piti presežkov sončnic v °v sploh ne potrebujejo.

nmja neugodV Žud! >> S^ potrošniki kredit,- 
ditve- teh vprašanj je potte P L 
načrtna akcija. 3NEZ SMON: Zaradi dol-

MARJAN GARIBALDI-.j Jnega mnenja, da je premog 
skrbovalna podjetja iz JjiSg na svojem pomenu, so 
Ijane, mislim na Emono, Podjetje potiskali sem in 
zelenjavo in Slovenija sadri

sn lani nrnsilžl

JANEZ SITAR: Rad bi pove
dal, da je letošnja letina krom-

največja, so lani ProSha^j|i ,
dobila kredite v višini t s 
nov din. Ne da bi jih kd<L 
pozval, so že vložila proM 
letošnje kredite in sploh ^ 
mim, da jih ne bi dobila- J 
obratna sredstva sploh ne , 
problem. Sploh pa je v z 
ozimnico vloga banke b^i 
manj postranskega P®.1:- 
Najprej morajo namreč b> 
govorjene količine in cefl^ 
potem lahko preskrb® 
podjetja dobavijo, kar * 
pila, banka pa zagoto'1,

rokom plačila v aprilu za 20 %. Zato pogodbe

INŽ. JANEZ SITAR: Letoš
nja letina ozimnih jabolk in 
krompiija je razmeroma ugodna 
tako v Jugoslaviji kot v Slove
niji. Navkljub večjipi stroškom, 
ki prizadevajo tudi kmetijstvo, 
torej smemo pričakovati, da 
bomo ostali pri lanskih cenah. 
Splošni družbeni interes pa bi 
seveda moral biti, da bodo pre
skrbovalna podjetja in drugi za
interesirani dobili dovolj sezon
skih kreditov, da bi lahko tudi 
odkupili vse presežke.

lUJS-um piacua v ajjiui* /jp lm ' ; ^ /c. zl-čuu puguuuc
leto. Takrat trgovska P®jl ^ Pc'in dobavitelji sklepamovi*- j _ i • • • _ i .1 n. POti^»I„ 'i• • *  želijo, da bi jim kredite ^gojem, da veljajo cene na
šali. To pa ni možno, °bave. Položaj je tak, da
rajo biti zaloge do t;
dane. Tako nastopi PrAA°Aoan*k navajen. Mislim
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piija in ozimnih jabolk tako v 
Sloveniji kot v Jugoslaviji raz
meroma ugodna v primerjavi z 
lanskim letom. To še zlasti velja 
za krompir, ki je letos dobro 
obrodil tudi v tistih republikah, 
katere je z njim sicer zalagala 
Slovenija. Obstajajo, skratka, 
precejšnji presežki, za katere ne 
vemo, kako jih bomo prodali. 
Tudi to pomeni enega izmed 
vzrokov, da odkupne in pro
dajne cene za ozimna jabolka, 
hruške in krompir še niso dolo
čene. Lahko pa rečem, da na
vkljub večjim stroškom, ki so 
prizadeli tudi kmetijstvo, 
smemo predvidevati, da bomo 
ostali pri lanskih cenah, če le-te 
morda ne bodo celo nižje.

Rekel bi še to, da klasična 
ozimnica nedvomno ima dolo
čen pomen pri oskrbovanju pre
bivalstva; letos morda celo več-

gnitja sadja, propadanja f i^^njski in sploh vsak lignit, 
kov in izgub nasploh- ^ f r SQ P^moge iz zasavskih pre- 
rem reči, ali je bilo ^ °v' Za premog, ki ga

^ anjem skladišč. Toda: kaj 
% godilo? Že lani ob koncu

Jm*n. - -------, ----o-
c bQ '!a rabila, predvsem pa

Tovarišica iz Maribora je prej 
govorila, kako imajo te stvari 
urejene v njihovem mestu. Po
dobno prakso smo v Ljubljani 
vpeljali že pred leti in sindikal
ne organizacije vsako leto opo
zorimo, naj za svoje člane pra
vočasno naročijo premog. Se
veda pa nastopa pri tem težava, 
o kateri smo danes tudi že sli
šali, mislim na to nesrečno več
no spreminjanje cen. Vemo, da 
se je letos podražil premog za 
50%, železniška tovornina pa 
za 20%. Napovedana je spet 
nova podražitev premoga. Vse 
to pomeni, da bo tisti potroš
nik, ki hoče imeti premog ta
krat, ko misli, da ga potrebuje, 
denimo od avgusta naprej, pla
čal dnevno ceno. Mi tudi na 
pogodbe z dobavitelji in s kupci 
napišemo, da velja cena na dan 
dobave.

malno plačilo. Res paje’ J 
stvari lahko zapletejo ŠMON:
Lani so se! Sezonski ^ Podražil že za 50 % in
namreč odobreni s s ' 86 še, železniške tovor-

Letos se je

NE AKCIJA,
AMPAK PROCES ZA 

REŠITEV PROBLEMA
DE: Soodgovornost sindika

tov za urejanje življenjskih in 
delovnih razmer delavcev se
veda terja, da podpirajo tudi 
kratkoročne rešitve in ukrepe 
za izboljšanje njihovega eko
nomskega in socialnega polo
žaja. Vendar pa to, tako je bilo 
rečeno tudi v lanskih razpravah 
o akciji za ozimnico, pomeni le 
kratkoročno rešitev, izhod v 
sili. Dolžnost vseh odgovornih 
družbenih dejavnikov je, da na
daljujejo s prizadevanji, da se 
problem redne oskrbe trga in 
materialnega položaja delavcev 
dolgoročno uredi tako, da po
dobne sindikalne in druge poli
tične akcije za ozimnico ne bi 
bile več potrebne. To pravza
prav pomeni, da so sindikati že 
lani opozorili na dolgoročne na
loge predvsem tistih nosilcev 
družbene organiziranosti, ki so 
zadolženi, za preskrbo vseh slo
jev prebivalstva z vsemi vrstami 
blaga, tudi z ozimnico. Je ali ni 
tako?

116 bo premoga, ki ga je

Pa manjka skladišč, 
\ ®re za energetski vir, ki 
Va v preteklosti že odpisali, 

Zgubili tudi lokacije.
1», t
\iu° da se otepamo s po- »iJKa*'-* - - - r — -

JANEZ TRŠAN: Je! V bi
stvu gre za dolgoročen proces. 
V njegovem okviru pa sindikati 
seveda ne smejo zamižati nad 
dejanskim položajem članstva. 
To pomeni, da je prizadevanje 
usmerjeno v dve smeri: v razre
ševanje vzrokov, zaradi katerih 
je aktivnost sindikatov na tem 
področju sploh potrebna, ter v 
odpravljanje tistih posledic ob
stoječega stanja, ki vzbujajo ne
posredno skrb in zaradi katerih 
smo z akcijo za ozimnico sploh 
začeli.

i6re' j6 pokazalo, da zaradi 
>, ske sitaucije tudi pre- 

ne bo toliko, kot ga bo

MARJAN GARIBALD|\.

istega premoga, ki ga je 
potrošnik navajen. 

^ j na velenjski lignit in.pre- 
> zasavskih premogovni- 

\ akj° je velenjski rudnik za 
.P*°h ustavil vsako pro-

koročni krediti, ki ^ široko porabo. Soočili
problemom, kje invalna podjetja pu‘*r" ' sMfto - » p 

odkup letošnje Vp°skrbeti za zadostne ko-
niso in ne bodo ‘Skali smo jih v Bosni,
pa za to, da morajo ^ ^ le ta premog zaradi to- 
dogovoijene količine Precej dražji. Tudi tam
Šele potem lahko P1® ^ t.0 uspeli dobiiti niti kilo-
podjetja začno ,PolLwiy \JrSnha, ker ga tudi Bosni 
dobavljati, k„ ‘ na^otioinik pa

pa proizvajal-’ ^ t|, ^ueva, ker je pač najce- 
tovi normalno Pja^, ^ ^'ošne razmere so torej
banka

roblert*'
če zdaj kupljene 

pravočasne

je, da bodo problen-^

bile
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Povedal bi, da smo v zvezi z 
razreševanjem teh vprašanj iz
oblikovali zelo konkreten pro
gram, ki so ga podprli tudi vsi 
družbeni dejavniki; program, ki 
vsakomur nalaga njegov del na
log in odgovornosti. Če se zdaj 
vprašamo, kaj je bilo storjenega 
od lani do letos, moram pove
dati ali priznati, kar vam je 
ljubše, da pri odpravljanju vzro- • 
kov nismo storili bistvenih ko
rakov naprej. Še vedno samo 
poročamo, kakšni so trenutni 
problemi, cene, letina in tako 
naprej, namesto da bi uresniče
vali ustavo, ki s poudarkom go
vori o najtesnejši povezanosti 
med proizvodnjo, trgovino in 
porabo v zvezi z vsemi vpra
šanji, od katerih je odvisna 
osnovna preskrba prebivalstva. 
Vidimo, da na tem področju ni 
bilo storjenega skoraj nič, zato
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pa zelo veliko govorimo o pro
blemu hladilnic, obratnih sred
stev, ceh itd. Ce bi pa prišlo do 
take povezave, o kakršni govori 
ustava ali če bi vsaj za nekaj 
korakov napredovali na poti k 
ciljem, ki smo jih zapisali v 
ustavi, bi danes ugotavljali, da 
gre za vprašanja, ki sojih odgo
vorni dejavniki med seboj že 
uredili z dogovarjanjem.

Ko smo v sindikatih analizi
rali svoj del opravljenega dela in 
odgovornosti, smo ugotavljali 
predvsem to, kako se sprejeti 
sklepi republiškega sveta uresni
čujejo na posameznih stopnjah 
organiziranosti sindikatov. Ugo
tovili smo, da so prizadevanja v 
praksi sicer zelo pestra ter prila
gojena konkretnim razmeram, 
kar je prav, da pa vsi in povsod 
le niso opravili svojega dela 
dolžnosti in nalog. Ne da bi, 
denimo, vodili ustrezno poli
tiko za svoja območja, mnogi 
občinski sveti Zveze sindikatov 
politiko in naloge ,,predajajo" 
navzdol v osnovne organizacije. 
Med njimi pa je spet veliko 
takih, ki menijo, da. sploh ni 
potrebe, da bi se ukvarjale tudi 
s temi vprašanji, ali da bi vsaj 
poskušale ugotoviti, kaj bi bilo 
treba storiti glede na strukturo 
in gmotni položaj njihovih čla
nov. Pošteno povedano, pa bi 
morala biti ta politika še najbolj 
precizirana ravno v osnovnih 
organizacijah.

DE: Mimogrede: ali sindikati 
sploh imajo pregled nad razme
rami članstva?

pa so v zvezi z osnovno oskrbo 
prebivalstva nedvomno soodgo
vorne ali celo najbolj odgovorne 
družbenopolitične skupnosti od 
občin navzgor. Če pa naj bo to 
tudi urejeno, pomeni, da je res
nično potrebna dolgoročna in 
usklajena akcija, v kateri vsi de
javniki opravijo svoj del dolž
nosti, ndog in odgovornosti. 
Sindikati sicer lahko še toliko 
govorimo o nujnosti tesnejšega 
povezovanja med proizvodnjo, 
trgovino in porabo ter spodbu-

JANEZ TRŠAN: Praksa
kaže, da osnovne sindikalne 
organizacije, žal, še vedno ni
majo dovolj natančnih podat
kov o razmerah, v katerih de
lajo in živijo njihovi člani. Od 
tod tolikšno nagnjenje k rešit
vam, ki bi temeljile na tako ali 
drugače izračunanih poprečjih. 
Taka pot ni dobra in tudi ni v 
skladu z našo politiko, saj smo 
se z njo opredelili predvsem za 
zaščito tistih, ki si v sedanjih 
razmerah z osebnim dohod
kom, ki ga imajo, sami ozim
nice ne morejo kupiti. Kaj je v 
naših vrstah in kfatkoročno gle
dano najbolj narobe, je torej 
jasno. Jasno pa je tudi to, daje 
dolgoročno gledano naša naj
važnejša naloga v tem, kar je 
pravilno ugotovil tovariš iz Co- 
lorja, da si bomo sindikati pri
zadevali za take najnižje osebne 
dohodke, ki bodo pripomogli, 
da bi vsakoletne akcije za ozim
nico v bistvu postale nepotreb
ne. V zvezi s tem pa bi opozo
rili, da samo povišanje osebnih 
dohodkov ali drugih prejemkov 
ne pomeni rešitve za vse težave, 
s katerimi se ubadamo zdaj. 
Kakorkoli stvari obračamo, 
namreč vedno ugotavljamo isto. 
Osnovni problem je, kako zago
toviti racionalno preskrbo pre
bivalstva. Če se navkljub obil
nim letinam našim ljudem iz
plača kupovati, denimo, sadje v 
sosednji Italiji, kot smo ugotav-. 
Ijali lani, to pomeni, da pri nas 
nekaj ni v redu. Za ta „nekaj“

JANEZ TRŠAN: V sindika
tih smo že lani opozorili in 
opozarjamo tudi zdaj na dolgo
ročne naloge predvsem tistih 
nosilcev družbene organizira
nosti, ki so zadolženi za pre
skrbo vseh slojev prebivalstva z 
vsem blagom, tudi z dzimnico. 
To ne pomeni, da smo sami 
zamižali nad položajem našega 
članstva. Zahtevamo, naj opravi 
vsak svoj del nalog. Žal, glede 
najvažnejšega - tesnejše pove
zanosti med proizvodnjo, trgo
vino in porabo ni bilo storje
nega skoraj nič.

ŠE ENA STRAN 
URAVNILOVKE

DE: Sindikat je nedvomno 
odgovoren za to, da ima pregled 
nad socialnim položajem delov
nih ljudi in da potrebnim tudi 
nudi ustrezne oblike pomoči. 
Praksa pa kaže, da se tudi na 
tem področju prebija uravni
lovka. Kako si pomagati?

JANEZ TRŠAN: Poprečja si
cer nekaj povedo, vendar še 
zdaleč ne vsega. To je vzrok 
več, da terjamo, naj bi osnovne 
organizacije imele pregled nad 
položajem svojega članstva, 
kajti samo tako bodo lahko po
magale tistim, ki so pomoči naj
bolj potrebni. Taki člani sindi
kata pa te pomoči ne bodo 
dobili, če se bodo kje odločili, 
da bodo dajali regres ali karkoli 
drugega v zvezi z ozimnico, po 
načelu — vsakemu enako. Zato 
mislim, da ni dobro tako, kot 
so naredili v Colorju. Sodim, da 
bi se morali odločati za druge 
oblike, recimo, za organizacijo 
samopomoči, ki bi temeljila na 
solidarnosti. Solidarnost pa ne 
pomeni, da dobijo vsi enako, 
ampak da tisti, ki lahko prispe
vajo, dajo tistim, ki z lastnim 
denarjem ne morejo kupiti, kar 
potrebujejo za življenje.

podatkov, ki nam jih je obdelal 
naš elektronski računalnik, pa 
smo ugotovili, da imamo v Co
lorju kar 40 % delavcev, katerih 
socialni položaj je tak, da so v 
bistvu zaposleni samo zato, da 
so socialno zavarovani. To je 
pravi problem, kajti višina no
minalnega osebnega dohodka ni 
ip ne more biti merilo za dejan
ski standard. To pa je hkrati 
tudi druga stran uravnilovke, ki 
naj bi se izražala ob našem ho
tenju, da bi vsi zaposleni ob 
sedanjih razmerah in morda še v 

• bodoče, kajti zaradi objektivnih 
pogojev še ne bomo mogli tako 
hitro odpraviti vedno večje 
uravnilovke v delitvi osebnih 
dohodkov, le dobili regres za 
ozimnico vsi v enakem znesku.

V ROKAH 
ORGANIZIRANIH 

DELAVCEV
DE: Če pustimo vse drugo 

ob strani, je v zvezi s preskrbo 
in še posebej z ozimnico organi
ziranost trga tisto najvažnejše 
vprašanje, ki še vedno ni rešeno. 
Ker ni, sindikati tako stanje vse 
bolj grajajo in pri tem opozar
jajo na to, daje treba zagotoviti 
odločujoči vpliv združenega 
dela tudi na tem področju.

jamo tovrstne procese, ampak 
operativno voditi jih ne more
mo, nočemo in tudi ne smemo. 
Kakorkoli pa že je, le še to-le: 
odločili smo se, da bomo tisti 
del nalog, za katerega smo od
govorni, izpeljali do konca. Isto 
seveda terjamo tudi od vseh 
ostalih. Zato ne bi bilo prav, če 
bi se spuščali v čisto operativne 
probleme, kot so skladišča, 
obratna sredstva in tako naprej, 
razen morda toliko, da rečemo 
in zahtevamo, nj prizadeti de
javniki te stvari med seboj ure
dijo. Če bi namreč pristajali na 
tak način in potek razprave, kar 
pa bi bilo mnogim zelo po volji, 
bi to pomenilo, da se strinjamo 
s tem, da bomo enkrat poslu
šali, da zaradi slabe letine ne 
moremo storiti nič, drugič pa, 
ko je letina dobra ali celo odlič
na, da manjka skladišč, da bo 
blago propadlo in podobno. 
Hočem reči, da smo v sindika
tih za tako pot in tak način 
reševanja oskrbe, da bomo prej, 
preden dozori prvo jabolko, ne 
le natančno vedeli, kaj mora 
kdo storiti, kako naj tisto stori 
in kdaj, ampak da bo tisto po
tem tudi storil. Brez take samo
upravne, dolgoročno načrto
vane organiziranosti pač ne mo
remo napredovati, to je menda 
jasno.

MIRKO KORINŠEK: Osnov
no, kar moramo danes ugoto
viti, je to, da prizadevanja v 
zvezi z ozimnico v bistvu pome
nijo samo gašenje. Ponavljam, 
kar sem že rekel: dvigniti je 
treba osebne dohodke. Zato pa 
je potrebna akcija za napredek 
naših materialnih možnosti, 
skratka za bolj racionalno po
slovanje znotraj delovnih orga
nizacij, to pa vedno in na vseh 
področjih. Žal, je danes tako, 
da marsikod, tudi pri nas, mo
ramo zaposliti prav vsakogar, ki 
ga lahko dobimo, kajti sicer bi 
ostali brez delavcev. Na podlagi

MIRKO KORINŠEK: Glede 
na inflacijo in še na druge vzro
ke so se osebni dohodki tako 
zmanjšali, da ogrožajo normal
no življenjsko raven nas vseh. 
Hočem reči, da so ravno osebni 
dohodki tisto bistveno vpra
šanje, ki so sprožili in še sprbža- 
jo iz leta v leto tudi problem, 
kako ljudem zagotoviti ozim
nico. Akcija mora biti naravna 
tako, da si bo vsak s svojim 
osebnim dohodkom lahko kupil 
vsaj hrano!

JANEZ TRŠAN: Vse doseda
nje raziskave, ki so bile izvede
ne v okviru sindikatov, so poka
zale skoraj na isti problem, da 
se namreč v delovnih organiza
cijah nadaljujejo poskusi, da bi 
povsod, ne le pri ozimnici, sin
dikatu naprtili operativne nalo
ge in ga s tem odrinili od poli
tičnega delovanja. Vendar je 
sindikat politična organizacija 
in torej mora povedati, kaj je 
treba delati, kako urejati pro
bleme in podobno. Če se bo 
ukvarjal z operativo, tega ne bi 
mogel, politika urejanja najraz
ličnejših vprašanj pa bi se še 
naprej oblikovala izven vpliva 
združenega dela, če že tako re
čem. Tako naprej pa ne gre 
več! Če sploh' kaj, potem je 
naša skupna dolžnost, da si tudi 
na tem področju družbenega 
dela in življenja prizadevamo, 
da bi s skupnimi močmi tudi v 
praksi uresničevali odnose, kot 
so zapisani v ustavi in s tem 
zagotovili odločujoči vpliv de
lavca — proizvajalca na spreje
manje vseh vrst odločitev.

DE: Kakšna naj bi bila pot k 
temu cilju, smo za to mizo že 
veliko govorili. Čas pa je, da bi 
kaj več tudi storili in da bi 
prizadeti dejavniki vsak ni svo
jem področju spodbudili iska
nje še novih rešitev, ki bi pripo
mogle tako k urejeni in dobro 
organizirani preskrbi kot k za
gotovljenemu vplivu združenega 
dela na obseg in raven te preskr
be. To ob zaključku naše 
okrogle mize lahko ugotovimo 
navkljub temu, da se za njo niso 
zbrali vsi tisti, ki smo jih pova
bili k sodelovanju.

PO MAGNETOGRAMU 
PRIPRAVIL: 

MILAN GOVEKAR
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7 DNI V SINDIKATIH

Zavore in spodbudi

Pred dnevi je bila 25-članska delegacija, 
ki so jo sestavljali predstavniki osnovnih 
organizacij sindikata, predsedniki samo
upravnih organov in nekateri vodilni dela
vci Rudnika živega srebra iz Idrije na obi
sku v tovarni ETA v Cerknem. Čeprav sta
ta dva več kot 1000-članska kolektiva v 
isti občini in imata mnogo skupnih proble
mov, so bili dosedanji stiki le občasni in 
nezadovoljivi, zato je bilo nujno potrebno 
vzpostaviti boljše medsebojne stike in se 
seznaniti s skupnimi problemi.

Predstavniki tovarne ETA so najprej se

znanili idrijske goste z zgodovino tovarne, 
z delom samoupravnih organov, družbeno
političnih organizacij in delom TOZD, 
nato pa so si gostje ogledali tovarniške 
obrate in se seznanili s proizvodnimi po
stopki. Predstavniki obeh kolektivov so se 
domenili, da bodo poslej stiki bolj trdni, 
organiziranih bo tudi več športnih srečanj 
med športniki teh kolektivov.

Predstavniki tovarne ETA bodo v krat
kem vrnili obisk in si ogledali obrate in se 
seznanili s-proizvodnjo živega srebra.

Ne samo formalno — v praksi
Prejšnji teden se je sestal 

občinski svet zveze sindikatov 
občine Koper. Zaradi izredno 
pomembnih nalog, ki so jih 
obravnavali na tej seji, so se seje 
udeležili tudi predstavniki več
jih delovnih organizacij občine 
Koper. V razpravi so vsestran
sko podprli predlog statutar
nega dogovora o organizaciji in 
delovanju sindikatov v Slove
niji. Predlagali so le nekatere 
manjše spremembe v tekstu, ki 
zadevajo sindikate kraško-obal- 
nega področja. Potrditi so deset 
evidentiranih delegatov za repu
bliški in pet delegatov za zvezni

kongres sindikatov. Ti delegati 
bodo zastopali 17 novo organi
ziranih sindikatov v občini 
Koper.

Prav tako so kritično ocenili 
vodstva in odgovorne osebe ne
katerih delovnih organizacij in 
delovnih skupnosti, ki še vedno 
le formalno uresničujejo ustav
na določila o ustanavljanju 
TOZD in združevanju, izdelavi 
in sprejemanju samoupravnih 
aktov in sporazumov. Zamujajo 
vse roke, dogovorjene na Obalni 
konferenci zveze komunistov. 
Zavzeli so se za odločen boj

proti takšnim pojavom in dali 
pobudo vsem sindikalnim orga
nizacijam, da o teh ljudeh raz
pravljajo, jim izrečejo politično 
nezaupnico in zahtevajo odpo- 
klicz delovnega mesta, če bo to 
potrebno.

Občinski svet je dal v javno 
razpravo tudi predlog plana in 
naloge Kraško-obalnih sindi
katov za obdobje od septembra 
1974 do decembra 1975. leta, 
dogovoril pa se je tudi o pre
skrbi z ozimnico v letošnjem 
letu.

FRANC OBOLNAR

Naloge, ki jih v zvezi s samo
upravnim sporazumevanjem o 
delitvi dohodka in osebnih do
hodkov v skladu za zakonom 
opravlja sindikat, se na pod
ročju družbenih dejavnosti pre
našajo z republiškega odbora 
Sindikata delavcev družbenih 
dejavnosti Slovenije in njego
vega predsedstva na šest repu
bliških sindikalnih konferenc in 
na njihova predsedstva. Zato so 
vsa ta predsedstva minuli teden 
na skupni seji obširneje razprav
ljala o nalogah v zvezi z dograje
vanjem samoupravnega sporazu
mevanja o delitvi, o tem, kaj je 
doslej storjenega in o delu, ki ga 

. ho treba nemudoma zastaviti.
V skladu z zakonom in usta

vo opuščamo doslej enotni mo
del samoupravnih sporazumov 
o delitvi dohodka in osebnih 
dohodkov. Podpisnice spora
zumov v posameznih grupacijah 
delavcev se morajo zato v skla
du z "zakonom in ustavo ter 
upoštevaje začrtano eko
nomsko politiko in dosežena 
gibanja osebnih dohodkov v go
spodarstvu samostojno dogo
voriti o poklicih, kolikor jih 
bodo določali njihovi novi spo
razumi. Delovne organizacije s 
področja družbenih dejavnosti 
imajo za tak dogovor že pripo
moček v znanem „Katalogu 
osnov in meril“, kjer so poklici 
že našteti in kar lahko upošte
vajo, če se seveda ne bodo odlo
čili drugače.

Ugotovitev, da so samo v 
tretjini grupacij s področja 
družbenih dejavnosti očitna pri
zadevanja za nove samoupravne

sporazume, mora biti za sindi
kate seveda zaskrbljujoče. Pred
sedstvo Sindikata delavcev 
.družbenih dejavnosti Slovenije 
je dalo doslej soglasje le k štirim 
od tridesetih sporazumov, koli
kor jih je bilo doslej. Nove spo
razume imajo že družbeno
politične organizacije, krajevne 
skupnosti, delavske univerze in 
zavodi za zaposlovanje. Soglasje 
je dano pogojno, kajti morda 
jih bo potrebno kasneje uskla
jevati z drugimi sporazumi. 
Razprava o novih sporazumih 
poteka še v grupacijah delavcev 
socialnega zavarovanja, poslov
nih bank, narodne banke, SDK, 
pravosodnih organov, knjižnic 
in Pionirskega doma. Dokončne 
predloge sporazumov, ki jih 
bodo poslali sindikatu v so
glasje, pa morajo še izdelati 
skupne komisije za upravne 
organe, ustavno sodišče in druž
benopolitične skupnosti. Osnu
tek novega sporazuma za osnov
ne šole tudi še ni bil v razpravi. 
Na vseh drugih področjih pa ni
majo pripravljenega še niti no
vega osnutka. Torej v nekaterih 
grupacijah ni bilo storjenega nič 
več kot to, da so se sestali zbori 
podpisnikov.

LJUBLJANSKI SINDIKATI OCENILI POLLETNA GOSPODARSKA GIBANJA

Za čimprejšnjo odpravo nesorazmerij
M5 ZSS Ljubljana zahteva, da mora biti v prihodnje poprečni osebni dohodek v Ljubljani primerjan 
z osebnim dohodkom pogojno kvalificiranega delavca, ker bo le tako mogoče določiti pravilna raz

merja med osebnimi dohodki zaposlenih v gospodarstvu in v negospodarskih dejavnostih

Dejstva so nesporna: ljubljan
sko gospodarstvo je v letošnjem 
prvem polletju namenilo od do
seženega dohodka več kot polo
vico za osebne dohodke, skoraj 
21 % za kritje zakonskih in po
godbenih obveznosti, komaj 
četrtino jr a predstavlja čisti do
hodek Čeprav gospodarski ka
zalci dovolj zgovorno kažejo, so 
opozorili na zadnji seji sveta 
mestnih sindikatov Ljubljane, 
da ne le izpolnjujemo, ampak 
tudi presegamo začrtane smer
nice republiške resolucije o 
družbenoekonomskem razvoju 
za leto 1974, pa na večjo od
ločnost pri izpolnjevanju plan
skih nalog opozarjajo gornja ne
sorazmerja, ki utegnejo v jesen
skih mesecih močno omajati 
gospodarske uspehe, dosežene v 
prvi polovici letošnjega leta.

Za letošnja šestmesečna giba
nja ljubljanskega gospodarstva 
je značilno, da je hkrati s pove
čevanjem osebnih dohodkov 
rastlo tudi število zaposlenih. 
Tako je bilo konec junija v ljub
ljanskih občinah zaposlenih že 
več kot 145.000 delavcev ali 
4,5 % več kot v istem obdobju 
lani. Pri tem je bilo v negospo
darskih dejavnostih na novo za
poslenih kar 5,3 %več delavcev 
v primerjavi z lanskim prvim 
polletjem. V korist negospo
darstva so tudi razponi popreč
nih osebnih dohodkov. V go
spodarstvu še niso presegli po
prečja 3000 dinarjev, v nego- 
spodarstvu pa je pod to ravnijo 
od skupno dvanajstih dejavnosti 
samo še pet. Opozoriti je tudi 
treba, da je v družbenem sek
torju še vedno 10.700 zapo
slenih, ki prejemajo od 800 do

1600 dinarjev mesečnih prejem
kov, nekaj manj kot 200 delav
cev pa je v prvih treh mesecih 
letos še vedno dobivalo v po
prečju do 1000 dinarjev oseb
nega dohodka. Na seji so sicer 
opozorili, da je bilo med njimi 
precej takih delavcev, ki sp bili 
v bolniškem staležu in so zato 
prejemali manjša nadomestila 
osebnega dohodka, vendar so 
morale kljub temu številne 
TOZD in OZD ob zadnjih po
dražitvah krepko popravljati 
osebne dohodke zaposlenim. 
Upoštevati so morale stališče 
mestnih sindikatov, naj bi bil 
najnižji osebni dohodek v ljub
ljanskem gospodarstvu 1600 
dinarjev, in to so storili skoraj v 
vseh podjetjih. Teže je bilo le v 
delovni organizaciji Slove- 
nija-ceste, kjer so med tistimi z 
najnižjimi zaslužki predvsem se
zonski delavci.

stituiranje TOZD poteka v 
mnogih delovnih organizacijah 
zelo počasi in preveč formalno, 
nešteto je primerov, da temelj
ne organizacije posvečajo pre
malo pozornosti združevanju 
dela in sredstev s sorodnimi 
podjetji. Različna področja go
spodarstva se tudi vse prepočasi 
povezujejo, premalo je zlasti 
navpičnega povezovanja. Počas
ni so tudi premiki v povezo
vanju trgovine ter bančništva s 
kmetijstvom in industrijo.

Prezreti ne kaže tudi dejstva,

da doslej v Ljibljani niti ena de
lovna organizacija ni uskladila 
svojih samoupravnih aktov o 
delitvi dohodka in osebnih do
hodkov z novimi ustavnimi za
htevami, čeprav v vseh pod
jetjih dobro vedo, da je prav s 
to problematiko odprta vrsta 
vprašanj — od uravnilovke do 
socialne varnosti delavcev. Ob 
teh problemih opozarjajo mest
ni sindikati tudi na to, da delav
ska kontrola v večini delovnih 
organizacij sploh še ni zaživela.
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]>
kot na skupni dohodek,1 
katerega tudi nagrajevrf 
družbenih dejavnostih 
če uspešno zastaviti. L

Republiške sindikalne k®1 sta\ 
renče delavcev v družben'*' ,^e 
javnostih bodo morale op1* 116 s 
tudi polletno oceno j e
vanja. V javnih sredstvih ^^e 
ščanja se namreč včasih j^ni 
ja vtis, da nagrajevanje Crn 1 
benih dejavnostih pre^ Avl 
pred nagrajevanjem v g0’ "ih 
darstvu. Natančna ocena1! e s 
povedati, kdo zaostaja 'n.,1SK 
izkorišča monopolni P0,^0 k 
Na konferencah bo treba "ost, 
oceniti delež premajhne 4 h 
zacijske in politične pf^ JJ^sl
nosti za nove sporazumev' , "ern 
lež premajhnega stroko'*1: "e ti
znanja. Kajti res je, da p’
skupne komisije še vedn0^ "idu 
stavljajo predvsem vodih11 E 
lavci, kar gotovo duši p° »

A.
K0" "Uri

drugih delavcev. J ^n
Republiške sindikalne ^ m I 

renče čaka precej konkf" He c 
nalog. Predvsem morajo s”| ''leti
buditi skupne komisije, 0ilI“hta 

5nicf'sedo sklicale zbore podpisn-j, “c 
razumov in da bi lahko , Ju j;

Center za samoupravno spo
razumevanje pri RS ZS Slove
nije je izdelal posebno študijo 
pod naslovom „Nekatere orga
nizacijske in vsebinske značil
nosti samoupravnega sporazu- 
mevanja“, v kateri pravzaprav o 
družbenih dejavnostih sploh ni 
govora. In zanje bi težko spre
jeli pavšalno sodbo, da delo za
ostaja zaradi premajhne poli
tične in organizacijske zavze
tosti strokovnih sindikatov. Ne 
bi podrobno navajali, kot je 
bilo to storjeno na skupni seji, 
kaj vse -je Sindikat delavcev 
družbenih dejavnosti Slovenije ! 
od lani storil za to, da bi spod
budil nastajanje novih spora
zumov. Navajali pa so tudi, da 
delo zavira premajhno stro
kovno znanje. Zato bi moral 
Center za samoupravno spora
zumevanje nuditi vso možno 
strokovno pomoč tako posa
meznim republiškim sindikal
nim konferencam delavcev v 
družbenih dejavnostih kot tudi 
skupnim komisijam podpisnic 
posameznih sporazumov. Vno
vič pa je bila dana pobuda, da 
bi se s problematiko samo
upravnih sporazumov o delitvi 
morale začeti ukvarjati tudi 
znanstvene institucije, saj je še 
marsikaj nedorečenega, da bi 
nagrajevanje delovalo res stimu
lativno tako na posameznika

skupaj ocenili, v kakšni ^ 'je C 
zastavljeno delo. Če ni, 
zavira. Sindikat se je dolž^. 
vzeti tudi za primeren izh^ j 
legatov v skupnih komisij3^ 
legatov, ki se bodo ^ 
udeleževali zbora P0^*. 
Temu namreč doslej ved11 
bilo tako.

Na omenjeni skupni sej1*11, 'tp, ^,n A i,
tudi dogovorili, da boo ^ 
glasja k novim sporazum01". \i(c 
slej dajale konference, [£lihsrej uajaie
sedstva konferenc pa te ^ p| ^ 
memban
tako naj bi konference

sporazumih^ ^ j

lc v« ‘ bude za nadaljnje združ^ ^ u:
posameznih krogov rib*1nikov sporazumov.
namreč predlog, naj bi 
dejavnosti razvrstile v ^ 
razumih. Na področju h ^ 
je delo za tako poenotenj^
razuma že steklo, prav -
se za en sporazum že d°r j 
na področju zdravstva. ^ 
pobude se porajajo tudi11 “jj' 
ročju šolstva, možen Pa Ji
tudi enoten sporazum z3^

'"lil P°P
in državno upravo. Vno^ ^ 
slišali tudi zahtevo, naj h1^ lut
kovne službe interesnih ^
nosti prišle pod sporazll,J|; 
veljajo za posamezne ^ 
nosti, kajti bilo bi PraV’eJ "hn 
strokovne službe imel® t j 
možnosti za nagrajeva0)^ kvc 

. - ■ - bia;
Ni

8'

posamezne družbene 
nosti, denimo šolstvo. *^j|i 
stvu so se menda za tak° 
že odločili.

Po obširni razpravi so zahte
vati, da bo moral biti v bodo
čem analitično obdelanem gra
divu o gibanjih ljubljanskega go
spodarstva poprečni osebni do
hodek primerjan z osebnim do
hodkom pogojno kvalificira
nega delavca. V mestnih sindi
katih prevladuje namreč prepri
čanje, da bo lahko samo taka 
primerjava „otipljivo“ pokazala 
pravilna razmerja osebnih do
hodkov, kijih bodo dobivali za
posleni v gospodarstvu in v ne
gospodarskih dejavnostih.

Prav tako je po oceni MS 
ZSS eden od glavnih razlogov 
za sedanje rtič kaj spodbudne 
razmere v ljubljanskem gospo
darstvu tudi prepočasno uve
ljavljanje ustavnih določil. Kon-

VPRAŠANJE:
Prejela sem odločbo, s katero mi je določeno za letos 27 delov

nih dni letnega dopusta. Glede na to, da delamo po eno soboto v 
mesecu, preostale pa smo prosti, me zanima, ali se štejejo sobote v 
letni dopust ali ne. Prosim, da mi odgovorite, do kdaj mi bo trajal 
dopust, če ga nastopim 12. IX. in bom izrabila vseh 27 dni.

S. Š. - Laško

me morda podjetje res lahko disciplinsko premesti na
i---------- J, _ Ti#lovno mesto? K. H.

o

ODGOVOR:
Na vprašanje o štetju prostih sobot smo že večkrat odgovorili in

ODGOVOR:
Res so prejšnji predpisi določali le tako imenovano j' 

kazni (opomin, javni opomin, zadnji javni opomin) ter izk^m 
novi zakon o medsebojnih razmerjih delavcev v združeneO1^],/ 
določa kot ukrep tudi razporeditev delavca na .drug0 
mesto, vendar z omejitvijo, da gre lahko le za začasno razP^J 
do največ enega leta. Delovna organizacija torej ni kršil3^ ^ 
ko vam je izrekla -takšen ukrep, seveda pa je vprašanje, ah J (Fj

sicer da sobote — tako proste kot delovne, štejejo v dopust, saj je ukrep primeren glede na storjeno kršitev, oz. ali ste delov.a (s. 
sobota delovni dan po zakonu. Ne glede na to. katero soboto nri nost soleh kršili, toda to presega vsebino vašega vprašah).

storjena in je postopek izveden v mejah dom^jd^
po zakonu. Ne glede na to, katero soboto pri 

vas delate, vam bodo vse sobote, ko boste na dopustu, štete v 
dopust. Če boste nastopili dopust z 12. 9. in izrabili vseh 27 dni, 
vam bo dopust trajal do vključno 12. 10. Poudarjamo torej, da je 
vseeno, ali je sobota delovna ali ne, kajti po zakonu so sobote 
delovni dnevi, dnevi, ki ne štejejo v dopust, so le nedelje in državni 
prazniki.

nost sploh kršili, toda
kršitev res storjena in^ r---- r----------- -------7
samoupravnega sporazuma, je možen — vsaj glede na zaKO' 
čila — tudi ukrep razporeditve na drugo delovno mest:0’ 
takšno delovno mesto, za katero se zahteva nižja stopnj3 s 
izobrazbe. Kot rečeno, pa je takšna razporeditev lahko k

M-

VPRAŠANJE:
V disciplinskem postopku me je komisija spoznala za krivega in 

mi izrekla disciplinski ukrep razporeditve na drugo delovno mesto. 
Kolikor vem, premestitev na drugo delo kot disciplinski ukrep ni 
zakonita, saj je tako bilo pred leti, ko sem zaradi enakega ukrepa 
sprožil spor in je sodišče razsodilo, da takšna kazen ni zakonita. Ali
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STIKI S TUJINO

|Na turističnem tržišču boj
brez milosti

i------------
IcoiJUstavitev delovanja britanske 
^ 'J^e Court Line sredi turi- 
p1* ‘le sezone je močno prese- 
a?1 '^3 evropsko javnost, čeprav 
^ ^ že dalj časa širile govorice 
^ ^ni finančni nelikvidnosti.
* ?ern ko je družba junija skle- 
^ vlado sporazum o odkupu 
goltih ladjedelnic, bo Court 

"j s tako pridobljenimi no- 
^^ Sredstvi, če že ne sanirala

^nstično-agencijsko ^e-
3 ^st, pa vsaj izplavala iz vode 
A 1’ iztekom glavne sezone. 
l' ^ska javnost je bila ob ne- 
i111 ''"eni propadu Court Line in 
iV' ►tte turistične agencije Clark- 
^ presenečena tembolj, ker 
10 ' industrijski minister Wedg- 
1j 1 M Benn še ob koncu letoš- 
$ junija zatrjeval, da so s 
^'žemom ladjedelnic dmžbe 

■ j. M Line zavarovane vse turi- 
[ { 1,6 operacije omenjene druž
il v letošnji sezoni.
^ ^ntanski industrijski mini- 

se je zdaj znašel v žgočem

'aJi it' javne kritike, toliko bolj, 
le Court Line kljub že znani

nujnosti likvidacije še naprej 
sprejemala rezervacije in pred
plačila v okviru knjiženj hotel
skih kapacitet za račun britan
skih turistov, ki se čutijo zdaj 
ogoljufane. Škodo so, kot je 
znano, utrpele tudi številne ho
telske in potovalne agencije zla
sti v Španiji in tudi v Jugo
slaviji, oškodovane pa so bile 
tudi številne letalske, zlasti 
charterske kompanije, ki jim 
medtem že likvidirana Court 
Line ni poravnala računov.

Čeprav so sprva obstajali 
načrti, po katerih naj bi posa
mezne dejavnosti Court Line 
obvarovali pred propadom vsaj 
do jeseni — družbo naj bi vsaj 
začasno reševale civilne letalske 
oblasti, zveza potovalnih ura
dov in vlada — ni bilo več nobe
nega dvoma, da bo likvidacija 
družbe prej ko slej neizbežna. 
Točen znesek njenih dolgov še 
ni znan. Že zdaj pa je jasno, da 
tudi vlada, ki je prevzela ladje
delnice dmžbe Court Line, na 
bližnji poravnavi ne bo mogla

zadovoljiti vseh upnikov. Ne
jasne so za zdaj tudi pravice 
strank, ki zahtevajo odškodnino 
za knjižene, a nato neizkori
ščene hotelske ali letalske kapa
citete. Medtem pa v zvezi z 
likvidacijo britanske družbe. 
Court Line ostaja odprtih še 
več drugih vprašanj, tako na 
primer usoda depozitov v oce
njeni vrednosti kakih 5' mili
jonov funtov, o katerih ni zna
no, ali jih bodo oškodovanim 
strankam vrnili potovalni uradi 
ali pa jih bo le-tem vrnil iz ste
čajne mase uradno imenovani 
likvidator. Ta je sredi avgusta 
odpustil blizu 3000 v turistični 
dejavnosti zaposlenih sodelav
cev Court Lipe, kar je politična 
opozicija v Veliki Britaniji izko
ristila za nove proteste in očit
ke vladi, da je v tem primeru 
ravnala skrajno neodgovornd.

Vse kaže, da se s propadom 
Court Line in njene turistične 
dejavnosti še ni končal proces 
poglobljenih strukturnih spre
memb v britanski turistično-

SFR«I in sv<‘(
s£ l Snovalci našega dolgoročnega gospodar- 

0 i i/j družbenega razvoja so začeli pripravljati 
^ . ,po o tem, kakšno bo v prihodnje naše eko- 

sodelovanje s tujino. Napovedi o mož- 
^ Jh našega bodočega gospodarskega povezo- 
[»s svetom vsebujejo oceno, da se bo nadalje- 
a p zapletenih razmerah medsebojno odvisnih, 

e J?/*, Pa tudi protislovnih odnosov med drža- 
;V?)/1 'n posameznimi območji. Izenačevanje po- 
o"! r gospodarjenja in odpravljanja dolgoročnega 
bsl A°dnega delovanja razmerij cen, ki sta ga 
;e1 *°adila energetska kriza in povečanje cen su- 
:1 sf i? >n živil, bo še dolgo vplivalo na odnose v 
p Orodni delitvi dela. Države, ki so svojo bla-
\_________________________________

Inflacija - evropsko 
zlo sedanjosti

, Letos se bo narodni bruto proizvod v 
®ržavah EGS predvidoma realno povečal v 
Poprečju za 2,5 %. Stopnja inflacije bo 
PJ^ati narasla na poprečno 13 %, med- 
i.?*1 ko bo tekoči primanjkljaj plačilnih 
°l*anc držav — članic EGS po predvide- 
Jmih komisije te evropske gospodarske 

(tpužbe narasel na 20 milijard dolarjev.
; Realni porast narodnega bruto pro- 

f . voda bo višji v Italiji in Franciji in bo 
[f^al kakih 4,5 %. Sledijo Irska s 4 %, 
^‘gija s 3,5 %, Nizozemska z 2,5 %, ZR 
i^ničija in Danska z 2-odstotno rastjo 
godnega bruto proizvoda. Na zadnjem 

®stu je Velika Britanija, ki bo zabeležila 
0 nazadovanje rasti za približno 1,5.%. 

j niflacija b0 visoka, vendar od države 
io ?ržave različna. Znašala bo od 8 % do
Dr a*’ a Poprečno 13 %. Lani je bila po- 

^na stopnja inflacije le okrog 8 %. 
Najvišj0 stopnjo inflacije med drža- 

toi* bo letos zaznamovala Italija, in 
tfte % (H % v letu 1973). Na drugem 
Cj.stu bo Irska s 15-odstotno rastjo infla- 
J®..(lani 11,5 %), na tretjem Velika Bri- 
BaiJa s 14?5 % (lani 8,6 %), na četrtem

k ncija s 13,5 % (lani 7,2 %), na šestem 
jOzernska z 12% (lani 9%), na sed- 
oSr5* Belgija z 11,5% (lani 7%), na 
th Luksemburg z 9 %.(lani 6,1 %) in 
\l ^Vetem ZR Nemčija z 8,5 % (lani

.rečeno, bo znašal primanjkljaj v 
bilancah držav - članic EGS 

d(.3 20 milijard dolarjev in bo najmanj 
fcjj^Lrat večji od lanskega. Največji pla- 
Itjij^Dilančni primanjkljaj bodo imele 

Francija ,in Velika Britanija, neko- 
boj- tanjši pa bo v Irski in Danski. Naj- 
bQ j Pa se bo odrezala ZR Nemčija, ki 
t^ki^oSnje finančno leto — kot kaže —, 

Fdčila z visokim presežkom.
nž.

ginjo gradile na naravnih virih drugih, bodo mo
rale nakopičeno tehnološko znanje prenašati na 
države v razvoju pod pogoji, ki še malo ne bodo 
podobni sedanjim odnosom odvisnosti in preli
vanja dohodka

Glede na podaljševanje mednarodne mone
tarne krize in zaradi pomanjkanja trdnega medna
rodnega merila vrednosti se čedalje bolj krepijo 
dvostranske oblike mednarodnega sodelovanja, v 
katerih so dobave surovin po eni strani ter do
bave opreme in prenašanje tehnologije po drugi 
strani v tesni medsebojni zvezi Glavni razlog za 
to pa je, da so države v razvoju spoznale, da v 
spremenjenih razmerjih sil ni več mogoče dopu
ščati, da bi mednarodni ekonomski odnosi in me
hanizmi in pogoji menjave na svetovnem tržišču 
obnavljali prelivanje dohodka v industrijsko raz
vite države. Neenakomerna razvrstitev energet
skih virov in drugih osnovnih surovin znotraj sku
pine držav v razvoju bo krepila potrebo po sku
pni politiki do razvitih držav, predvsem pa do 
mnogonacionalnih družb, ki imajo v rokah mono
pol tehnologije, kapitala in marketinga

Razvoj Jugoslavije terja, da razširjamo eko
nomske stike s tujino, pri čemer bo imel vse večji 
delež izvoz, hkrati s prizadevanji, da bi tudi uvoz 
lahko obdržali na potrebni ravni Visoke stopnje 
rasti zunanjetrgovinske menjave so pogoj, da se 
pospeši in stabilizira gospodarska rast. Takšne 
stopnje morajo - ob hkratni tehnološki moderni
zaciji - olajšati spremembe v strukturi gospodar
stva. Odpiranje k svetovnemu gospodarstvu naj bi 
pospešilo specializacijo in delitev dela v doma
čem gospodarstvu in povečalo njegovo učinko
vitost. V tej zvezi sodijo,da bi se delež izvoza 
blaga in storitev v družbenem proizvodu leta 
1985 lahko povečal od sedanjih 26 odstotkov na 
približno 35 odstotkov, uvoz pa od 30 na 37 
odstotkov. To zahteva realno stopnjo rasti izvoza 
blaga in storitev v višini 9 do 10 odstotkov, uvoza 
pa 8 do 9 odstotkov. Stopnja uravnovešenosti 
sprotne plačilne bilance v času od leta 1985 bo 
odvisna predvsem od razvoja domače energetike, 
surovinske in živilske baze in od stopnje izkori
ščanja zmogljivosti, storilnosti dela in akumula
tivne sposobnosti gospodarstva Dokaj hitrejši 
razvoj domače industrije strojev, bazične kemije, 
prometa in turizma mora biti bistven pogoj racio
nalnega in dinamično bolje usklajenega uvoza in 
izvoza industrijskih proizvodov, to pa bi pome
nilo vključevanje v mednarodno delitev dela na 
višji tehnološki ravni Na podlagi višje tehnološke 
razvitosti, učinkovitosti gopodarjenja in storil
nosti dela naj bi dosegli tudi višjo stopnjo medna
rodno konkurenčne sposobnosti jugoslovanskega 
gospodarstva.

Dolgoročni razvojni in politični interes Jugo
slavije kot neuvrščene države naj bi hkrati s kre
pitvijo surovinske in industrijske podlage in aku
mulativne sposobnosti gospodarstev držav v raz
voju omogočil, da bi podvojili sedanji delež držav 
v'razvoju pri ekonomskem sodelovanju in zuna
njetrgovinski menjavi SFRJ, in sicer v vseh obli
kah, ki so značilne za sodobne mednarodne eko
nomske odnose. y q

agencijski dejavnosti. Ta proces 
bo tajal nove žrtve predvsem iz 
vrst manjših podjetij, ki ne 
vzdrže več ostrega konkurenč
nega boja med potovalnimi ura
di. Ta boj se je še zaostril, ko je 
močno nazadovalo povpraše
vanje po prevoznih in hotelskih 
kapacitetah in se je kritično 
zmanjšalo število klientov v tu
ristični dejavnosti. Kot trdijo, 
je bila tudi Court Line - čeprav 
druga največja britanska poto
valna agencija — žrtev nesmisel
nega tekmovanja med potoval
nimi uradi, katerega posledica 
so nizke cene potovalnih aranž
majev in vse manjši dohodki tu
rističnih agencij.

N.Ž.

ZVONKO ŠTAUBRINGER:

Sindikalna organizacija Steklarne Boris Kidrič v Rogaški 
Slatini že dlje sodeluje s sorodnim podjetjem Ukrajinske SRS 
s sedežem v Kijevu. Potem ko si je tričlanska ukrajinska 
delegacija pred dnevi ogledala tovarno v Rogaški Slatini in se 
s predstavniki kolektiva pogovorila tako o stanovanjskih kot 
o sindikalnih vprašanjih, ki so zanimiva za obe strani, je 
prejšnji teden obiskala tudi RO Sindikata delavcev v indu
striji in rudarstvu Slovenije. V krajšem razgovoru so se gosti 
zanimali predvsem za uveljavljanje delegatskih odnosov v 
sindikatih, za naše izkušnje pri volonterskem delu sindi
kalnih delavcev in še za nekatera organizacijska vprašanja. 
Foto služba: DE

TITO -
DRŽAVLJAN SVETA

»Predsednik Tito se je zavedal, da delitev povojnega sveta na dve sprti 
strani ogroža mir in prizadevanja na novo osvobojenih narodov, da bi odstra
nili posledice fevdalizma in kolonializma. Bilo je jasno, da je edina pot za 
preprečitev konfrontacije - neuvrščenost.«

Tako je med drugim zapisala o Titu, državljanu sveta, enem najpomemb
nejših arhitektov aktivne miroljubne koeksistence in neutrudnem borcu za 
mir v svetu, hčerka njegovega velikega soborca Nehruja In predsednica in
dijske vlade Indira Gandhi v predgovoru h knjigi. In pristavila: »Ta knjiga po 
pravici opisuje predsednika Tita kot državljana sveta. Malo državnikov je 
storilo več za izgradnjo novega svetovnega reda, ki temelji na zaupanju, 
enakosti in sodelovanju med narodi.«

Na blizu 400 straneh avtor knjige popisuje trideset let dolgo pot predsed
nika Tita, da bi pokazal in dokazal človeštvu, kako se je vendarle možno 
izogniti novi katastrofi. Na tej poti se je predsednik Tito srečeval z mnogimi 
uglednimi državniki, politiki, kulturnimi, družbenimi delavci pa tudi s pre
prostimi ljudmi.

Mnoge izrečene besede in mnoga srečanja so ujeta na straneh knjige 
TITO - DRŽAVLJAN SVETA. Ne samo zanimivo branje - čeprav tudi to - sli
kovit prikaz boja predsednika Tita za miroljubno sožitje med narodi sveta! 
Knjiga, ki bo privlačna za vse sedanje generacije, knjiga, ki bo vsakomur 
razumljiva!

»Titovo ime in njegova dejanja so vtkana v vse sodobne tokove medna
rodnih odnosov, v boj vseh narodov sveta proti hegemonizmu in imperializ
mu, hkrati pa za svobodo, za medsebojno razumevanje in sodelovanje« - 
piše v predgovoru Mitja Ribičič. »Prav to potrjuje ta knjiga in izjave mnogih 
državnikov, znanstvenikov, kulturnih delavcev in drugih pomembnih oseb
nosti, ki vidijo v Titu nosilca progresivnih prizadevanj človeštva, velikega 
državnika sveta.«

1NA SLOVENSKEM KNJIŽNEM TRGU V ZALOŽBI ČZP »DELAVSKA ENOT- ,
N0ST« IN V SODELOVANJU Z NIP »RADNICKA ŠTAMPA« BEOGRAD:

Zvonko štaubringer:
TITO - DRŽAVLJAN SVETA

Knjiga je vezana v platno, opremljena s ščitnim ovitkom, tiskana na fi
nem, brezlesnem papirju. V knjigi bo šestnajst strani ilustracij na umetniškem 
papirju.

NAROČILNICA št. .....

Nepreklicno naročam pri ČZP Delavska enotnost, Ljubljana..............................

(z besedo) .... ....................... .......................................... ...... ....... .............. izvodov
knjige: TITO - DRŽAVLJAN SVETA po prednaročninski ceni 150 dinarjev za 
izvod.
Knjigo pošljite na naslov: ....  ... ................... ......................................... .........

Poštna št.:........... ..............Kraj: ......... ........... ........................................... ..................

Priimek in Ime podpisnika naročilnice:................................................ ......... ..........

V... .... .......... ..... ......... ..................... . dne ..........  .................. .......... ..... . 1974.

(Podpis odgovorne osebe - naročnika in žig, 
če naroča organizacija)
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... v jugoslovanskih sindikatih
ZVEZNI ODBORI

Glavni krivec — človek
Število žrtev v prometu nenehno narašča. Železniška ne

sreča v Zagrebu bo letošnjo bilanco Zanesljivo naredila še 
posebno tragično. Milojko Milutinovič, predsednik zveznega 
odbora Sindikata delavcev v prometu in zvezah Jugoslavije je 
v svoji izjavi za jugoslovansko javnost med drugim dejal tudi 
tole:

„Res je, da so prometne nesreče čedalje pogostejše, in to 
ne le na železnicah in cestah, tudi v zračnem prometu. Kot 
kaže, je glavni vzrok za vse te nesreče — tudi za tragedijo na 
zagrebški železniški postaji — v tem, da je odpovedal tako 
imenovani človeški dejavnik, da je zatajila odgovornost tako 
do potnikov kot do družbenega imetja. Analize vzrokov 
prometnih nesreč izpričujejo, da je v več kot 90 % primerov 
glavni krivec prav človek.

Zavoljo tega je ena osnovnih nalog sindikatov in vseh dru
gih forumov v prometu, da storijo vse, kar je v njihovi moči, 
da bi odstranili ta vzrok. Vendar pa je treba reči, da bi 
morala tudi jugoslovanska družba storiti precej več za rešitev 
težav, v katerih so železnice že več let. Tako na primer ni 
mogoče sprejeti tega, da morajo na železnicah številne teh- 
nično-ekonomške probjeme reševati na račun osebnih do
hodkov železničarjev. Železnice se modernizirajo, z moder
nizacijo pa nastajajo tudi socialni problemi železničarjev. V 
ŽTP Beograd, denimo, je kakih 4000 delovnih invalidov. 
Velike so potrebe po strokovnem usposabljanju zaposlenih, 
toda doslej je bilo storjenega zelo malo. Počasi še rešujejo 
tudi problemi življenjskega standarda zaposlenih na že
leznici, zlasti pa stanovanjska vprašanja, oddih, prehrana. To 
pa pomeni, da je železnicam nujno potrebna pomoč, da bi 
lahko te probleme čimprej odpravili.

ČRNA GORA: Nov veter 
v stanovanjski politiki

Najpomembnejša novost za
kona o stanovanjskih razmerjih 
v Črni gori je zmanjšanje stano
vanjskega minimuma; občan bo 
smel imeti le eno stanovanje; 
dve ali tri manjša stanovanja pa 
le gospodinjstvo. V ta maksi
mum sodijo tudi počitniške 
hiše. Prav tako ima občan sta
novanjsko pravico le do enega 
družbenega stanovanja. Kdor 
uporablja dve ali več stanovanj, 
bb moral o tem obvestiti 
stanovanjski organ v petnajstih 
dneh in se odločiti, katero sta
novanje bo obdržal. V istem

kraju prebivanja občan ne more 
imeti hkrati družbenega in pri
vatnega stanovanja, občine pa 
bodo določile, kaj je isti kraj 
prebivanja v urbani ali stano
vanjski coni. Stanovanja bodo 
tudi v prihodnje delile delovne 
organizacije, posameznik, ki bi 
se mu zgodila krivica pri delitvi, 
pa se bo lahko obrnil na so
dišče. Stanovanjskih prostorov 
ne bo mogoče uporabljati za 
poslovne namene, razen v iz
jemnih primerih s posebnim do
voljenjem občine.

Enoten dogovor
Tudi v Sibiji nameravajo samoupravne sporazume in druž

bene dogovore o delitvi dohodka in osebnih dohodkov do 
konca leta v celoti uskladiti z ustavo in dokumenti, spre
jetimi na 10. kongresu ZKJ. V sindikatih Srbije menijo, da 
razpon osebnih dohodkov delavcev z enako kvalifikacijo v 
različnih delovnih organizacijah ne more biti večji kot 1:2 
oziroma 1:1,8. Z družbenimi dogovori pa naj bi enotno do
ločili minimalne in maksimalne osebne dohodke.

Kolikor je možno — 
ali po rezultatih dela ?

Pred dnevi je zvezni zavod za statistiko obja
vil podatke o poprečnih zas/užkih hgoslovanov 
v letošnjem prvem polletju. Zaposleni v gospo
darstvu so zaslužili v prvi polovici leta 2222 di
narjev na mesec ali za 479 dinarjev več kot v 
lanskih prvih šestih mesecih. Zaslužki v nego
spodarskih dejavnostih pa so znašali 2598 dinar
jev na mesec ali za 613 dinarjev več kot v ena
kem času lani. Kot vse kaže, se zaslužki v nego
spodarskih dejavnostih zvišujejo precej hitreje 
kot v gospodarstvu in najbrž bi moralo to 'raz
merje zbuditi več pozornosti gospodarskih stro
kovnjakov in sindikalnih organizacij, kot ga je.

Tako so sc, denimo, osebni dohodki zapo
slenih v loteriji povečali za 74 %, zunanji trgo
vini za 48,5 %, bankah za 41 %>, medtem pa so 
nekatere kategorije zaposlenih, kot naprimer 
pristaniški delavci, dobili le 7,2 % povečanja, 
drugi pa še manj. Pojasnilo, zakaj tako, je zelo 
enostavno. Sporazumi o delitvi osebnih dohod
kov med bankami, zunanjo trgovino itd. so spo
razumi med bogatimi, tisti pa, ki so jih podpi
sali železničarji, železarji, tekstilci itd. pa so 
sporazumi med siromašnimi. Samoupravni spo
razumi, ki so bili podpirani pred sprejetjem 
ustave, vsebujejo številne^ pomanjkljivosti in 
protislovja. Dve njihovi glavni hibi pa sta v tem, 
da je osebni dohodek odvisen od dveh ele
mentov, ki ju je možno obračati tako ali dru
gače: od dohodka podjetja, ki se oblikuje na 
kakršenkoli način, in formalne kvalifikacije sku
paj z minulim delom, popolnoma pa je zane
marjen dejanski učinek dela. Zato je potrebno 
čimprej opraviti celovito revizijo že podpisanih 
sporazumov in celotne politike delitve dohod
ka, ki nagrajuje poprečneže oziroma tiste, ki 
manj delajo, namesto, da bi spodbujala pro
duktivnost in sposobnost.

Nič kaj razveseljiv ni tudi podatek, da so se 
zmanjšali razponi dohodka med posameznimi 
gospodarskihii področji. Tudi razponi med 
osebnimi dohodki nekvalificiranih delavcev in 
strokovnjakov so se zmanjšale V nekaterih ko
lektivih je spet slišati parolo o „enakosti v siro
maštvu". Družbeni dogovori in samoupravni 
sporazumi so sicer zmanjšali pretirane razlike 
pri osebnih uohodkih iste kvalifikacije, preveč 
pa so se oprli na formalne kvalifikacije. Uravni

lovka se pojavlja tam, kjer je zatajil sistem de
litve ali pa so osebni dohodki nizki in se spremi
njajo v neko obliko medčloveške solidarnosti. V 
boju proti uravnilovki, ki je nevarna z ekonom
skega stališča, saj zmanjšuje proizvodnost dela, 
pa lahko ponovno cvetijo ekscesi, ki ne poznajo 
etičnih in ekonomskih meja.

Boj proti uravnilovki na eni strani in preveli
kim osebnim dohodkom na dnigi strani je zato 
slej ko prej stalna naloga vseh organiziranih sub
jektivnih dejavnikov. Samoupravna socialistična 
družba mora vztrajati pri stvarnem ugotavljanju 
delovnih prispevkov: brez tega ni moč objekti
vizirati delavčevega položaja v delitvi. Prav 
ustavni amandmaji so opozorili na bistvo pro
blema - da ne gre več za spodbujanje mezdno 
izoliranega delavca le za garanje na delovnem 
mestu, marveč za priznavanje njegovih celotnih 
rezultatov dela, tudi tistih, ki izvirajo iz njegove 
upravljavske aktivnosti. V tem smislu so določe
ne tudi nove naloge na področju celotnega siste
ma meritev in priznavanja rezultatov dela, kjer 
mora biti vzpostavljena neposredna povezanost 
med individualnim učinkom in dohodkom 
TOZD. Občutek za prave probleme delitve še ni 
dovolj razvit: veliko raje razpravljamo o razli
kah v dohodkih kot pa o razlikah v delovnih 
prispevkih. Prevladuje ,,gledanje v tuje lonce", 
ki se že samo po sebi odmika od bistva delitve 
po delu in od njegovih rezultatov. Pri tem ne 
gre za nekakšno prirojeno mentaliteto širokih 
plasti delovnih ljudi. Vse ankete dokazujejo, da 
je med neposrednimi proizvajalci razvit občutek 
za pravično ocenjevanje svojih in tujih rezulta
tov dela. Razpravo'o delovnih prispevkih bi radi 
spremenili v razpravo o dohodkih predvsem v 
tistih strukturah, ki živijo od proizvodnje, ne pa 
v njej, in ki se jim je uspelo otresti obveznosti, 
da bi jim rezultate dela merili ter vrednotili. Zat 
se porajajo številni nesporazumi v delitvi in pro
blematična stališča, ki zamegljujejo bistvo pro
blema in usmerjajo pozornost javnosti v ne
skončno rzapravljanje, koliko je kdo zaslužil, ne 
pa, kako je kdo kaj zaslužil. Tudi veljavni samo
upravni sporazumi in družbeni dogovori niso 
kaj prida naklonjeni takšnemu preobratu v raz
pravah o delitvi.

V. B.

Znanost ali dirka 
za naslovi

V Zagrebu sodijo, da bi bilo 
potrebno podiplomski študij 
podvreči javni reviziji. Zadnji 
čas so na zagrebški univerzi po
goste razprave o podiplomskem 
študiju oziroma prihodnjih 
ukrepih za njegovo ureditev-in 
učinkovitost. V zadnjih petnaj
stih letih, odkar je bil na za
grebški univerzi uveden študij 
tretje stopnje, je bilo o njem 
možno slišati različne ocehe: 
od trditve, da je resna speciali
zacija in uvajanje v znanstveno

delo, vse do ostrih ugotovitev o 
„dirki za naslovi11. Nekateri po
datki kažejo, daje učinkovitost 
študija slaba in skoraj katastro
falna, kar zadeva zaključne iz
pite. V organizacijskem pogledu 
študij tretje stopnje ni urejen: 
še vedno niso razjasnjena vpra
šanja, kaj je specializacija in kaj 
priprava in vključevanje v znan
stveno delo. Podobne razmere 
vladajo tudi v drugih univerzi
tetnih središčih, kar so na skup
nih sestankih poudarili pred
stavniki vseh jugoslovanskih 
univerz.

Investicijska
mrzlica

Po dolgih letih so organi
zacije združenega dela letos 
prvič vložile v osnovna sred
stva več kot banke. V prvih 
šestih mesecih se je povečal 
delež investicij TOZD od 
30,6 % na 38 %, rjelež bank 
pa je upadel z 4\ '% na 
34,2 %.

Ti podatki pa svarijo pred 
novo investicijsko mrzlico. 
Vprašanje je tudi, od kod 
gospodarstvu tolikšna sred
stva? Da ni to spet stara pe
sem; obratna sredstva se na
birajo iz kratkoročnih kredi
tov, investicije pa iz obrat
nih sredstev?

-PIK
v_______________________ /

— Dosegli bomo, da bomo vsi delavci enaki!
— Jaz pravim, da smo že enaki, le plače imamo različne.

Čudno nagrajevanje
Statistični podatki kažejo, da 

so se v Prizrenu nominalni oseb
ni dohodki do junija letos glede 
na enako obdobje lanskega leta 
povečali v upravi za 66 odstot
kov, družbenopolitičnih organi
zacij za 52 %, v kulturi za 43 %, 
v bankah in zavarovalnicah 
45 %, socialnem varstvu 44 %,

itd. Iz istih podatkov pa je raz
vidno, da so se poprečni nomi
nalni osebni dohodki v indu
striji povečali le za 10 %. Viso
ko povečanje osebnih dohod
kov v negospodarskih dejav
nostih je nedvomno signal za 
temeljito prevetritev delitve.

Ena plača za dva dijaka
Letošnjo jesen so torbe učenčev — osnovnošolcev težje 

kot kdajkoli prej, žepi staršev pa toliko bolj izpraznjeni. V 
vseh republikah in pokrajinah so učbeniki dražji za 40 do 
50 %, obvezna dijaška obleka pa je dosegla zasoljeno ceno — 
250 din za deklice in 150 din za dečke. Založniki v skoraj 
vseh republikah in pokrajinah trdijo, da niso mogli ničesar 
storiti, da bi se vsaj malo zaustavilo zviševanje cen šolskih 
potrebščin in celo pravijo, da so sedanje podražitve mini
malne. Kljub takšni obrazložitvi pa je jasno, da so prav repu
bliški zavodi za cene prižgali ,zeleno luč“ za cene učbeni
kov.
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STANE DOLANC, 
tar izvršnega komiteja^ 
tralnega komiteja ZKJ 
proslavi na Visu:

Do kraja moramo zatrct' jljl 
njo, da bi neracionalno P°-L 
vanje, drago in neučinkovit®*
spodarjenje kdo nadokna^p
višjimi cenami izdelkov, 
cen mora biti sestavni del.u.t 
upravnega odločanja in dn1^ 
nega dogovarjanja, pri čenif . 
treba upoštevati celoto 
darskega razvoja, posledice o JJ 
cen in osebnih dohodkov r>a " 
Ijenjsko raven delovnih ljuo1- 

Da bi uspešno in trajneje (M
magali sedanje težave v g0?
darskih tokovih in zagotovi 
bilnejši razvoj, je seveda r‘
ukrepov ekonomske politil«
organiziranih naporov

B
B
aaaaa
B'

V/ l ~ ri l i iz. tl n i i 111 i i c* w w - . • rt 0*1 Ml*.
lovnih ljudi naša neodložljlVjJ^ SUJ-C 
veznost, da se v skladu s5. J L.
X. kongresa ZKJ čimprej ELJ11 
praktičnega izpolnjevanja d 
ročnejših strateških nalof 
tem področju. To pa 
predvsem čim hitrejšo uskl11 ,| o i 
gospodarskega sistema z 'dtlt (»o 
ustavo in na tej podlagi oFjjtt L’.. 
tev srednjeročne in dofe?J-3,<-
razvojne politike naše
Pomanjkanje takšnega 
darskega sistema in samouP^ jars
no načrtovane ter dogovofl . (^ht; 
razvojne politike je narnre^
glavitni vzrok mnogih druZ^ yjl 
protislovij in konfliktov, ^jj I1 
ima neugodne posledice h ^ “ki
stabilizacijo gospodarskih 1 k.,.
S to bistveno nalogo ne m0 liJska 
več odlašati.

BRANKO MAMULA, jjlj di 
W Im ostlmočnik zveznega sekreW‘ -J 2ap 

za ljudsko obrambo, v P0L Ji Le 
voru za Tanjug ob
naše mornarice in otoka

Pomorske in obalne ^j ^>V(
med seboj dopolnjujejo in 
pirajo. Prve uspešneje de^, po tv 
na odprtem morju, druge PLjfskakc
nesljiveje branijo in nadz?1'^ 
obalne vode ter jih varujej® ji 
ketami, topovi, helikoptCJ^i 

dnivi strani oa, n1 .H

»ost

lo«

tali. Po drugi strani pa, .a 
ko so ladje na odprtem 111 J 
pred obalo, je manjša nevaf' (| 
da bo sovražnikov napal,:j 
obalo uspešen ali celo nep ; 
kovan. A

Geografsko dobro razPor0uifl 
zunanji niz otokov natn je a
gočil, da smo linijo močne
rambe prestavili daleč prc( f()™ 
lo. Zato bi agresor lahko P^jJ
v notranje vode le z naivleiA 
izgubami in tveganji. Ne sfl sol 
izključiti možnosti, da bi 3Ž ^oj /T| 
to kljub temu tvegal. Nalogi f? 
ne mornarice in vseh P ’# L 
obrambnih sil na Jadran11^ p«; j
nevarnost za napadalca
večajo, da se mu kaj takeg3
splačalo.lacaio. r Km

Naša vojna mornarica 86Lot
a iv mnrsvir^npsrra rtfiDOI*1 1 [fv,

okupatoiju v narodn®® , 
bodilni vojni. ZgodovinS*^I 
kušnje, ki smo si jih prr s| — 
ustanavljanjem mornar>cej6# kv vavestl •‘•'vjibile ves čas žive v zavesti
kadrov in vodilnih ljudi,'f? oft 
načrtih in ob urjenju s<f
cirjev in* mornarjev. Zato . 
dobni koncept in doktrin® L , ^ 
ske obrambe brez težav ®®D^| 
in ju uspešno uresničujejo:
vojni mornarici kot v ^ 
silah naše obrambe na m 
obali.

ELA ULRIH - A>V
republiška sekretarkah^
turo in prosveto, 
ob otvoritvi nove

&
Si

Ščavnici:

•H,

Sedanji šolski sistem v ^
čem ni zgrajen in ne dclof^a® 
da bi zadostil vsem 7j;naif 
Osip je odločno previs°*,rti 5», : 
stopnjah šolanj: 
pa bi ga morali 
Zaradi visokega „ . . 
šoli, ki je v republiški

htcvJ ti
B da bi zadostil vsem 1%

stopnjah šolanja, v

28,5-odstoten, je v .sre5*n|^le ^ 
vsem pa v višje in visoke ^.
sanih premalo dela^o Pai V 
kmečkih otrok; pray t jr L T 
premajhen delež vpis.aj’jnia ? 
razvitih občin. Ta P0Ja;itein, 
je vzroke v slabo P^biii®^

slab^«ske m sistemu na
ki ga označuje tako 'jj
gosto nestrokovna 
lovnih mest učiteljev
slaba opremljenost z 
pojavi so značilni t®?1 .Sen1 , 
kDartiR®1 ie_biLv4?ni ®si&>

rimo o šolstvu in
veliko lepih sklepov-Ffff m 
dvomno zadnji čas, ®asiiiče ,ir 
sklepe in dogovore
Potrebno pa bo tudi P^pa« 
grajevati učitelje. saj J y pc> 
kanje tega kadra že P
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'Ittulo sredo so v razstavni dvo
ji Tehniškega muzeja Slovenije v 
..tpPri Vrhniki odprli razstavo z

■ ^KemVRVARSTV0 NA SL0'
j^adi pomanjkanja prostora so 
‘to razstavo pripravili tako, da 
, ko spremenijo v potujočo raz- 

ki bo obiskala večje kraje 
Je«ije. Tiste pač, kjer so zanje 
^'etesirane posamezne kulturne

,!j i "'arstvo je na Slovenskem ena 
V ^starejših obrti, ki pa počasi 
'ji;15- Poleg nekaj privatnih delav- 

‘■namo v Sloveniji le še eno 
?no, ki se poleg drugih dejav- 

i^1 ukvarja s proizvodnjo vrvi ozi- 
l,|,* * * * vrvarskih izdelkov. To je gro- 
^hka tovarna „Motvoz in

naši tovarni zavzema danes 
! t^odnja vrvi," je povedal teh- 

direktor Dušan Ahhn, „po

K

l^osti od 8 do 9 %. Od skupaj 
Ul Zaposlenih dela v vrvami 35 

Jln' Letno naredimo približno 200 
d |jj Vrvi, kar predstavlja 8 do 9 
" J°nov dinarjev realizacije."

J Svo^vodja v tovarni „Motvoz in 
cjD J!*0 ‘ Anton Bartol iz Grosupljega 
/I Uotvoritvi razstave v Bistri poka- 
,i4i so pred 100 leti izdelovali

PODOBE
NAŠEGA

ČASA

Eno naših uglednih novi
narskih hiš so iz dopustni
škega dremeža vzdramili 
osupljivi podatki, objavljeni

m®

podobnih. Če to ni senza- sami izdelavi uveljavili prin- obvladajo „stanovanje kot usklajevalni mehanizmi. V
cija! Kaj senzacija: sabotaža! cip dogovarjania, ie bil rezul- kompleten proizvod.11 obdobju petih do šestih let,
Nekdo je kriv, nekdo bo od- tat razmeroma kmalu dose- — Ali ni to ... nikakor ne prej — in če
govarjal, brez skrbi, da bo! žen. — Nikakor ne, čeprav je bomo dosledno realizirali ce

Najbolj je vroča tema za- — Ali bi mi... treba priznati, da bo uvelja- loten koncept usmeijene
mikala pripravnika Tinčka — Zakaj ne!? Bistveno za vitev takšnega koncepta do- gradnje in razvoja industri
Pikca. Tako dolgo ni dal dogovor je to, da pri njem govarjanja razmeroma te- alizacije ter s tem tudi druž
miru, dokler je ni izmoledo- ne gre v osnovi za kontrolo žavna. Da bi to delo olajšali, beno dogovarjanje o cenah
val od urednika. Urednik pa cen, temveč za kreativno so- je delovna skupina predvi-. tako, kot je zasnovano — je
ga je le nerad pustil v sršenje delovanje dejavnikov za dela vrsto strokovnih pripo- možno doseči efekt. Ta po
gnezdo. Za vsak primer mu optimahzacijo stroškov ter močkov, ki bi jih bilo po- datek kaže, da se bodo naši
je rekel: — Glej, da ne padeš oblikovanje cen na tej trebnoizdelati. družbi oziroma dejavnikom
v kakšno zanko ali pa, da ti osnovi. Dogovor je torej — Ali bi mi lahko ... ' bogato izplačali napori, ki
česa ne podtaknejo! pravo nasprotje administra- — Razumljivo, zakaj pa so potrebni, da bomo to na-

Kako realizirati kompleksno racionalizacijo
v repubhških statističnih le
topisih. Kako tudi ne!? V 
času, ko mnogim curlja pot 
s čela od silne govorniške
vneme v prid gradnji stano
vanj za delavce in ko vsi vemo, 
da leže (tako se le reče, v 
resnici jih pa obračajo v 
splošno investicijsko korist)
v bankah milijarde neizkori
ščenih dinarjev, namenjenih 
za nova stanovanja, je bilo 
namreč moč prebrati tudi 
tale stavek: „V prvem pol
letju je bilo v Ljubljani do
končanih le 481 stanovanj/ 
od tega od aprila do junija 
samo 154. V primerjavi z 
enakim obdobjem lani, ko je 
že bilo občutno nazadovanje 
v gradnji stanovanj, smo 
zgradili letos v prvem pollet
ju še za 4 % manj stanovanj 
kot v enakem obdobju lani 
in cca 31 % manj kot v tem 
času leta 1972.“ In še nekaj

' A Tinček Pikec si ne da 
vzeti veselja! Korajžno se na
poti do moža, ki ve za bliž
njice do stanovanj ih zavzeto 
sodeluje pri vsem, kar k 
takšnim bližnjicam sodi ter 
ga prijazno pobara:

— Prosim, če ...
— Ja, so mi telefonirali! 

Naj že takoj na začetku po
vem, da je družbeno dogo
varjanje o racionalizaciji 
gradnje in oblikovanju cen 
stanovanj izredno zahtevno, 
saj se loteva oblikovanja 
temeljnih ekonomskih odno
sov na povšem nov način. 
Zaradi tega se pri izdelavi 
predloga dogovora nismo 
mogli nasloniti na nobene 
preizkušene vzorce. Razme
roma dolga doba pripraye 
predloga dogovora pa je bila 
tudi posledica nepravilnega, 
enostranskega začetnega pri
stopa. Ko pa smo tudi pri

tivnega odrejanja cen, oziro
ma diktata cen, ker tak na 
čin ne more biti uspešen 
Gre torej za pravo, objek 
tivno, korekturno dogovarja
nje, ki mora v polni meri 
upoštevati tudi interese pro
izvajalcev. Če tega interesa 
ne bo, bo seveda ostala tež
nja za napredkom Te utvara.

- Toda, če ...
— Že razumem, kaj ho

čete reči, pa ni tako. V re
publiškem merilu je potreb
no zagotoviti realizacijo 
srednjeročnega programa 
razvoja industrializacije. Pri 
tem je potrebno programi
rati in zagotoviti razvoj 
kompleksno, to je upošte
vati proizvodnjo gradbenega 
materiala, prefabrikatov, ka
pacitet za montažna, za
ključna in instalacijska dela 
ter usmerjati tudi integracij
ske procese, ki proizvodno

ne? ! Kot najpomembnejši 
pripomočki so predvideni: 
metodologija izračunavanja 
družbeno programirane 
cene, metodologija za evi
denco cen in vodenje in
deksa cen stanovanj, metode 
programiranja stroškov, pri
ročnik za racionalizacijo sta
novanjske graditve, dogovor 
o organizacij sko-tehnič nem 
minimumu, ekonomski para
metri stanovanjskih objek
tov,' standard stanovanj in 
naselij itd.

— In do kdaj...
— To pa je zdaj še težko 

reči. Družbeni dogovor, o 
katerem razpravljamo, je le 
del celotnega sistema druž
benega dogovarjanja v 
usmerjeni gradnji. Optimalni 
učinki bodo doseženi, ko bo 
deloval seveda celoten si
stem in ko bodo uveljavljeni 
tudi na tem področju nujni

logo dosledno realizirali. Še 
kakšno vprašanje?

- Ne, hvala lepa!

— Kakšen naslov si izbral 
za svoj prispevek? pobara 
urednik Tinčka Pikca, ki s 
skisanim obrazom lista po 
beležki in nekaj jecljaje po
roča. — Bo patetičen kot na 
primer: KDAJ BO KONČ
NO ODKLENKALO? itd., 
ali pa morda nekoliko skriv
nosten kot na primer: KAJ 
SE SKRIVA ZA KULISAMI 
DOLGOTRAJNEGA? itd. 
In na smeh mu gre.

Tinček Pikec pa je resen 
in pravi: — Takšnega, da se 
bo skladal z vsebino.

- No?
— Kako realizirati kom

pleksno racionalizacijo?
— O, bože! Pa tŽ menda 

ja ni postalo slabo?,
VINKO BLATNIK
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|illlllllllilllllllllllllllilllll1l!llll!lllll!llllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll!li!llll!!lll l!i KAJ KAŽEJO ANALIZE O IZVAJANJU USTAVNIH DOLOČIL V ZASAVJU?

t
Nove samoupravne skup

nosti bodo potrebovale stro
kovno in administrativno- 
tehnično službo. Brez tega 
preprosto ne bo mogoče od
govorno odločati in tudi ne 
poslovati. Toda iz delovnih 
organizacij se vse pogosteje 
sliši, da se bodo uprli take
mu širjenju teh služb in upo-' 
rabi namensko združevanih 
sredstev zanje.

Nemara res danes tega 
vprašanja nihče resno ne 
proučuje, čeravno je tudi 
res, da brez strokovnih in 
administrativno-tehničnih 
služb ne bo šlo in da je tudi 
zanje potreben denar. Z de
narjem pa je tako, pravijo 
nekateri, da gte itak iz istega 
žepa in torej ni najpomemb
nejše vprašanje, ali se bodo 
službe financirale iz sred
stev, združenih za posebne 
namene ali iz drugih sred
stev.

Kritika iz delovnih organi

zacij pa je naperjena seveda 
predvsem na širjenje teh 
služb, kajti nesprejemljivo je 
predvsem stališče, da je ob 
decentralizaciji odločanja 
potrebno decentralizirati 
tudi vse službe.

Nemara bi se prav ta čas 
morali vprašati po drugih 
stvareh: kako-so obstoječe 
upravne in strokovne službe 
pripravljene na te velike 
spremembe, kako se . prila
gajajo potrebam novih samo
upravnih skupnosti, kako 
torej osredotočiti in stro
kovno dobro usposobiti vse 
te službe. Končno tudi izšo
lanega kadra za vse „podvo- 
jene“ strokovne in upravne' 
službe gotovo ne bi imeli do
volj na razpolago, da ne go
vorimo niti o tem, koliko bi 
nas v resnici takšno droblje
nje stalo.

Zdi se, da smo za izva
janje skupnih družbenih ali 
samoupravno dogovorjenih 
akcij ta čas vsi bolj politično 
soglasni, kot pa smo za učin
kovito akcijo tudi opera
tivno sposobni. Nemara velja 
to za operativna telesa in 
strokovne službe v določe
nih primerih kar na vseh rav
neh.

Oh teh — ne prvih — opo
zorilih iz delovnih organi
zacij in ob tem, da si s pro
blematiko organizacije stro
kovnih služb še nihče resno 
ne beli glave, je toliko bolj 
razveseljiva pobuda zavodov 
za zaposlovanje, ki so se po
nudili, da bi opravljali po
trebno strokovno in admini
strativno službo za sklade, v 
katerih bodo delovne organi
zacije združevale 0,5 % od 
bruto osebnih dohodkov za 
štipendiranje učencev in štu
dentov iz občinskih skladov. 
Njihova pripravljenost pre
vzeti neko novo nalogo je 
hvalevredna. A takoj je treba 
dodati, da tudi ta pobuda ni 
bila povsod pravilno razum
ljena. Če bodo namreč ti za
vodi za to potrebovali enega 
ali dva delavca več in se bo s 
tem obseg njihovega delov
nega programa zvečal, ver
jetno ne bi smeli'dodatnega 
denarja za nova delovna me
sta iskati pri štipendijskih 
skladih, pač pa pri tistem, ki 
mora zagotoviti sredstva za 
tako strokovno ali upravno 
službo, to pa je najverjetneje 
vsaka posamezna občinska 
skupščina.

S. G.

Ugotovitve so pisali delavci
Nihče ni pričakoval, da se bodo pd ustanovitvi temeljnih organizacij 
ženega dela samoupravni odnosi spremenili čez noč ali da se bodo dele<r 
ska razmerja v nekaj mesecih tako utrdila, da bo odpravljeno vsako fj 
sredništvo • Utemeljeno pa smo pričakovali, da bodo družbenopolitic1! 
organizacije veliko več napravile pri odstranjevanju ovir, ki onemogc*' 

doslednejše uresničevanje ustavnih določil .K
. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . - . . . . . — -ta
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LETOŠNJI FINANČNI NAČRT REPUBLIŠKE SKUPNOSTI OTROŠKEGA VARSTVA

Pregledi, ki so jih tudi v Za
savju pravkar sestavili o uresni
čevanju ustavnih določil med 
drugim kažejo, da se marsikje 
niti organizacije Z K niti osnov
ne organizacije sindikata niso 
dovolj odločno spopadle bodisi 
z odkritimi ali prikritimi obli
kami in poskusi ohranjevanja 
preživelih odnosov. Dopustile 
so, denimo, podrejen položaj 
temeljnih organizacij združe
nega dela v odnosu do strokov
nih služb. Z drugo besedo: ob
veznosti temeljnih organizacij 
združenega dela do strokovnih 
služb so bolj natančno dolo
čene, kot pa narobe. Zato se pri 
delavcih slišijo mnenja, da' v 
skupnih službah še vedno odlo
čajo o vseh bistvenih vpra
šanjih.

Nekatere občine še vedno izjema
V Sloveniji imamo še vedno 16 občin, v katerih ne zbirajo sredstev po prispevni stopnji 2,43 %, kot

je bilo določeno s sklenitvijo samoupravnih sporazumov_______________________

Med ukrepi za zaščito živ
ljenjske ravni ob zadnjih podra
žitvah nekaterih osnovnih živil 
smo konec julija v Sloveniji po
večali tudi otroške dodatke. Se
veda se je ob tem takoj pojavilo 
vprašanje, kakšne so možnosti 
republiške skupnosti otroškega 
varstva za kritje višjih do
datkov.

Kot nam je povedal FRANC 
ŠKUFCA, vodja službe za pro
gramiranje RSOV, pričakuje 
skupnost, da bo dobila po fi
nančnem načrtu 625 milijonov 
dinarjev iz prispevka od bruto 
osebnih dohodkov zaposlenih 
po prispevni stopnji 2,43 % iz 
prispevka od izplačanih po
kojnin naj bi prišlo 66 mili
jonov in od prispevka občanov 
s samostojno dejavnostjo, tudi 
po stopnji 2,4 %, skoraj 23 mili
jonov dinarjev. Potemtakem bi 
skupnost razpolagala z dohodki 
v viSni 471 milijonov dinarjev. 
Skupno z izločitvijo sredstev v 
obvezno rezervo so predvideni v 
takšni višini tudi izdatki.

„Vendar pa se pri uresniče
vanju našega finančnega načrta 
pojavljajo nekatere težave, S 
sklenitvijo samoupravnih spora
zumov o programiranju in 
financiranju otroškega varstva v 
Sloveniji za letos je bil domala v 
vseh občinah potrjen program, 
ki je zahteval tudi nujno valori
zacijo dodatkov. Toda do srede 
septembra v 16 občinah še ved
no niso zagotovili zbiranja sred
stev po stopnji 2,43 f/<od bruto 
osebnih dohodkov zaposlenih, 
kot to določajo samoupravni 
sporazumi. V teh občinah se 
prispevek za otroško varstvo 
plačuje v višini 2,26 % od bruto 
osebnih dohodkov, torej tako 
kot je bilo sklenjeno z druž
benim dogovorom. In to kljub 
njihovemu zagotovilu, da bodo 
to stopnjo uskladili že ob pol
letnih bilancah, kar pa je, vsaj 
za zdaj, ostalo samo pri oblju- 
bah.“

V RSOV menijo, da bodo 
morali uskladitev doseči za 
vsako ceno. Predvsem zata, ker 
bo potrebno ob enakih prispev
nih stopnjah zagotoviti dodatna 
sredstva za redno izplačevanje

otroških dodatkov kar v 41 
občinah, ki ne bodo zbrale do
volj sredstev na svojih območ
jih.

Republiška skupnost otro
škega varstva bo zaradi nižjih 
prispevnih stopenj v 16 občinah 
prikrajšana pri svojih letošnjih 
dohodkih za več jcot 16 mili
jonov dinarjev. RSOV lahko pri 
tem tolaži samo obljuba teh 
občin, da bodo uveljavile 
2,43-odstotno prispevno stop
njo za otroško varstvo takoj, ko 
bodo uskladile sredstva splošne 
in skupne porabe.

Jhav tako ocenjujemo,“ 
nam je dejal Franc Škufca, „da 
bo prišlo do izpada predvidenih 
sredstev tudi pri prispevkih ob
čanov, ki opravljajo samostojno 
dejavnost. Predvidevanja repu
bliškega zavoda za planiranje, 
naj bi skupnost dobila letos iz 
tega vira 23 milijonov, bržčas 
niso bila realna, bolj realno so 
gotovo načrtovale občine, ker 
so predvidele od tako zbranih 
sredstev 12 milijonov dinarjev. 
To pa je za skoraj polovico 
manj sredstev, kot jih je načrto
val zavod za planiranje."

— Kako pa je z zbrano doku
mentacijo o upravičencih do 
otroških dodatkov? To najbolj 
zanima številne delavske druži
ne z nizkimi mesečnimi pre
jemki in veliko otroki, med ka
terimi so sicer mnogi uveljavili 
pravico do prejemanja dodat
kov, precej pa je tudi takih, ki 
to še nimajo urejeno.

„Za hip bi se rad povrnil še k 
našemu finančnemu načrtu. 
Glede na to, da smo z zbira
njem podatkov o upravičencih 
začeli letos dva meseca kasneje 
kot prejšnja leta, še nimamo na 
razpolago vsega, kar je potreb
no, da bi lahko zanesljivo preso
dili, kakšna bo realizacija načr
tovanih izdatkov. Sicer pa smo 
za vse tiste upravičence, ki so 
že doslej prejemali dodatek, 
zbrali vse potrebne podatke ju
nija, julija in delno ^avgusta. 
Prav zdaj pa zbiramo podatke o 
tistih delavcih, ki lani še niso 

• imeli pravice do dodatka. Gre 
za 15.000 do 20.000 zaposlenih 
ali 20% od vseh upravičencev

do dodatkov. Prejšnjih, za ka
tere imamo že urejeno potreb
no dokumentacijo, pa je v Slo
veniji trenutno 110.000.“

Ker so zbrali podatke precej 
pozno, je bila RSOV prisiljena, 
da je do julijske valorizacije iz
plačevala upravičencem otroške 
dodatke na osnovi izpolnjevanja 
lanskih pogojev.

„Posledice te zakasnitve smo 
žc občutili pri realizaciji izdat
kov v letošnjih prvih sedmih 
mesecih, saj so skoraj na isti 
ravni kot v enakem obdobju 
lani. Ravno zaradi tega bodo 
učinki letošnjega višjega dohod
kovnega cenzusa prišli do velja
ve šele v jesenskih mesecih."

-iv

Neposredni proizvajalci 
ugodno ocenjujejo uvajanje de
legatskega sistema, ker čutijo 
bistveno razliko med prejšnjim 
predstavniškim in sedanjim si
stemom. Danes so veliko bolj 
seznanjeni o delu občinske 
skupščine in o vprašanjih, kijih 
obravnava. Delegati se posve
tujejo z njimi pred sejami, ni pa 
še dosežen kdo ve kolikšen pre
mik na področju povezovanja 
združenega dela s krajevnimi in 
interesnimi skupnostmi. Prav 
tako še ni urejen sistem sezna
njanja delavcev o sprejetih skle
pih in stališčih po sejali zborov 
občinskih skupščin. Delavci 
pravijo, da ni nujno potrebno, 
da bi po vsaki seji občinske 
skupščine prejeli informacije o 
zborih, se pa, razumljivo, od
ločno zavzemajo za to, da so 
obveščeni o tem, ali so bili nji
hovi predlogi o tehtnejših vpra
šanjih upoštevaniali ne in zakaj 
ne. Neposredni proizvajalci so 
najbolj občutljivi za aktualna 
vprašanja na področju družbe
nega standarda, politike stano
vanjske graditve in sploh svo
jega položaja v občini ali kra
jevni skupnosti. Zato pravijo, 
da mora biti njihov vpliv na teh 
področjih večji.

V številnih samoupravnih do
kumentih se je v marsikaterih 
poglavjih ohranil formalizem. 
Kaže, da se temu nikjer niso po
vsem izognili, formalistično 
urejanje zadev pa delavci naj
bolj kritizirajo, ker so se v ne
davni preteklosti velikokrat so
očali in srečevali z njim. Prav 
zavoljo tega utemeljeno zahte

vajo, da bi se morali iu,^j evrfoflj
lizmu pri izvajanju usta'"’ ^ 
sprememb na vseh področji'1* ^ 
ogniti ali mu napovedati ^ lovj 
čen hoj. Zaradi fonnali/nl3l,,: ^
ponekod samoupravni
men ti preširoko napisani,
jasni, premalo stvarm in ^
ližem je 
čitvam v

1U “ -I
nekaterih delo'1' jNj

organizacijah, da nimajo Pl-m 
jev za ustanavljanje tcntel)"
organizacij združenega dela- ‘ir 

Odločni zahtevi delavceV'•Tk
so v celoti seznanjeni z vsal', l
njimi vprašanji gospodarj1 -j,- 
razvojnimi načrti, marsikje ,“1
niso popolnoma zadostili. D0!

- oreTttdanji sistem obveščanja je Pr- 
vel, za najprimernejše oblik6j (
znanjanja so se doslej P0^ ^
sestanki delovnih skupin,

Inh ne d«pa se marsikje sploh ne
vajo ali pa samo včasih. Sak1,, $ 

caterih za
se odločili za sistem reu"'17

**• ..ij L,
nekaterih zasavskih podjetj^jJ1

reda£| Jh;
sestajanja delovnih skupi^Jt^
izlaški tovarni elektroporcel^, 
se skupine vsak teden zbiraj0.^ j( 1
sestanek, kjer prejemajo k^.
biltene in ko jih p reber o,^

.akl* V

(jffct:
lavci vprašujejo ali prefliaB'-*,/ 
karkoli sodijo, da utegne ^ 
pomembno za izboljšanje p°s ^ 
vanja.

Analize, ki so jih v ^
sestavili, niso same sebi nak1. 
Ker so jih pisali delavci s. jji tu
jimi pogovori in odgovori-! (« 
bodo morale vse družben0". c 
litične organizacije skrbno L r* 
učiti in se v svoji redni d*l|i 
nosti lotiti odpravljanja j J 
ugotovljenih pomanjkljivost1 ,
slabosti. ^

s

Sava brez življenja
Poginule ribe samo zunanji znak katastrofe • Kakšne so dejanske posledice?

-4
U

Minuli petek je bilo zaklju
čeno postopno praznjenje zbir
nega jezera hidroelektrarne Mo
ste pri Žirovnici, ki se je začelo 
f4. avgusta. V tem času je ste
klo iz jezera v Savo poleg red
nega dotoka še 7 milijonov 
kub. m vode, v kateri je bilo na 
jezerskem dnu tudi okoli pol
drugi milijon kubikov vode brez 
kisika z muljem in strupenimi 
odpadnimi snovmi.

Za razliko od praznjenja je
zera pred desetimi leti se je to
krat odvijalo po posebnem pro
gramu, ki naj bi s stalnim meša
njem jezerske vode s svežim do
tokom preprečil nevarno one
snaženje vode in uničenje življe
nja v njej. Razmere v reki so 
bile resnično znosne vse do 2. 
septembra, ko je v strugo začela 
odtekati voda z jezerskih tal z 
visoko koncentracijo mulja, po
mešanega s škodljivimi odpla
kami, zlasti z Jesenic. V strugi 
pod zapornico so občasno na
merili v vodi celo okoli 50 od
stotkov usedlin. To pa je ribe 
močno prizadelo, saj so začele 
množično poginjati. V nekaj 
dneh je bilo do Zbiljskega je
zera uničeno vse življenje v 
Savi, po zadnjem izpustu v pe
tek popoldne pa so v soboto za
čele poginjati še ribe v Zbilj
skem ježem. Kot jcvideti, se jih 
je ohranilo le nekaj pri dotokih 
sveže vode v jezero. Katastrofo 
v Zbiljskem ježem je zagotovo 
še povečalo to, da se je zapor
nica v noči med četrtkom in

petkom zamašila in se je za njo 
nabralo precej vode, ki je po
tem z večjo močjo odnašala 
večje količine usedlin v Savo.

Ribiči, ki so v soboto zjutraj 
v Zbiljah nemočno strmeli v 
jate rib, ki so ob bregu hlastale 
za zrakom in druga za drugo pa
dale na blatna tla, so povedali, 
da so v dneh praznjenja jezera v 
Mostah živo občutili, da številni 
pristojni organi pripisujejo uni
čenju življenja v Savi dosti pre
majhen pomen. Mnoge sodbe se 
zadržujejo zgolj pri ribah, ne se
žejo pa do širokega pomena, ki 
ga ima zdrava, živa reka za naše 
življenje. Dogodki minulih dni 
na Savi bi morali biti zadnji 
opomin na to, da ne smemo in 
ne moremo več tako neodgo
vorno ravnati z našo naravo, saj 
se nam bodo škodljive posledice 
tega v taki ali drugačni obliki 
slej ko prej povrnile.

Marsikdo si je na primer že 
zastavil vprašanje, kako lahko 
onesnažena reka vpliva na talno 
vodo. V zadnjih dneh izpusta so 
namreč ugotovili v njej zelo vi
soke stopnje raznih strupenih 
snovi, ki jih bodo strokovne in
stitucije še podrobneje analizi
rale.

Pred pripravami na remont 
naprav v HE Moste in sedaj 
velja velika pozornost razpravi 
o materialni škodi, ki jo je praz
njenje jezera povzročilo. Zavod 
za ribištvo je že prej ocenil (na 
osnovi posebnih mednarodno 
priznanih meril), da živi na po

sameznih področjih Save od 
180 do skoraj 600 kg rib na 
hektar vodne površine, Sava od 
Most do vključno Zbiljskega je
zera pa meri 189 ha. Iz tega so 
izračunali, da so ribe vredne 
okoli 5 milijonov dinarjev, ven
dar pa je smrtonosni tok, ki jih 
je dvignil na površino, dokazal, 
da so bile prejšnje ocene pre
skromne in da je bila Sava še 
znatno bolj naseljena. Zlasti so 
presenetile količine lipana. Gre 
za posledico ugodnih razmer v 
reki, ki je bila zaradi spreme
njene tehnologije v jeseniški že
lezarni in novih čistilnih naprav 
čistejša, kot pred desetletjem, 
pa tudi ribiške družine so precej 
skrbele za ribji zarod. Samo ri
biška družina Kranja je letno od 
Kranja do Zbilj vlagala v reko 
po 360 tisoč mladic in odraslih 
rib.

Na vprašanje, kdaj se bo to 
življenje v reko povrnilo, je ne
mogoče odgovoriti. Skoraj tri 
leta namreč traja, da se v njej 
sploh uredijo pogoji za življenje 
rib, ker je uničena tudi vsa hra

Vsekakor bo za zan«51^ Vjeslj*
oceno o materialni škodi h1 * 
gih posledicah praznjenja
potrebno še veliko časa 
strokovnih institucij in rep^j. ™ 
ških organov, ki so za to P11 J. . 
ni. Marsikdo, ki je
agonijo rib v temnorjavi. s ^ > 
reki, je lahko doumel, -
zelo slaboten poziv, da

Kcena ni previsoka za to 
take katastrofe preprečij0^ 
bo 10 let do prihodnjeg3 j.0i h 
nega praznjenja jezera d°v%f ? 
nov boljši načrt obvar° ^ ^ 
naše najdaljše reke? Nekaj’y 
vijo, bo bolje zaradi tega’ ^ 1 
po letu 1968 železarna ^ji 
plavlja v reko več fenolov’ ^ 
prešla na elektro peči; ^ i 
ostale so še druge škodljh^l' y
vi, ki jim po zastarelih
zgrajena HE Moste ne Î Hi
goča, da bi sproti in v z^, J
količinah odtekale p° 
Vsekakor je problem ze^ je' 
ten in rešiti ga bo mog0°^;j:
vprimem, če bo deležen 
družbene pozornosti, k° 
bil dosle j.

na.

POPRAVEK .
V minuli številki DE se nam je pri podpisu k b3^^

N

STRAN 10

na prvi strani časopisa vrinila neljuba napaka: na 
niso športniki Pomurskega tiska in Ljudske pravice 0 
predstavniki PRIMORSKEGA TISKA in Ljudske P^u t 
Predstavniki Pomurskega tiska tudi niso „krepko z^est°' 
Ljudsko pravico, saj so prav v rokometu osvojili prt0 

Bralce vljudno prosimo, da nam napako oproste! p£
Uredniš^0 V
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IZ NAŠE DRUŽBE

si,r

Prav bi bilo. ce bi akcijo 
posnemali še drngje

Osnovno šolanje otrok iz Zavodenj odslej brezplačno

dolgo govorimo o brezplačnem osnovnem šolanju. Vsi pa 
s’ koliko denarja morajo odšteti družine ob začetku šolskega 

l: tako da je šolanje vse prej kot brezplačno. Brezplačno osnov- 
Manje pa so uresničili v Zavodnjah nad Šoštanjem, v najmanja 

jpi skupnosti občine Velenje. Tu živijo v glavnem kmetje in 
,Spi. Ljudje so zelo podjetni in delavni. S prostovoljnim delom 

i^altirali cesto, ki je povezala vas z dolino, napeljali so telefon, 
,>r0viU šolo ter prosvetni dom, uredili vodovod in smučišče z 
id! l'ico.
" podnje so krajevna skup- 
M ^ ie izredno hitro dojela 
■j a novega ustavnega siste- 
^ ^jeni člani so v zelo krat- 
f* 'času spoznali, da jim nova 
1,1 l*5 daje praktično neome- 
l Možnosti razvoja in delo- 

• n5- Letos se je Krajevna 
'ost Zavodnje - prva v

:

Oifit

Velenje lotila zelo po- 
ae akcije. Zavedali so se, 

;]!v vasi in njeni okolici veli- 
^'Ožin, ki ne zmorejo stro- 
:i osnovnega šolanja svojih

Krajevna skupnost je 

avodnjah se dobimo", ka-ot'' l,
}°vila prireditveni odbor

i' f1
Id/3 naloga je bila, da je.zbral 

.‘tya za izboljšanje pogojev 
vidnosti za šolanje otrok v 

j^nični šoli Zavodnje. Od- 
organiziral 3 kulturne 

■j(Jve: javno radijsko od-

? bikovo spominsko slavje 
S i^nik v Zavodnjah". Izku-

'1! >>Koncert iz naših krajev'

!#
L. teh prireditev so dali za 

,s iz Zavodenj. Akcijo za- 
1.v*tve brezplačnih učbeni- 

i ^ šolskih potrebščin je 
'eJ okoli 30 TOZD in 
sV,0v iz Velenja in Šoštanja, 
•j, ,.°vali pa so tudi: družbeno- 
J-.^ne organizacije, društva 

r, i^amezniki. Tovarna usnja 
el to C ie prispevala usnjene 
. j .^e in zimske rokavice, Ko- 
" tijl n o obrtni center Velenje 

IPZD Modni salon je dal
Se
Hr

(ip
Ijj1*'« iz gumiranega platna, 
jijijagalanterije in plastike

^ r Šoštanj pa telovadne co-

VšE ZA ŠOLO - 
ZASTONJ

^Na je dosegla vrh v pone- 
2. septembra, se pravi na 

y\ Q'ski dan, ko so otrokom

ji*

razdelili brezplačne šolske po
trebščine. Vsak je dobil nalivno 
pero, papir, lepilo. 2 svinčnika, 
radirko, šilček, selotejp, škarje, 
barvice, komplet flumastrov, 
risalne liste, usnjeno aktovko, 
peresnico, zimske rokavice, ser
vieto, brisačo, škornje, telo
vadne copate, pelerino iz gumi
ranega platna, vse učne knjige 
in zvezke, potrebne mape in 
druge pripomočke za razred v 
vrednosti 1200 din.

Prizadevni predsednik prire
ditvenega odbora MARIJAN 
LIPOVŠEK pravi takole: „To 
ni bila enkratna akcija, temveč 
se bo nadaljevala. Otroci bodo v 
kratkem dobili suknjiče in halje 
za šolo, do začetka oktobra bo 
poskrbljeno tudi za brezplačno 
malico. Med šolskim letom pa 
bodo otroci brezplačno dobi
vali tudi mladinsko literaturo."

Pogovarjala sem se z otroki v 
tej majhni šoli, ki ima samo 26 
učencev. To so eni tistih otrok 
na Slovenskem, ki otroštva sko
raj ne poznajo, saj morajo že 
kmalu na domačijah poprijeti 
za delo in le-to jih spremlja ves 
čas šolanja. Čeprav so bili malo 
sramežljivi, pa so mi le pove- 
dali, da so novih šolskih potreb
ščin veseli in da bodo pazili na
nje.

Prav tako kot otroci, pa so 
bili brezplačnih šolskih potreb
ščin veseli tudi starši. Marija Je- 
žovnik, ki je tudi v svetu šole, je 
povedala: „Sama imam samo 
dva otroka. Čeprav smo doma 
še kar dobro situirani, nam je ta 
akcija prihranila veliko stro
škov. Če pa pomislim na šte
vilne družine s petimi, šestimi 
otroki, mi je takoj jasno, kaj je 
to pomenilo zanje. Starši v za
četku niso zaupali akciji in ne

kateri so verjeli šele potem, ko 
so stvari dobili v roke."

Tudi JOŽETA SVETINO, 
učitelja na podružnični šoli in 
aktivnega udeleženca akcije sem 
vprašala, kako ocenjuje to akci
jo: „Akcija brezplačnega osnov
nega šolanja v Zavodnjah je 
uspela. Kot učitelj sem zado
voljen zato, ker imajo zdaj vsi 
učenci vse, kar potrebujejo za 
moderen pouk. Opažam, da 
otroci veliko bolj pazijo na stva
ri, kot so prej. Upam, da bo 
naša akcija spodbudila še druge 
in da se bo počasi začelo ures
ničevati načelo o brezplačnem 
osnovnem šolanju."

NAŠI OBČANI IMAJO
MOČNO RAZVIT ČUT 

SOLIDARNOSTI
Ob tem dogodku je pred

sednik Skupščine občine Vele
nje med drugim dejal, da je bil 
začetek novega šolskega leta 
resnično doživetje, bil je enkra
ten dogodek, kije pretresel vsa
kogar, ki je bil v Zavodnjah. 
Starši niso mogli verjeti, da je 
res, da so otroci brezplačno v 
šoli dobili vse stvari, ki jih 
rabijo v šoli. To je tako humana 
akcija, da bolj humana ne more 
biti, je dejal in .dodal: primeru 
Zavodenj bi morali slediti na 
vseh osnovnih šolah in v vseh 
krajevnih skupnostih v občini 
Velenje. Če se le malo potru
dimo, jo lahko prenesemo na 
šole, najprej na podružnične 
šole v okolici. Čimprej pa se 
moramo dogovoriti za takšno 
skupno akcijo na celotnem 
območju občine.

Na dan slovesnosti v Zavod
njah je podpredsednica Skup
ščine občine Velenje, HER
MINA GROZNIK, med drugim 
dejala: ,,Ob primem Zavodenj 
imamo samo eno željo. Prav bi 
bilo, če bi tako akcijo posne
mali tudi drngje in če bi zajela 
vsaj vse podružnične šole v 
območju naše doline. Sama 
trdno verujem, da bi uspeli. Ve
deti je treba, da živimo v obči-

Prvi šolski dan v Zavodnjah. 
Je res vse to naše?

ni, ki je uspešno realiziiala vse 
načrte, ki si jih je zadala. Naši 
občani imajo močno razvit čut 
solidarnosti, ki ga je treba pra
vilno usmeij ati. Tak primer je 
Zibika, ki je postala pojem tudi 
v širši družbčni skupnosti. Po
vsem se strinjam s predsedni
kom občinske skupščine Nest-, 
lom Žgankom, ki je poudaril, 
da smo se ob Zibiki marsičesa 
naučili. Izkušnje, pridobljene 
ob gradnji šole solidarnosti, 
bomo prav gotovo lahko še 
marsikje koristno uporabili."

Toliko o tem, kaj so izjavih 
ob tej hvalevredni akciji otroci, 
starši, učitelji in predstavniki 
družbenopolitične skupnosti. 
Veliko dela in naporov je bilo 
vloženih, uspeh ni izostal. V 
občini Velenje pa že delajo na
črte za razširitev akcije.

DRUGO LETO 
V ŠIRŠO AKCIJO

Tajnik Temeljne izobraže
valne skupnosti Velenje JOŽE 
MELANŠEK je dejal, da je TIS 
ves čas podpirala akcijo v Za
vodnjah. To akcijo razumejo 
kot začetek odpravljanja Social
nih razJik. Zdaj pa že priprav
ljajo načrt za leto 1975, ki 
vključuje zbiranje namenskih 
sredstev. „Menim, da se akcije 
brezplačnega šolanja ne da reše
vati kampanjsko, temveč je po
trebna široka, enotna akcija," je 
dejal Jože Melanšek.

Na občinskem sindikalnem 
svetu v Velenju sem se pogovar
jala s sekretarjem JANEZOM 
PUKLOM, ki mi je povedal,

kako je zamišljena akcija brez
plačnega osnovnega šolanja v 
občini Velenje: „Najprej bomo 
omogočili brezplačno osnovno 
šolanje otrokom na 11 podruž
ničnih šolah v občini. Potem se 
bo akcija razširila tudi na druge 
šole in sicer bodo najprej brez
plačne učne pripomočke dobili 
tisti, ki so najbolj potrebni. V 
tretji fazi pa bo brezplačno 
osnovno šolanje omogočeno 
vsem. Jasno je, da bomo potre
bovali veliko denarja. Ustanov
ljen bo sklad, predviden pa je 
tudi samoprispevek. Računamo 
na pomoč in sodelovanje osnov
nih sindikalnih organizacij in sa
moupravnih organizacij v vseh 
TOZD v občini Velenje."

STANKA RITONJA
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| Zagotoviti neposreden vpliv delavcev 1
Na področju raziskovalne 

H dejavnosti deluje Razisko-
H valna skupnost Slovenije kot
g samoupravna interesna skup-
g nost raziskovalcev in upo- 
H rabnikov ter interesentov,
g čeprav njena formalna struk- 
g tura še ni na vseh ravneh pri- 
g lagojena delegatskim odno- 
g som. Raziskovalna skupnost 
g Slovenije (RSS) bo po no- 
H vem zakonu, ki bo sprejet 
g jeseni, odpravila to proti- 
s slovje.
g V RSS pa menijo, da je že 
g sedaj možno prilagoditi de- 
g lovanje skupnosti tako, da se 
g v največji možni meri po- 
g veže njena dejavnost z inte- 
g resi delavcev, ki sredstva

lllllllllllllllllllllllllllll|||||ll|llllllllll|:||||lllllll||l=
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srno najnovejše podatke o tem, kako 
£F 'ij Pristopanje k družbenemu dogovoru o 
f štipendijske politike in kako samo- 

() |9 sporazumevanje.
! ? ikj^rniacijah, ki smo jih dobili, je do 6.

^ ta podpisalo družbeni dogovor 42 
lili' \ p ^ njimi še vedno ni večjih središč, 
■jf 1 ob-.e*ie’ Maribor, Nova Gorica in Ijubljan- 
I a 1I'e» razen občine Bežigrad. Samouprav-. 
'I ^ tazHtne pa so podpisali v 23 občinah, do 

! Sti^Ptebra pa naj bi jih po obvestilih še v

ji*

j; Ju "pretira pa naj bi jm po oovesuun se v 
^ \ ^bdije je razpisalo do 6. septembra 30

Maribor zavrnil

$ Saboru je izvršni svet skupščine občine 
rti Vjf^Pis družbenega dogovora o izvajanju 
$ jHlo e PoUtike češ, da imajo pripombe na 
lil ^hižbenega dogovora. V vseh večjih 
4' Ni tUd* Pravijo, da dogovora ne bi mogli 
jV Vs Ptel. kot s 1. januarjem 1975. leta. 

^ ne skrbi, kako bo z mladino,
Prebrodila tri mesece brez .štipendij!

LJUBLJANA
liia. Končno usklajeno

je končno začela z usklajeno
N jj9 Prejšnjega ponedeljka, ko je o druž- 
k N 8ovoru v zvezi s štipendijami razprav-

'''b svetov posameznih občinskih 
družbeni dogovor podpisala le,

^et skupščine mesta in se je o istem 
C Pvr^°^0Vaiiat istega dne tudi s predstav-
u PSfs: fz-vi/ »-»/-»oomo-Tniti r»E\r'tncHll

e ,

te rg5ad’ ^ je tudi razpisala štipendije.^‘iaNtg . _..jw_____r_____
ij titu ^as tudi že tekla v občini Šiška, ne 

k 0boinah. No, zdaj so se v mestu 
j, 1 0rično organizirali in skupno dogo- 
vSe1181300^0 koordinaciiski odbor za 

• i 'b Sj6 ^ nresničevanje družbenega dogo- 
J 0uPravnega sporazuma o štipendi-

jah. Do konca septembra naj bi družbeni dogo
vor podpisale vse ljubljanske občine, razen 
občina Center, ki naj bi to storila 5, oktobra.

GOSPODARSKA ZBORNICA 
PA ŠE NIC

Naloge, ki izvirajo iz družbenega dogovora in 
samoupravnega sporazuma o štipendiranju 
učencev in študentov so pravzaprav naloge, ki 
so bile začrtane v najnovejah dokumentih 
Zveze komunistov. Politične organizacije in 
nekatere delovne organizacije v Ljubljani - 
podobno pa tudi drugod - zato zelo zaostru
jejo stališče do ravnanja Gospodarske zbornice 
Slovenije, ki družbenega dogovora še vedno ni 
podpisala in stvar še proučuje. Ob vsem tem je 
namreč težko voditi enotno pohtično akcijo za 
štipendiranje.

PREMOSTITVENA SREDSTVA
Do konca avgusta naj bi družbeni dogovor in 

samoupravni sporazum že podpisali. Ker pa se 
je celotna akcija zelo zavlekla, se vedno bolj 
zaostruje seveda vprašanje, kako premostiti 
brez denarja za štipendije mesec, dva ali celo 
tri, če bodo res nekateri centri uveljavljali do
govor in sporazum šele s 1. januarjem.

Pohvaliti moramo občinsko skupščino Bre
žice, kjer je bil njen izvršni svet ne le politično 
pač pa tudi operativno sposoben najti prehod
no rešitev. Skupščina občine bo iz proračun
skih .sredstev našla premostitvena sredstva za 
štipendije.

Tudi zavodi za zaposlovanje so pripravljeni 
nerazvitim občinam posoditi pre,mostitvena 

- sredstva, seveda pa kaj takega ni mogoče stpriti 
za večje centre, ker za to preprosto ni dovolj 
denarja.

OD KOD DENAR ZA REGRESE 
Predstavniki vseh republiških političnih vod

stev; ki so se pretekli teden posvetovali na re
publiški konferenci SZDL, so sklenili zahtevati 
od koordinacije izvršnega sveta SR Slovenije za 
družbene dejavnosti, da prouči, od kod bi 
lahko dobili potrebna sredstva za regrese dija
škim domovom in študentskim domovom, za 
katere pri republiški izobraževalni skupnosti ni 
več denarja za letošnje štiri mesece, se pravi do 
konca koledarskega leta. Kako naj bi bilo s 
temi regresi v novem letu, pa naj bi proučila 
republiška izobraževalna skupnost 

Na istem posvetu so se zavzeli tudi za to, da 
bi se število štipendij za dijake srednjih šol pri 
republiški izobraževalni skupnosti povečalo 
tako, da bi vsi prosilci- z odličnim ali prav do
brim uspehom .- okrog 900 jih je - lahko 
dobili to štipendijo. Za sedaj je razpisanih 
namreč samo 750 takih štipendij. Odziv na 
razpisane štipendije za študente pa je manjši, 
saj se je prijavilo le 310 prosilcev, štipendij pa 
je 350.

NAJ BI BILO MOŽNO 
IZ DOHODKA

Iz nekaterih občin - na primer iz Ptuja — 
sprašujejo, odkod naj delovne organizacije vza
mejo letos sredstva za štipendije (za občinske 
sklade), če so že porabile sredstva iz sklada 
skupne porabe. Služba družbenega knjigovod
stva namreč tolmači, naj črpajo 0,5 % sredstev 
iz tega sklada.

Na posvetu predstavnikov političnih organi
zacij na RK SZDL so zato tudi sklenili predla
gati koordinaciji1 izvršnega sveta SR Slovenije 
za družbene dejavnosti, naj bi se s SDK dogo
vorila, da je možno letos ta sredstva delovnim 
organizacijam dajati tudi iz dohodka in naj bi 
SDK v tem smislu čimprej izdala tudi delovnim 
organizacijam novo tolmačenje.

združujejo za raziskovalno 
dejavnost. V skladu s široko 
sprejetimi političnimi načeli 
o splošnem razvoju druž
benih odnosov Raziskovalna 
skupnost Slovenije usta
navlja področna interesna 
združenja ih posebne raz
iskovalne skupnosti.

Področno interesno zdru
ženje je notranja organi
zacijska oblika RSS. Zago
tavljala bo neposredno sode
lovanje uporabnikov in inte
resentov z raziskovalci pri 

• oblikovanju in izvajanju pro
grama RSS za določeno raz
iskovalno področje. Delegati 
— delavcev bodo dobili vpliv 
in nadzor nad sredstvi, kijih 
združujejo za izvajanje raz
iskovalnega programa RSS. 
Vse temeljne odločitve o po
litiki Raziskovalne skupnosti 
Slovenije, o njenem pro- 
granju in združenih sredstvih 
so pridržane skupščini RSS 
kot najvišjemu samouprav
nemu organu. To skupščino 
tvorijo delegati združenega 
dela skupaj z delegati raz
iskovalcev.

Področno interesno zdru
ženje ima svoj svet, v kate
rem so enakopravno zasto
pane raziskovalne organiza
cije določenega področja in 
zastopniki neposrednega in 
splošnega interesa uporab
nikov. Naloga področnega 
interesnega združenja je, da 
organizira zbiranje pobud s 
strani uporabnikov in izva

jalcev. Na podlagi zbranih 
pobud oblikuje letne in sred
njeročne raziskovalne pro
grame svojega področja.

Posebne raziskovalne 
skupnosti so po svojem zna
čaju docela samostojne inte
resne skupnosti, z lastnimi 
safnou p ravnim i organi in 
sredstvi, ki jih bodo njihovi 
člani združevali za uresniče
vanje določenega special
nega programa raziskav, bo
disi za posamezni projekt 
bodisi za določeno stro
kovno ' področje bodisi za 
določeno regijo. Posebna 
raziskovalna skupnost se 
ustanovi s samoupravnim 
sporazumom, ki ga sklenejo 
raziskovalne organizacije, ki 
so zainteresirane za rezultate 
raziskovanja in ki zanj zdru
žujejo svoja sredstva. Gre za 
specialni, ožji raziskovalni 
program. Take skupnosti ne 
morejo vplivati na program 
in delo RSS, pač pa bi RSS 
lahko nastopila kot sofinan
cer kakega programa poseb
ne raziskovalne skupnosti, 
če bi bil širšega družbenega 
pomena.

Področna interesna zdru
ženja naj bi ustanovili za vsa 
področja raziskovalne dejav
nosti, posebne raziskovalne 
skupnosti pa tam, kjer ob
staja neposredna potreba ali 
pobuda za posebne razisko
valne programe in projekte, 
kot je to že primer v hme
ljarstvu.

ililllll!!lllllllllllllllllll!llllllllllllllllllllllllllllllllllllll!l!l!llllllllllllllllllllllllllllllillllllllllllllllllllllll!lllllllllllinilllllllllll

Študenti brez posojil
V Sloveniji bo moralo okrog dva 

tisoč študentov v prihodnje študi
rati brez študentskih posojil, zakaj 
le-ta so ukinjena, hkrati pa še niso 
sprejeli družbenega dogovora in sa
moupravnih sporazumov o štipen
dijski politiki. Kaj storiti, ko ni več 
kreditov, družbeni dogovor o šti
pendiranju pa bo sprejet verjetno 
šele ta mesec? Nekaj časa bo še 
treba, da bodo delovne organi
zacije podpisale samoupravne spo
razume, ki jih bodo začeli uresni
čevati bržčas šele s prihodnjim ko
ledarskim letom.

Na mariborskem območju bo 
prizadetih okrog 500 študentov, ki
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so prejemali kredite ali pa so študi
rali na mariborskih visokošolskih 
zavodih. Iz ankete o uporabi sred
stev za izobraževanje za letošnje 
leto je razvidno, da imajo podjetja 
še denar za štipendije. Od 1115 
razpisanih štipendij sta bili odo
breni 1002 štipendiji ali 90 odst., 
medtem ko je bilo razpisanih 406 
socialnih štipendij, razdeljenih pa 
samo 85 ali 20 odst. Doslej še niso 
znani vzroki, zakaj je odobrenih 
tako malo štipendij. Vse prosilce, 
ki so Ostali brez kredita, usmerja 
mariborska občinska skupščina v 
delovne organizacije.

vk
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

KOMENTATORJEV STOLPEC

Varčevanje z energijo
trajna obveznost

Že več let govorimo o potrebi po varčevanju z energijo, 
razprave na to temo pa se z večjo ali manjšo gorečnostjo 
obnovijo ob vsakokratni notranji ali mednarodni krizi, bodi 
surovinski, energetski ali gospodarski.

Ko takšne krize in krizice - med katere lahko uvrstimo 
tudi občasne redukcije električne energije — minejo, se une
sejo tudi razprave o nujnem varčevanju z, energijo, sprejeti 
sklepi se do nadaljnjega odlože, gospodarstvo in vsi dejavniki 
pa se spet obnašajo, kot daje energije na pretek.

Razprave o nujnosti varčevanja z energijo so se obnovile 
ob nastanku naftne krize v lanski jeseni, dokler se spet niso, 
polegle pod vtisom zadovoljive oskrbljenosti z nafto in nje
nimi derivati v letošnjem, tudi hidrološko še kar ugodnem 
letu, ki nam zdaj tudi ob rednejšem obratovanju termo
elektrarn prizanaša z redukcijami električne energije in nas 
pušča v dobri veri in upanju, da se lanski jesenski elektro
energetski mrk ne bo ponovil ter da bomo tudi pozimi zado
voljivo oskrbljeni z vsemi energetskimi viri.

V tem energetsko dokaj optimističnem vzdušju je skoraj 
neverjetno učinkovala napoved ZIS, da bo najbrž že pred 
letošnjo zimo uvedel ukrepe varčevanja z nafto in derivati, 
ker je poraba nafte v letošnjem prvem polletju prekomerno 
narasla, temu ustrezno pa so se zvišali tudi devizni izdatki za 
uvoz nafte. Tej napovedi so sledila ugibanja, nato pa tudi 
polemike v javnih občilih, katere sektorje porabe bodo ti 
varčevalni ukrepi najbolj prizadeli, v katerih dejavnostih bi 
kazalo naftne pipice najbolj priviti in podobno.

s Tako spet nastaja bojazen, da se bomo varčevanja ne le z 
nafto, marveč z energijo sploh lotili kampanjsko in enostran
sko ter dosegli le kratkotrajne in finančno dvomljive učinke, 
kot so se že pred nami izjalovili v vseh državah, kjer so 
varčevalne ukrepe zastavih enostransko, jih usmerili izključ
no na promet in morebiti še na gospodinjstvo in podobno.

V zvezi s tem je treba omeniti še specifično jugoslovanski 
prijem,' to je podražitve goriva kot domnevno ekonomsko 
upravičeno (in nedvomno tudi najprikladnejše) sredstvo za 
ublaževanje naftne stiske. Tudi če izvzamemo nesporne ko
risti, ki jih ima ta od takih podražitev naftna industrija in še 
zlasti država, mora politika cen na naftno*energetskem po
dročju nedvomno temeljiti še na drugih ciljih, kot so npr. 
pariteta cen tekočih goriv s trdimi, pospeševanje ali vsaj 
ohranjevanje dosežene ravni motorizacije (če že imamo na
cionalno proizvodnjo avtomobilov, ki šepa tudi zaradi dra
gega motornega goriva) ter vzdrževanje ustreznega oziroma 
smotrnega razmerja med porabo posameznih energetskih 
virov. Pri tem nikakor ne more biti nepomembno, kakšno je 
razmerje med porabo nafte in derivatov, ki jih plačujemo z 
devizami ter porabo doma razpoložljivega in več let v korist 
nafte zanemarjenega premoga ali tudi naravnega plina. Pro
gram varčevanja bi nedvomno zgrešil svoj namen, če bi nafto 
izrinjali in jo nadomeščali s premogom tudi na tistih po
dročjih, kjer je tehnološko ustreznejša ali celo nezamenljiva.

Sedanja pobuda za varčnejše ravnanje z nafto in energijo 
sploh je pravšnja priložnost, da z dogovori med proizvajalci 
ter porabniki dosežemo nujen preokret na vseh tistih po
dročjih, kjer z energijo ravnamo najbolj potratno. Res je 
sicer, da verjetno nikjer na svetu osebni avtomobili (zlasti za 
vožnje do delovnih mest) niso tako slabo izkoriščeni ter dav 
splošnem nikjer tako malo ne pripomorejo k osebni in druž
beni produktivnosti kot pri nas. Toda nemalokrat večja 
škoda v našem prometu se dogaja zato, ker dva najpomemb
nejša udeleženca — železnica in cestni prevozniki — v domala 
tridesetih letih po vojni nista dosegla sporazumne delitve 
dela tako, da bi tovore na večje razdalje prevažala izključno 
ali vsaj pretežno železnica (ki je za daljinske prevoze ne
dvomno poklicana), medtem ko bi cestni prevozniki oprav
ljali pretežno le mestni in medmestni tovorni transport na 
krajših razdaljah. Danes vlada na tem področju anarhija, ki 
se kaže tudi v nesmotrni in neupravičeni porabi motornega 
goriva.

Pred sprejemanjem ukrepov za varčevanje z energijo bi 
kazalo morebiti prisluhniti tudi predlogom o ureditvi delov
nega časa drugače za posamezna podjetja in dejavnosti (ki pa 
so se doslej še vedno izjalovili) in še mnogim drugim pred
logom, ki jih zasledimo v razpravah.

Ukrepi — če že bodo sprejeti — naj bodo dodobra pre
mišljeni in pretehtani zlasti kar zadeva pričakovane pri
hranke in vplive na smotrnejše gospodarjenje sploh. Od nas 
vseh pa je seveda odvisno, da varčevalnih ukrepov ne bomo 
izvajali kampanjsko, marveč jih sprejeli kot poglavitno in 
trajno obveznost. NANDE ŽUŽEK

Za rehabilitacijo reforme
ali za »reformirano reformo«?

Vprašanje, kako iz nelikvidnosti, je postalo 
spet osrednja tema razgovorov naših gospodar
stvenikov. Zakaj zahaja gospodarstvo v nelikvid
nost, je znano; povzročajo jo tista prezadolžena 
podjetja, ki podaljšujejo svoj ekonomsko neupra
vičen obstoj na škodo upnikov in njihove likvid
nosti.

Razumljivo, ob tej ugotovitvi si velja takoj za
staviti vprašanje: kako si je sploh mogoče' tako 
podaljševati gospodarsko življenje? ! Odgovor je 
na dlani: le zaradi nedoslednega uresničevanja na
čel in namenov stabilizacije. Družbenopolitične 
skupnosti in banke še vedno rade zamižijo na obe 
očesi ob slabem gospodarjenju delovnih skup
nosti ali pa jm odobravajo kredite za neekonom
ske zamisli- in gospodarsko životarjenje. Stabiliza
cija pa ni in ne more biti nič drugega kot neusmi
ljena selekcija med zdravo in nezdravo rastjo po
sameznih področij in delov gospodarstva. Če se
lekcije ni, tudi stabilizacije ne bo!

Toda, kar je, je, modrovanje ne pomaga, pla
čati je treba 'ceho ! Kako, po kakšni poti se je 
mogoče izviti iz nelikvidnosti?

Na to nadvse aktualno vprašanje še vedno ni 
pri roki praktično uporabnih odgovorov - če ne 
upoštevamo stališča ZK o tem, ki je, razumljivo, 
lahko le načelno in ni ukrep — ter drastičnih pa 
spet omiljenih zakonov za odpravo nelikvidnosti, 
ki kot vse kaže, niso opravili svoje naloge.

Po oceni, ki smo jo slišali na zadnjih kongresih 
ZK, je nelikvidnost, ki močno ovira prizadevanja 
za stabilizacijo, strnjen izraz vseh temeljnih pro
blemov v reprodukcijskih procesih, premalo raz
vitih tržnih poslovnih norm in odporov, ki se po
rajajo v procesu graditve tržnega gospodarstva v 
razmerah samoupravljanja. Zato bo ZK odločno 
podpirala tiste ukrepe v ekonomskem sistemu in 
ekonomski politiki, ki omogočajo, da se bosta 
povečali likvidnost in reprodukcijska sposobnost 
gospodarstva Več delegatov se je na kongresih 
ZK zavzelo za to, da bi morali ob iskanju eko
nomskih rešitev razjasniti tudi vprašanja odgovor
nosti vseh, ki so vplivali ali sodelovali znotraj ali

zunaj delovnih organizacij pri odločanju o tej ali 
oni ekonomsko neutemeljeni odločitvi. Vodilni 
strokovni delavci, za katere je objektivno ugotov
ljeno, da so zakrivili slabo poslovanje delovne 
organizacije, bi ne smeli ostajati na odgovornih 
delovnih mestih.

Kakorkoli že obračamo te predloge, povedali 
bodo isto: posamezne delovne organizacije in 
dele gospodarstva čaka težavna preizkušnja, v 
zvezi z njo pa se zastavlja vprašanje, ali bo konč
no res kdo poklical na odgovor ljudi in organe, ki 
so slabo gospodarili in so zato zakrivili takšne 
težavne razmere v našem gospodarskem življenju. 
Ali pa bodo še naprej vedrili in oblačili na po
membnih položajih v kolektivih in družbi?!

Glavna pomanjkljivost vseh dosedanjih admini
strativnih ukrepov, ki smo jih uveljavljali, da bi 
zatrli nelikvidnost, je bila v tem, da niso prizadeli 
le tistih, ki slabo gospodarijo, ampak tudi tiste, ki 
so zašli v težavne gospodarske razmere zaradi blo
kiranih cen in zato, ker proizvajajo tako imeno
vane investicijske dobrine, naročniki pa jim že 
mesece (in leta) ne poravnavajo računov.
, Naše gospodarsko življenje je spet pred resno 
preizkušnjo, na izbiro imamo dve poti: ali se od
ločiti za radikalno, tudi postopno odpravo ne
likvidnosti, za stečaj vrste gospodarskih organi
zacij in s tem za rehabilitacijo reforme, ali pa za 
inflacijo, odvzemanje dohodka tistim, ki ga imajo 
ter njegovo razdelitev med tiste, ki ga ne ustvar
jajo, in s tem za „reformirano reformo", kot pra
vijo nekateri. Doslej smo se odločali za drugo, 
lažjo možnost, za neekonomsko prelivanje do
hodka v škodo produktivnejših delov gospodar
stva Po sklepih kongresov ZK bi se morali odlo
čiti zdaj za težavnejšo pot - za prevladujoč vpliv 
tržišča na produktivnost dela, učinkovitost izko
riščanja sredstev, na izbiroproizvodne in investi
cijske usmeritve, na tokove družbene repro
dukcije in na racionalno ravnanje organizacij 
združenega dela kot blagovnih proizvajalcev. Ali 
bomo končno prisluhnili temu sklepu, ali pa 
bomo spet ravnali po starem receptu: tisti, ki 
ima, naj da! V. B.

NEUGODEN POLOŽAJ PROIZVAJALCEV ZARADI POMANJKANJA POTROŠNIŠKIH POSOJIL

Zapiranje vase tudi v Sloveniji
Nedavno tega smo poročali o na

črtih slovenskih bank, da bi v Slove
niji ponovno uvedli odobravanje po
trošniških posojil izključno preko 
poslovnih bank, kasneje pa naj bi 
preko združenja bank skušali doseči 
enak dogovor v zveznem merilu.

Za uresničitev enotnega jugoslo
vanskega trga bi bil tak ukrep ne
dvomno izrednega pomena. Vse pa 
kaže, da bo vse večje pomanjkanje 
finančnih sredstev, ki se mu tudi 
banke ne morejo izogniti, podrlo 
takšna prizadevanja celo v sloven
skem merilu. Vse več je namreč te
ženj in zahtev trgovine, da proiz
vodne organizacije priskrbijo hkrati 
z izdelki tudi ustrezno visoka sred
stva za kreditiranje potrošnikov — 
kupcev teh izdelkov. Tako se tudi 
na slovenska tla širi ta razvada, ki 
smo se ji doslej dokaj uspešno upi
rali, medtem ko so v drugih repu
blikah, zlasti trgovine v velikih cen
trih že vrsto let prodajale na potroš
niški kredit samo izdelke tistih pro
izvajalcev, katerim je banka odobrila 
takšna sredstva. Banke pa so seveda 
dajale takšna sredstva samo svojim 
partnerjem in tako' je bilo blago iz 
drugih krajev ali republik v neugod
nem, podrejenem položaju, saj na 
primer slovenski izdelki niso v Beo
gradu mogli dobiti posojila tamkajš
nje banke.

Tak način kreditiranja podpira

:

Zdaj, ko krav ne moremo prodajati, bi lahko začeli snemati kavbojske filme ...! I. ANTIČ

nekvalitetno proizvodnjo, saj trg s 
svojimi zakonitostmi ponudbe in 
povpraševanja, ki v takem primeru 
ne delujejo, ne more selektivno vpli
vati na razvoj proizvodnje v prid 
kvalitetnejših proizvajalcev. Če so 
hotele slovenske tovarne prodajati 
izdelke na enakovredni osnovi v dru
gih republikah in tamkajšnjih po
trošniških centrih, so morale-imeti 
na voljo sredstva svoje poslovne ban
ke. Te so v zadnjem času takšna 
sredstva tudi odobravale. Poslej pa 
kaže, da bodo morale odobravati 
kreditna sredstva za dajanje potroš
niških kreditov proizvodnim gospo
darskim organizacijam tudi za pro
dajo na slovenskem trgu. Vsaj pri
mer pohištvene industrije kaže, da 
se takšna praksa že uveljavlja tudi na 
slovenskem trgu.

V preteklem mesecu je namreč 
TOZD trgovina sestavljene organiza
cije združenega dela Slovenijales po
stala vsem pohištvenim tovarnam v 
Slovaniji sporočilo, v katerem jih je 
seznanila s pomanjkanjem lastnih 
finančnih sredstev in nemočjo da bi 
sama priskrbela kreditna sredstva za 
dajanje potrošniških kreditov ter od 
njih zahtevala, naj za prodajo svojih 
izdelkov priskrbijo ustrezna sredstva 
za kreditiranje potrošnikov.

Dr. Mirko Finderle, direktor in- 
_terne banke Slovenijales in Zdravko 
Motela, komercialist v TOZD stano
vanjska oprema, sta nam razložila, 
da je takšen ukrep posledica dejstva, 
da nimajo dovolj sredstev, da bi vse 
blago lahko prodajali na potrošniška 
posojila. Zaradi pomanjkanja sred
stev so začasno morali omejiti koli
čino potrošniških posojil v svojih 
trgovinah na največ 10 milijonov 
dinarjev- mesečno, čeprav prodajo 
vsak mesec za poprečno 18 milijo
nov dinarjev pohištva in drugih iz
delkov. V posameznih mesecih le
tošnjega leta pa se je prodaja celo 
podvojila, zaradi strahu pred podra
žitvami. Pri Slovenijalesu so po
udarili, da veljajo enake zahteve tudi 
za njihove proizvodne organizacije, 
seveda pa le-tem Slovenijales sam 
pomaga pri iskanju potrebnih kre
ditnih sredstev pri poslovnih bankah, 
pri katerih so te organizacije poslovni 
partnerji.

V podjetju Javor iz Pivke, kjer so 
tudi dobili dopis trgovine Slove
nijales, pravijo, da so sicer pričako
vali, da prodaja pohištva ne bo vse 
leto tako tekla, kot je v prvih mese
cih letošnjega leta, vendar pa jih je

dopis trgovine nemalo presenetil, saj 
v njem tudi piše, da v primeru, ko 
Javor ne bi uspeh zagotoviti ustrez
nih kreditnih sredstev, njegovih iz
delkov Slovenijales v bodoče ne bi 
mogel več prodajati Ali bodo lahko 
uspeli dobiti potrebna sredstva pri 
poslovni banki, je seveda vprašanje, 
ki ni zanimalo samo njih, pač pa 
tudi nas. V Ljubljanski banki smo se 
pogovarjali s SREČOM BRICLJEM, 
v.d. direktorja službe za koordina
cijo kreditiranja.

„Zelo težko bi odgovoril na vpra
šanje, ali bodo naše poslovalnice 
sposobne dajati proizvodnji potreb
na sredstva za kreditiranje potrošni
kov, ali ne“, je povedal Srečo Bri
celj. .Obsega kreditnih sredstev do
slej nismo zmanjševali, seveda pa v 
določenih obdobjih nismo sposobni 
povečevati obsega potrošniških kre
ditov."

Za ilustracijo je potem dodal, da 
je Ljubljanska banka računala, da 
bodo letos potrebovali za potrošni-

inles
ške kredite okrog 500 milijonov di
narjev več, vendar se je masa kredi
tov že do konca julija povečala za 
490 milijonov din. Jasno je potem
takem, da ob tako hitri rasti kredi
tov banka letos res ne more kdo ve 
kako povečevati kreditne mase, saj 
so že doslej v celoti izkoristili vse
zakonske možnosti za izkoriščanje 
virov za potrošniške kredite.

Tako torej ne kaže, da bi se na
črti slovenskih bank glede odobra
vanja potrošniških kreditov kaj kma
lu uresničili. Ne le, da so banke v 
drugih republikah še vedno za dose
danji način odobravanja potroš
niških posojil, se pravi, da banka 
daje del mase potrošniških kreditov 
tudi trgovini in proizvajalcem, žal se 
ta sistem, kot smo dejali, vse odloč
neje prebija tudi na slovenska 
ttla... \

R. B.
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T!Kdaj gozdni 
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v Halozah? s.
^ela

v>i 'VV Halozah, dane8 

lišu, s čudovitimi g0^Aj2
'znanem vinorodnem

in še boljšim vinom ,y 
morda že čez leta v F 
skem vetru zašumeli K j jj

kivi. To je novica, k1 ‘“Tte 
bolj preseneča, kot paF ^ 
je to tudi docela m#)
Haloze namreč dobivaj0^
gozdni melioracijski 'UcIzdeluje ga ekipa stroko *1(j( 
kov inštituta za goz^ ^ 
lesno industrijo pri ^ ^ 
nični fakulteti v Ljtri1) !fu 

Akcija Haloze, kot j0, (tj 
nujejo gozdarji in
razvoj Haloz še prem3* 
interesirani dejavniki; 1 p
letela na ugoden odmjj k c

I.

bor in KK Ptuj sta žej «

že kaže prve
Gozdno gospodarstvo ^ lj|iZd

zdila na haloškem ob/J® jo 
nekaj nad 600 heP j J, 
gozdnih površin in u « le 
okoli 80 kilometrov g°* 'o j
cest- r(j<A

, Haloze smo poznaj1 “ ( ^ 
kot izrazito vinorom1 ^ lin
močje, vse premalo Pl* W
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gozdnega bogastva p1^ ] ^
na tistih višjih sevem*
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vostni gozdni razr

Ir
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rali v akcijo Haloze vkU
tudi lesno-predelovab1^
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za manj razvita obm° 
še kdo.

Pravilo, da so gozd0^]: 
še bogastvo, še vedno ^ 
Gozdovi pa so tu | !)i
pljuča, ki nam čistii0 Fi %
va v dan vse bolj za8t* ^ lj
no ozračje. V HaloZ^^jj ,
ozračje še čisto, saj L 
se m oskrunil, cef„ ;i' .
ljudje to želijo, nobeb
tovarniški dimnik.. „ :e 'J ( 
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ge ne rabiš. Gozd tet) ^ lv 
nego, sicer nekolik0 y( ijj 
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dar imata obe panog1 ^ 
zah vse pogoje za n ^ v
razvoj.
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IZ DELOVNIH KOLEKTIVOV

i Wi Gorenjske predilnice iz Škofje Loke so preteklo soboto 
Javili dan svojega kolektiva, ki ga praznujejo vsako leto. 

ol Jdiie so imeli v dvorani kina Sora zbor, na katerem so med 
Ci sprejeli samoupravni sporazum o združitvi v sestavljeno 
}0 Racijo združenega dela s štirimi slovenskimi tekstilnimi pod- 
ei* * tej novi integracijski obliki naše tekstilne industrije bodo še 
j® ^kstil Ljubljana, Predilnica in tkalnica Tržič, Tekstina Ajdov- 
jl J jn Teksfilindus Kranj. Njihov skupni dohodek je lani dosegel 
a,1 [/“jarde 360 milijonov dinaijev, zaposlujejo pa okoli 6600 
r“ev.

družbi polili
'^e naložbe v posodabljanje proizvodnje v Gorenjski predilnici • Skrb 

za socialni standard zaposlenih

jji '^leženci zbora so se sezna- 
irt “di z letošnjimi poslovnimi 
10 jj^vanji. V prvem polletju 
jt1 /'“la nanje izrazit vpliv ne- 
IjJ1 gibanja na svetovnem 
iC:11 surovin. Akrili in po- 

so se podražili za 50 od- 
bf^v> nylon za 100 odstot- 
»I . “ornbaž pa ža 150 odstot- 

. “odjetje je imelo zamrz- 
\ii .'“ene za precejšen del svo- 
jji jelkov in tako niso bili 
joj‘j Primeri, daje bila njegova 
ioi J cenejša kot surovina 
;alf '
4
ji

seveda na račun tega,¥Iz zadreg so si pomagali
so opuščali nekatere

''Izgubljali tudi dolgoletne 
ioi J5« iskali pa so tudi tako 
)Drvane Ion posle, za katere ' J? naročniki sami priskrbeli 
jflljo- Tako so ob polletju 
IV*1v Gorenjski predilnici 
Ji J10 slabše rezultate kot dru- 
\i j Ujetja njihove stroke, ki 
;$ I^eč končnih izdelkov, pri 
1 f so laže uveljavili po- 
rf| P° višji ceni.

““'bazna skupina je pove- 
j^lotni dohodek za 44 od

it' (|?v> dohodek za delitev pa 
1 odstotkov, v Gorenjski 

jji “ici pa je celotni dohodek 
ofl1

narasel za 29 odstotkov, doho
dek pa za 17 odstotkov. To je 
kolektivu otežkočalo tudi skrb 
za osebne dohodke zaposlenih. 
Kljub temu so bili že doslej v 
tej organizaciji zelo redki de
lavci, ki so za redno izpolnje
vanje delovnih obveznosti pre
jeli manj kot 1800 dinarjev. Z 
avgustovskim povečanjem OD, 
ki upošteva zlasti potrebo po 
nadomestitvi novih izdatkov za
radi podražitve živil pri delavcih 
z nižjimi prejemki, pa se naj
nižji dohodek za redno delo 
povišuje na 2000 dinaijev.

Upoštevaje, da socialne var
nosti delavcev ne pomenijo 
samo osebni dohodki, v Go
renjski predilnici pripisujejo po
seben pomen tudi urejanju sta
novanjskih razmer. Vsako leto 
kupijo od 10 do 15 stanovanj, 
30 do 40 delavcem pa poma
gajo s posojili. Sodijo, da bi 
morali število kupljenih stano
vanj povečati najmanj na 20 
letno. Dobro so poskrbeli tudi 
za družbeno prehrano. Delavci 
dobijo za malico po 100 din na 
mesec, topli obrok pa jih velja 2 
din, tako da lahko del denarja 
porabijo tudi za kosila ali pa si 
pri jedi privoščijo osvežilne pi

jače. Novost pri zmogljivostih 
za letovanje je 7 sob z okoli 20 
ležišči, ki so jih letos kupili v 
Portorožu. V tem kraju so imeli 
delavci že sedaj nekaj možnosti 
za letovanja, lastne zmogljivosti 
pa imajo še na Voglu, v Pacugu 
in v Umagu, na voljo pa imajo 
tudi prikolico in 2 šotora. Po
trebe po povečevanju teh zmog
ljivosti so še vedno precejšnje.

Za razvojna prizadevanja 
830-članskega kolektiva Go
renjske predilnice, ki je za letos 

-predvidel okoli 230 milijonov 
dinaijev skupnega dohodka, so 
zlasti značilna nenehna vlaganja 
v posodabljanje proizvodnje. 
Letos obnavljajo obrat za če
sano prejo in urejujejo novo 
tergalnico sintetičnih kablov, ki 
bosta skupaj veljala okoli 35 
milijonov dinarjev. Zlasti velik 
je pomen nove opreme za pri
dobivanje sintetične preje, saj je 
doslej to fazo dela za svojo 
proizvodnjo Gorenjska predil
nica morala opravljati v tujini, 
Z lastnimi zmogljivostmi bodo 
letno prihranili skoraj 900 tisoč 
dolarjev. Predvideno je, da 
bosta obe investiciji zaključeni 
proti koncu leta, posvetili pa ju 
bodo praznovanju 40-letnice 
obstoja tovarne.

Prihodnje leto bodo zastavili 
še z modernizacijo zadnjega 
obrata, to je predilnice. Veljala 
bo 75 milijonov dinarjev. Po 
obnovitvi bo v predilnici po
trebnih manj delavcev, kot jih 
je sedaj, njena proizvodnja pa 
bo trikrat večja.

M. S.

KOPRSKI CIMOS SIRI SVOJO DEJAVNOST___________ _

Delavci želijo 
ostati v Cimosu

Montaža vozil iz tako ime
novanega A programa Citro
ena in Cimosa v prostorih 
koprskega Tomosa: čez leto 
dni bodo montažo preselili v 
Šempeter, delavci iz Kopra 
pa bodo izdelovali druge iz
delke v posebej zanje zgra
jenem obratu.

200 delavcev, ki jih je Tomos ob ustanovitvi Cimosa posodil novemu pod
jetju, želi ostati še naprej v sklopu Cimosa • Cimos bo zanje mimo prvot
nega prograpia razširil svojo proizvodnjo delov za avtomobile na plastično 

notranjo opremo in nd sestavljanje specialnih vozil

Koprski Cimos, podjetje, ki 
so ga v letu 1972. skupaj usta
novili Tomos, Iskra in franco-. 
ska avtomobilska tovarna . Ci
troen, s polnimi zamahi uresni
čuje svoj razvojni program. Če 
povemo na kratko, podjetje, ki 
je bilo ustanovljeno, da bi izde
lovalo osebna in specialna vozi
la iz proizvodnega programa 
francoskega Citroena, že gradi 
svojo proizvodno halo v Sem-

K%N| POGOJI GOSPODARJENJA ZAHTEVAJO IZREDNE UKREPE

petni pri Novi Gorici, začelo pa 
bo graditi tudi svoje nove 
upravne in skladiščne prostore 
v Kopru.

V Šempetru so proizvodne 
prostore že spravili pod streho, 
v njih pa naj bi proizvodnja ste
kla čez približno leto dni. Za 
sedaj pa avtomobile iz svojega 
proizvodnega programa izde
lujejo deloma v prostorih To
mosa, ki je novemu podjetju 
odstopil tudi okrog 200 svojih 
delavcev, v obeh tovarnah se

nih dohodkov, ki so pri Cimosu 
nekaj bolja kot pri Tomosu, 
pač pa tudi zategadelj, ker veči
na med njimi to delo dodobra 
pozna.

Vendar vse kaže, da Tomosa 
kljub kritičnemu pomanjkanju 
delovne sile na slovenski obali 
razpoloženje delavcev, ki jih je 
posodil Cimosu, ne moti. Pri Ci
mosu so se namreč že odločili, 
da bodo te delavce zaposlili s 
programom, ki ga prvotno niso 
nameravali vnesti v svoj proiz-

N1$
■!F
K
^1
I "Verju v Pivki se otepajo s težavnimi pogoji gospodarjenja • Letos bodo imeli verjetno okrog 9 
^.milijonov ostanka dohodka, kljub temu pa bodo najbrž morali upočasniti tempo razvoja

Reševanje na trgih neuvrščenih
stavnih delov v Senožečah in -Vodni program. V tovarni, ki jo 
Buzetu, pa tudi že v Šempetru, bodo zgradili v Kopru in v ka

vč! ,
(il "Prav
J 'tv' ti iv 1
je s
|S.> „

jV milijoni dinarjev
^“črtani plan gospodarje-

V«1 so ga presegli za pol
t, vendarle s tem uspe-

SKČ1''
S

inf v

so v lesni industriji
Pivki ob polletni bilanci

da so praktično do-

darskih pretresov, bi morali se
danji nivo osebnih dohodkov 
obdržati vsaj do konca tega 
leta“. _

Vse pa kaže, da bodo v Ja
vorju zaradi težavnih pogojev za 
gospodarjenje bolj počasi, kot 

“'so povsem zadovoljni. so nameravali, uresničevali raz- 
"ai. “lo se ie Ha xn stroški vojne načrte. To pa bo kajpak

vplivalo tudi na' rast dohodka in 
ostanka dohodka ter seveda ne 
nazadnje tudi na gibanje oseb
nih dohodkov v podjetju. Jeseni 
bodo v Javorju začeli delati v 
novi tovarni za izdelovanje ve
zanega lesa. S tem obratom, za 
katerega izgradnjo in usposodo- 
bitev za proizvodnjo so porabili 
okroglo 40 milijonov dinarjev, 
bodo odpravili delo ob prostih 
sobotah, nedeljah in nočno 
delo. Ta tovarna, pravijo v Ja
vorju, je prva faza razvoja pod
jetja, v naslednjih dveh pa bodo 
tehnološki ciklus prizvodnje ve

da so stroški 
"je in poslovanja rasli 
Pa je tako akumulativ

ni Prvem letošnjem polletju 
2,7 odstotka glede na 

|^etni polletni rezultat. 
X re na domačem in sve- 

f k1" hgu so vedno bolj ne-
* Id; ’ cene naraščajo neuskla- 

“i v ,

ASe*11 P080-)*’ ka-)Pak’ tež‘
prehudem tempu, pa

ukrepi, na katere lahko sami 
vplivajo le toliko, da zahtevajo 
od pristojnih organov. V mislih 
imamo uskladitev cen surovin 
in izdelkov in še nekatere d m ge 
ukrepe, na primer, zagotovitev 
sredstev za kreditiranje kupcev 
itd.

Želo pa so se v podjetju za
vzeli za izboljšanje rezultatov 
izvoza svojih izdelkov. Kot je 
znano, sta se zahodnoevropski' 
in ameriški trg precej na tesno 
zaprla. Tako ima Javor, ki je 
lani izvozil kar polovico svojih 
izdelkov, nemalo težav, ker je 
letošnji izvoz nekaj nižji, kot v 
lanskem prvem polletju. Zatega

delj so se v podjetju močneje 
obrnili na trg severnoafriških 
držav, kjer je povpraševanje še 
vedno nezmanjšano. Upajo pa, 
da bodo do konca leta povpra
ševanje še povečali, in tako po
dvojili dosedanji izvoz v te de
žele. Cilj izvoznega oddelka Ja
vorja je tudi trg vzhodnoevrop
skih dežel, kjer so možnosti za 
prodajo velike, vendar pa v do
bršni meri še neodkrite. Le s 
povečanim izvozom na druge 
trge si bo kolektiv Javorja ob 
prizadevanjih za znižanje cen 
lahko obdržal kupce v zahodni 
Evropi, ki so vendarle še vedno 
zelo' pomembni partnerji.

kjer sestavljajo vozila GS. Tam
kajšnja Iskra je namreč Cimosu 
odstopila del svojih proizvodnih 
prostorov (bolje rečeno, dala v 
najem) in do prihodnje jeseni 
naj bi modele GS sestavljali kar 
v prostorih Iskre.

, Približno ob jstern času kot 
novo tovarno v Šempetru pa na
meravajo pri Cimosu predati na
menu tudi bodoči center v Ko
pru. Tu bo poleg upravnih pro
storov in skladišča tudi šola za 
vzgojo mehanikov za servise. 
Prav tako pa nameravajo v sklo
pu svojega centra postaviti še 
eno, četrto proizvodno halo, v 
kateri naj bi se zaposlili delavci, 
ki sedaj delajo v prostorih To
mosa.

Te-delavce naj bi namreč po 
pogodbi med Cimosom in To
mosom novo podjetje vrnilo 
svojemu ustanovitelju, ko se bo 
proizvodnja, oziroma montaža 
vozil preselila v Šempeter. Ven
dar ti delavci ne želijo zapustiti 
svojega dela pri avtomobilski 
proizvodnji, ne le zaradi oseb-

teri naj bi bile proizvodne 
zmogljivosti naravnane prav na 
to število zaposlenih, naj bi iz
delovali plastično notranjo 
opremo za avtomobile. Pri ures
ničevanju te zamisli se podjetje 
namerava poslovno povezati s 
kranjsko Savo in Tovarno usnja 
v Slovenjem Gradcu. Seveda na 
tem programu ne bi mogli zapo
sliti vseh delavcev. Preostali naj 
bi v Kopru sestavljali tako ime
novana specialna vozila Citro
ena — male spačke — furgone in 
izvedbo rešilnega avtomobila iz 
modela ,,žaba“. Tako bo Cimos 
v prihodnjem letu sestavil pre
cej več vozil, kot jih bo v letoš
njem: skupaj preko 11.000, pri 
čemer bo seveda največ naj
manjših — spačkov — skoraj po* 
lovica.

Sredstvo za ohranitev 
svežine in vitalnosti

gati dobre gospodarske 
w Vk ln °l5<lrzatl življenjski 

"ten, en' standard zaposlenih 
p !weri1' ravni.

dohodke so pred 
VVaradi povečanja cen 
iHš- OSnovnih življenjskih 
to ,n sicer popravili, saj je 

ukrep. V Javorju so 
'O^i osebnih dohodkov 
^ ^ °bčinske lestvice — če- 

. v"tinulih dveh letih žen̂ . Popravili osebne do- 
i \ ^ ^“labše plačanim delav-

l'i11 “C131 So vsem dod3!' po
;r! otkov, sindikalna orga- 
HiV 'dPodjetju Pa je sprejela 
4Vad0 sredine septem- 
wHtr0vb kateri zaposleni so
m.'y Posebne socialne po- 

. ‘“jjjj Sedanjih gospodarskih 
AJVl ie takšno povečanje 
.erjj dohodkov kajpak na 
'-4%$a? tvegana zadeva in 

V^DER BIZJAK, se- 
[1: ^ jetja, -nam je ob tem 

e "e bo večjih gospo-

zanega lesa kompletirali. Po
drobneje o tem zaradi omenje
nih težav niso želeli • govoriti. 
Prav tako imajo v načrtu grad
njo velike žage, največje na tem 
področju, vendar tudi za ta 
načrt ni znano, kdaj natanko ga 
bodo lahko uresničili.

Kako se bodo v Javorju ote- 
pali z vse težjimi pogoji gospo
darjenja? Kljub vsem težavam 
se v Javorju ne boje, da bi po
slovali z izgubo, vendar tudi ne 
kaže, da bi ob koncu leta imeli 
kaj več ostanka dohodka, kot 
so ga ustvarili ob polletju: 9 mi
lijonov dinaijev. Jasno je, da 
bodo doma storili vse, kar zmo
rejo, vendar se sedaj, kot kaže, 
prav veliko notranjih rezerv ne 
da več odkriti. Potrebni bodo

I GRADIS0VCI ZAGOTAVLJAJO, DA BODO ZGRADILI NOV MOST V LATK0VI VASI DO OKTOBRA

Vse poletje po obvoznici!
Po razstrelitvi starega mostu v Latkovi 

vasi, kije povezoval oba bregova Savinje 
na naši štajerski cestni magistrali, je pri
čela skupina Gradisovcev iz Maribora z 
gradnjo novega mostu. Glavni nosilni ste
ber je že zabetoniran deset metrov glo
boko v sloj gramoza, dolžina novega 
mostu, ki bo končan prihodnji mesec, pa 
bo 61 metrov. Žal, je preteklo od lani, ko 
je narasla voda krepko načela -nosilce 
starega mostu pa do letos, ko so stari 
most razstrelili, kar osem mesecev. Kljub 
naporom delavcev Gradisa, da bi svojo 
nalogo čimprej opravili, je vse poletje 
potekal promet, tako kot poteka še da
nes, po ozki vijugasti obvoznici skozi 
Polzelo. Ne gre toliko za štiri kilometre 
daljšo pot, kot za precejšnjo izgubo dra
gocenega časa, predvsem pa živcev. Vse
kakor — nepotrebno!

A. Ul.
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f POLLETNI REZULTATI IUV

V težkih pogojih 
slabše kot lani

Mi
0>
ku
de
Vi
do
vi

Močno poslabšani pogoji gospodarjenja so v letošnjem prvem p<^
bo

|rf za

krepko pritisnili slovensko usnjarsko industrijo k tlom • V IUV podWel *
vrsto ukrepov, da bi omilili neugodne posledice slabših razmer

NOVIH 335 MW
V torek, 10. septembra popddne so v Ve

lenju predstavniki Rudarsko-elektro- 
energetskega kombinata Velenje in njegove 
temeljne organizacije združenega dela Ter
moelektrarna Šoštanj, nemške firme KVVU — 
Kraftwerke Union, švicarske firme Sulzer in 
celjske Kovinotehne, ki je uvoznik opreme, 
podpisali pogodbo o dobavi opreme za novo 
Termoelektrarno Šoštanj IV. Slovesnega 
podpisa pogodbe so se udeležili številni 
gosfje. Podpisu je prisostvoval tudi član 
predsedstva Socialistične republike Slovenije 
Tone Bole.

Pomembnost Termoelektrarne Šoštanj IV 
kaže nekaj osnovnih pokazateljev: moč tur- 
boagregata bo 335 MW, na leto pa bo proiz
vedel 1,8 milijarde kWh električne energije. 
Nova Termoelektrarna Šoštanj IV mora biti 
zgrajena v 41 mesecih, se pravi do konca leta 
1977, in bo pokrila večino primanjkljaja po 
električni energiji v naši republiki. Ob pol
nem obratovanju bodo pokurili v vseh fazah

Termoelektrarne Šoštanj letno 4 milijone 
200 tisoč ton lignita, se pravi, da bo treba 
istočasno z gradnjo Termoelektrarne Šoštanj 
IV zagotoviti tudi povečanje proizvodnje 
lignita na najmanj 4,7 milijona ton lignita.

Izgradnjo nove, četrte faze Termoelek
trarne Šoštanj je prevzela na „ključ“ nemška 
firma Kraftwerke Union, ki je zagotovila pri 
tej investiciji visoko udeležbo jugoslovanske 
industrije, ki bo dobavila skoraj polovico ce
lotne opreme. To je najvišja udeležba, dose
žena pri izgradnji tako zahtevnega energet
skega objekta pri nas.

Po zadnjih cenah bo veljala izgradnja Ter
moelektrarne Šoštanj IV okrog 2 milijardi 
400 milijorov dinarjev; okrog 70 % potreb
nega denarja bodo dobili z inozemskimi po
sojili, preostalih 30 % pa iz sredstev za ener
getiko. Ob tem velja omeniti še, da bo četrta 
faza šoštanjske Termoelektrarne opremljena 
z najsodobnejšimi napravami za avtomatsko 
upravljanje in računalniško obdelavo podat
kov, poskrbljeno pa bo še za zaščito okolja.

TEKST: M. L.
FOTO: L. O.

Letošnje leto, tako pravijo v 
Industriji usnja Vrhnika, je go
spodarsko eno najtežjih za 
usnjarsko industrijo. Trditev 
utemeljujejo s polletnimi gospo
darskimi rezultati podjetja, ki 
so slabši kot v zadnjih nekaj 
letih. Proizvodnja je sicer koli
činsko skorajda enaka lanski v 
prvem polletju, vendar je fi
nančni rezultat za približno po
lovico nižji od lanskoletnega ob 
polletju: To je posledica velike 
podražitve pomožnih in režij
skih materialov in stroškov po
slovanja v celoti, medtem ko so 
bile prodajne cene celo nižje od 
lanskoletnih — tako na doma
čem trgu kot v izvozu.

V prvem polletju je v Indu
striji usnja Vrhnika celotni do
hodek v primerjavi z lanskim 
prvim polletjem večji za 17 od
stotkov. Poslovni stroški pa so 
se povečali v takšni meri, da je 
ostanek dohodka dosegel komaj 
48 odstotka lanskoletne pollet
ne ravni. Zaradi takšnih pogojev 
•gospodarjenja se je stopnja do
bička glede na celotni dohodek 
zmanjšala v enaki primerjavi za 
58 odstotkov, stopnja podjet
niške akumulacije glede na ce
lotni dohodek pa za 47 odstot
kov.

Tako je trend poslabševanja 
pogojev gospodarjenja, ki se je 
odločno pokazal že ob pe
riodičnih četrtletnih obračunih

v usnjarski industriji, ostal tudi 
v naslednjih mesecih. Celotna 
slovenska usnjarska industrija je 
tako izgubila okrog 5 milijonov' 
dinarjev. Kljub zmanjševanju 
obsega proizvodnje pa so se za
loge nedovršenih izdelkov in za
loge izdelkov kopičile, saj trg ni 
bil več pripravljen absorbirati 
tolikšnih količin usnjenih izdel
kov kot prej.

Celotna usnjarska industrija 
je v resnem položaju: na eni 
strani jo pritiska dviganje cen 
surovin in pomožnih mate
rialov, na drugi strani pa manjša 
konjunktura na dpmačem in tu
jem trgu ter zaostajanje prodaj
nih cen za stroški proizvodnje. 
Za svinjsko usnje veljajo na pri
mer še cene od lanske pomladi 
in ker so kupci izsilili pogodbe s 
temi cenami do konca letoš
njega septembra, tudi morebit
no povečanje cen ne bo pri
neslo do konca leta ustreznega 
rezultata. Cene govejega usnja 
pa so celo nižje, kot so bile lani. 
In še primerjava pogojev gospo
darjenja proizvajalcev obutve: 
cene obutve so se v tem času 
povečale za 70 odstotkov, kar 
je seveda vplivalo na potrošnjo 
obutve in kajpak usnja.

V Industriji usnja trdijo, da 
je pod takimi pogoji nemogoče 
poslovati in da je nujno potreb
no skleniti samoupravni spo
razum o cenah med usnjarsko

industrijo in finalisti iz te Ja 
strijske panoge. S ^

Glede lastnih poslovnih j. in
zultatov v prvem letošnje111 ^
letju pa so v Industriji “LV ce 
sklenili izvesti vrsto ukrep^jj; lt(
katerimi bodo skušali 
posledice neugodnih y
gospodarjenja. Eden izm®-— ^ 
pomembnejših ukrepov, |i 
pravijo, bo skrb za pov® * 
kakovosti proizvodnje in s®L,
za povečanje količine ^
— se pravi produktivnost^ ^ 
tako naj bi ustrezne služb® ^ 
rile vse, da bi izvoz, ki j® ^
nekaj nižji, kot je bil vj311^, 

vsaj do konca leta dosegi "jjl
letu, povečali tako, da

manj lanskoletno vredno5' s | 
voza. Ker pa so cene v w ^ 
nižje kot lani, bo seveda t®
težka naloga.

V Industriji usnja Vrhni^j b
se tudi odločili za varčevanj p
vseh področjih, posebej Pa'zf k
udarjajo, da bo potrebn®^
ostriti delovno odgovorno 

Drnost na vseh d®l°odgovornost na vseh 
mestih. tj B

Ne nazadnje, kot dolj,0^, ^ 
nejšo nalogo pa v Ind% f 
usnja omenjajo nujo in .
da intenzivneje — ne le on1;J,, ^ 
pa vsa usnjarska industrij . 
ukrepa, da bi ta panoga činj^l
združila svoje sile in da s®1 : 
ti začne povezovati tu ^ 

rsedniih repubb*' ^usnjarji iz sosednjih repu

25 LET MONTAŽNEGA IN PROIZVODNEGA PODJETJA CEVOVOD MARIBOR

V NOVIH
PROIZVODNIH

PROSTORIH
Montažno in proizvodno podjetje Cevovod Maribor bo v 

soboto, 14. septembra z uradno otvoritvijo novih proizvodnih 
prostorov na Teznem proslavilo svojo 25-letnico. Pred 25 leti je 
bilo v podjetju zaposlenih komaj 60 delavcev, danes pa jih v tej 
mariborski delovni. organizaciji dela že blizu 500. Vrednost 
osnovnih sredstev pred 25 leti je znašala komaj 1.381 din, danes 
pa je že nad 19 milijonov dinarjev. Največjo prelomnico je 
podjetje doživelo, ko se je delovni kolektiv na referendumu v 
marcu lani odločil za izgradnjo novih delovnih prostorov. V 
soboto, 14. septembra, bo v teh prostorih že stekla nova 
proizvodnja.

PROIZVODNI PROGRAM
Montažno in proizvodno podjetje Cevovod Maribor ima zelo 

pester proizvodni program. Podjetje se je v vseh 25 letih 
usposobilo za opravljanje instalacij vodovodnih in sanitarnih 
naprav, ogrevalnih naprav, hladilnih, sušilnih, termotehničnih in 
namakalnih naprav, cestnih vodovodov, plinskih naprav, itd. 
Razen tega podjetje opravlja vse vrste kleparske dejavnosti, 
izdeluje in montira vse vrste klimatskih in prezračevalnih 
naprav. V proizvodnem programu Cevovoda najdemo tudi 
izdelavo elementov za instalacije vodovodnih in toplovodnih 
naprav, proizvodnjo pisarniških izdelkov, proizvodnjo, montažo 
in prodajo hlevskih naprav za živino. Razen tega podjetje 
zastopa inozemske firme, projektira vse vrste parnih, toplo in 
vročevodnih centralnih kurjav, komfortnih in industrijskih 
klimatskih naprav ter prezračevanja, vodovodnih instalacij in 
bazenskih naprav ter kopira vse vrste tehnične dokumentacije 
ža naročnike. _

CEVOVOD PO VSEJ JUGOSLAVIJI 
Suhoparen opis proizvodnega programa mariborskega pod

jetja Cevovod pa prav gotovo ne zadošča za boljše poznavanje 
dejavnosti tega podjetja. Skoraj nemogoče je navesti vse stano
vanjske objekte, kjer so monterji Cevovoda opravih kompleksne 
instalacije vode, kotlarne in centralne kurjave. Pojem stanovanj

skih objektov lahko razširimo še na poslovne objekte, šole, 
otroške vrtce, zdravstvena poslopja ali trgovske hiše. V mnogih 
od omenjenih objektov je zajeto tudi prezračevanje in klimati
zacija. Mariborčani lahko na primer „na lastni koži preizkusijo11 
delovanje klimatskih naprav v veleblagovnicah KVIK in MER
KUR. Tovrstne instalacije podjetja Cevovod pa je mogoče najti 
po vsej Sloveniji in tudi v drugih jugoslovanskih republikah.

Področje kotlarn, centralnih kurjav, prezračevanj in instalacij 
vode obsega tudi širše območje industrijskih objektov. V Cevo
vodu odkritosrčno priznavajo, da so ponosni na opravljena dela 
v mariborski tovarni avtomobilov na Teznem in v njenem 
obratu na Studencih. Naj navedemo, da so podobne naprave 
montirali še v kamniškem Stolu, v Alplesu v Železnikih, v 
radovljiški Almiri, v novomeški Krki, v Javorju Pivka itd. Preveč 
bi porabili prostora, če bi navedli vse industrijske objekte, kjer 
je Cevovod doslej nastopil s kompleksno ponudbo, to je od 
projektiranja do izvajanj vrste instalacij oziroma instalacijskih 
kompleksnih naprav. Seveda so vsa ta dela opravljena v okviru 
zahtev in v duhu časa — s popolnim avtomatskim delovanjem.

Voda je pri vsem omenjenem osnovni medij. Tako so se v 
Cevovodu lotili tudi priprave vode in izdelave naprav za pri
pravo vode. Po vsej Jugoslaviji Cevovodove naprave mehčajo 
vodo, jo demineralizirajo in podobno. Kot so oovedali, štejejo v 
Cevovodu za posebno zvrst pripravo vode v bazenih. Podjetje je 
že izvedlo za več kot 18 različnih vrst rekreacijskih in športnih 
kopaliških objektov. Lep takšen objekt je na primer zaprto 
zimsko kopališče Pristan v Mariboru.

V Cevovodu pa imajo v proizvodnem programu tudi zelo 
zanimivo deiavnost, ki je koristna tako družbenemu sektorju, 
kot tudi zasebnikom. To je oprema za hleve. Težko je najti v 
Sloveniji večji živinorejski hlev, bodisi zaseben ali last kmetij
skega kombinata, kjer ne bi bila montirana oprema Cevovoda. 
Vsi večji živinorejski centri v Jugoslaviji poznajo in imajo 
montirano Cevovodovo hlevsko opremo. Tudi na tem področju 
je njihova ponudba kompleksna, se pravi, da vso to opremo

Ena od kotlarn, ki jo je projektiral in montiral Cevovod

projektirajo, izdelajo in montirajo. V Cevovodu so ponosni ^ 
objekte kot so: Svinjogojska farma Sljeme Zagreb, PIK Tam1 > 
KIK Pomurka, ZKGP Kočevje, KZ Postojna, ZIK Strum1®3’ 
ZIK Kavadarci itd.

NOVI PROIZVODNI PROSTORI CEVOVODA 
Novi proizvodni prostori Cevovoda so locirani v Mariboru ^ 

Teznem v Špelini ulici. Velikost teh prostorov znaša 36 
kvadratnih metrov. Za primerjavo naj navedemo, da se j® Pr J 
Cevovod „stiskal“ komaj na 1500 kvadratnih metrih Prost^)0
Novi proizvodni prostori zajemajo proizvodno halo, veliko
kvadratnih metrov, nadalje kotlarno z zmogljivostjo 1 milij®* 
200 tisoč kalorij, sanitarije z garderobami za ženske in m°s ’ 
prostore za družbeno prehrano, prostore vodstva podj®tja> ^ 
tako naprej. V novih proizvodnih prostorih je Cevovod raZ 
zelo sodobno tehnologije.

VKLJUČEVANJE V INTEGRACIJSKE PROCESE ^ 
Poleg uspehov, ki jih je,dosegel v minulih 25 letih, pa se.^ 

delovni kolektiv srečuje tudi z mnogimi problemi. Najbolj J 
tare pomanjkanje kadrov, od kvalificiranih do visokošo5 ^ 
izobraženih delavcev. Da bi omilili ta problem, se Cevovo 
okviru biroja za gradbeništvo Slovenije, vljučuje tudi v int®S s 
cijske procese. S sorodnimi podjetji se dogovarjajo, d3 .^j. 
skupnimi službami tako na področju tehničnega kot Eom®1® 0 
nega sektorja, glede pomanjkanja kadrov, rešili marsik3 p 
uganko.
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ŠPORT IN REKREACIJA

teden »trim«
Ifcr* septembra bo v
Oljski dolini teden „TR1M“. 
Ij^feira ga Temeljna telesno- 

skupnost Slovenj Gra- 
Vs:'n sicer pod geslom „ZA 
, AKOGARNEKAJ“.kiso ga
y. . no upoštevali pri načrto- 

^ bo^U Pro8rama tedna. Sicer pa 
if ^^Ijal teden „TRIM“ 
j|l elc organiziranega dela na

fp ,r“čju rekreativne dejavnosti 
^ v Mislinjski dolini.

# iavteden >.TRIM“ so organi- 
,eJ' izdali ličen propagandni

1 !nan’i'S 'Cater™ 50 občane se- 
P, z možnostmi enoteden- 

s cer 0rSanizirane rekreacije, si

ji tfoh,0^1 letak tudi k0t
| v 5,rvi teden „TRIM“ so začeli 
jlitj Septe°Venj Gradcu v soboto, 7. 
iif ^ mbra, s tekmovanjem v na- 

ertl tenisu, s katerim so

nadaljevali tudi še v nedeljo, 8. 
septembra. V ponedeljek, 9. in 
v torek, 10. septembra je bilo 
tekmovanje v kegljanju, v sredo 
in četrtek, 11. in 12. septembra 
pa preizkus v streljanju z zrač
no puško.

V petek so odšli udeleženci 
tedna „TR1M“ prvikrat na pro
go „TR1M“, v soboto pa je na 
programu kolesarjenje na 6 km 
dolgi progi od Slovenj Gradca 
skozi Šmartno in Legen do no
gometnega stadiona in tekmo
vanje v pikadu. Zadnji dan ted
na „TRIM“, v nedeljo, 15. sep
tembra, pa bo spet oživela pro
ga za TlllM.

Po končanih nastopih bodo 
udeleženci tedna „TRIM“ pre
jeli priznanja, in sicer zlato, sre
brno oziroma bronasto medaljo 
tedna „TR1M“.

(An)

SOBOTO V ŠPORTNEM PARKU NA KODELJEVEM

Prve športne igre živilcev
o -

Par^ na Kodeljevem 
- ™liani hr> prihodnjo 5ri-so-

f SlVtnH?P/em!,rar:PnZOrlŠfZ>' % .J Cn i športnih iger sindi- 
, j. %. .Bavcev v kmetijstvu, ži- 
Jt Venj| 111 tobačni industriji Slo- 

; ta p , "Ognjeni krst“ živilcev 
re:' rfc ^očju množične športne 
itrif bo 2a^Je na republiški ravni, se 
>b® že dan prej, ko se bo
t Ktia ^ a v kegljanju prva sku- 
J ’ Sl0’V ^ateri bodo igrale ekipe 
pl*1: na> Žita in KŽK Kranj.
K v
i j Soj,0, esna otvoritev iger bo v 
rf G4^ °b pol devetih zjutraj. 

Mif0 erice bo najprej nagovoril 
lco0rj. Baznik, predsednik 
PtaVQ acijskega odbora za pri- 
1klavJ)rVeŠa športnega srečanja 
kiba^v v kmetijstvu, živilski in 
1,jirn 1 'ndustriji Slovenije, za 

bc>sta spregovorila še 
^0 Jeric, član predsedstva 
'‘istvp\ikata delavcev v kme- 
Si in Vilski in tobačni indu- 
k>Že p v imenu prireditelja iger

-<ve blVavšek, direktor Ko-

Staio^J^ovalnim delom pro- 
p0j ,0(i° nastopajoči začeli 

5t0pili esetih. Moški bodo na- 
cer y v sedmih panogah, in 

% ^em nogometu, roko- 
t^ju, IJ>arn’2riem tenisu, stre- 
Saltu’ ^manju, kegljanju in 

edtem ko se bodo

sii

ženske pomerile v kegljanju, 
streljanju in namiznem tenisu.

Organizatorja iger — RO sinv 
dikata delavcev v kmetijstvu, ži
vilski in tobačni industriji Slo: 
venije in Kolinska pričakujeta, 
da bo na igrali nastopilo blizu 
270 tekmovalcev iz 12 organi
zacij združenega dela. Tako 
bomo prihodnjo soboto videli 
na igrščih športnega parka na 
Kodeljevem najboljše športnike 
iz nekaterih največjih sloven
skih podjetij iz kmetijstva ter 
živilske in tobačne industrije. 
Med njimi bodo delavci Slovina, 
mariborskega Intesa, podjetja 
Fructal-Alko iz Ajdovščine, 
ljubljanskega Žita, Kolinske, 
Pivovarne Union, Merxa iz 
Celja, Kmetijskega kombinata 
Gornja Radgona, Droge iz Por
toroža, Kmetijsko-živilskega 
kombinata Kranj, Emone, in 
celjskega Etola. Med prijavlje
nimi ekipami pogrešamo šport
nike ljubljanske Tobačne tovar
ne, ki sicer množično sodelu
jejo na sindikalnih prvenstvih 
Ljubljane, vendar doslej priredi
teljem iger še niso poslali svoje 
prijave.

„Letos nam še ne gre za to, 
ali bomo zbrali na igrah vse 
večje organizacije združenega 
dela v kmetijstvu, živilski in to

bačni industriji Slovenije, ali 
ne. Razveseljivo je že to, da 
smo po tolikih letih enkrat le 
„prišli“ tudi do naših iger, do 
športnega sre Čanja vseh, ki de
lajo v slovenskem kmetijstvu ter 
v živilski in tobačni industriji. 
Zato je tudi odveč pričakovati, 
da bi prve letne športne igre 
živilcev postregle z rekordno in 
kvalitetno udeležbo. To tudi ni 
bil naš namen. Predvsem smo 
želeli, da bi po izkušnjah prvih 
iger poslej vsako leto priprav
ljali vedno kvalitetnejša športna 
srečanja, ki bi se morala odliko
vati bolj po svoji množičnosti, 
kar je tudi naš glavni cilj, ne pa 
po rezultatih, ki so pri tem 
drugotnega pomena," nam je v 
pogovoru dejal Dalibor Hlad
nik, tajnik RO Sindikata delav
cev v kmetijstvu, živilski in to- ' 
bačni industriji.

Ob razmišljanju našega sobe
sednika naj povemo, da je pred
sedstvo RO sindikata delavcev v 
kmetijstvu, živilski in tobačni 
industriji na svoji zadnji seji 
podprlo prizadevanja nekaterih 
delovnih organizacij živilske 
stroke v Sloveniji za pospešen 
razvoj množične rekreacije in 
športa. Predsedstvo Sodi. da bi 
morale TOZD in OZD posvetiti 
vprašanjem rekreacije in športa 
več pozornosti, posebno zato,

700 športnikov iz 
desetih občin

barske °Šn|eT delavske igre
tej 'eto:

v Postojni žre- 
‘nje

ln Notranjske, ki 
nstojni 22. sep- 
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]Vla. Sloveniji, kar
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Za devet panog (streljanje, 
šah, mali nogomet, namizni te
nis, košarka, balinanje, od
bojka, rokomet in kegljanje), 
kolikor jih bb na programu iger, 
se je prijavilo vseh deset občin, 
in sicer: Ajdovščina, Sežana, 
Tolmin, Idrija, Ilirska Bistrica, 
Cerknica, Koper, Logatec, Nova 
Gorica in Postojna. Le predstav
niki Logatca ne bodo tekmovali 
v rokometu.

Igre bodo zaključene do 14. 
ure, zaključna slovesnost pa bo 
v veliki dvorani Jamske restav
racije, kjer bodo tudi podelili 
zaslužena priznanja.

Za osvežitev pa poglejmo še 
zmagovalce iz leta 1973, ko so

ker živilci doslej na teh pod
ročjih sploh niso bili aktivni. 
Prav zato so prve letne športne 
igre tudi priložnost za dogovor 
med predstavniki vseh tistih 
podjetij, ki se že dalj časa ogre
vajo za množično rekreacijo za
poslenih, vendar so na tem pod
ročju doslej storila malo ali nič.

, -iv

»Kdor poganja kolo, 
ta zdravi telo!«

Pod tem geslom je ..društvo 40 mučenikov" iz Velenja v 
nedeljo organiziralo I. rekreativno kolesarjenje, ki se ga je 
udeležilo več kot 250 Velenjčanov. Proga je vodila od starta 
v starem Velenju po ulicah Velenja, nato so kolesarji za
peljali še enkrat skozi Staro Velenje in krenili po Ljubljanski 
ulici za velenjski grad, od tam pa proti Lazam, kjer sojih 
pričakali številni gledalci. Cilj je bil pri gostilni v Trebušah.

Na cilju, ob koncu rallyja, ni manjkalo šaljivih diskusij, 
seveda predvsem na račun udeležencev. Vsi so bili enotnega 
mišljenja, da je treba prireditev ponoviti in da mora postati 
tradicionalna.

LOJZE OJSTERŠEK

• II. LETNE ŠPORTNE IGRE KOMUNALNIH PODJETIJ JUGOSLAVIJE

Zagreb, Ljubljana, Banjaluka

bile igre v Ilirski Bistrici: stre
ljanje: Cerknica, Idrija, Postoj
na; šah: Idrija, Koper, Nova Go
rica; mali nogomet: Ilirska Bi
strica, Koper, Ajdovščina; na
mizni tenis: Idrija, Koper, Nova 
Gorica; košarka: Ilirska Bi
strica, Koper, Nova Gorica; ba
linanje: Koper, Postojna, Cerk
nica; odbojka: Nova Gorica, Se
žana, Postojna; rokomet: Aj
dovščina, Koper, Sežana; keg
ljanje: Koper, Cerknica, Po
stojna.

Prehodni pokal za najboljši 
uspeh v vseh devetih panogah 
so lani osvojili Koprčani, Idrija 
je bila druga, Postojna tretja, 
Cerknica četrta itd.

EDVARD PROGAR

Od 6. do 7. septembra so 
bile v Ljubljani v Športnem 
parku Kodeljevo II. letne 
športne igre komunalnih 
podjetij Jugoslavije. Organi
zatorji te velike športne ma
nifestacije so bili predstavni
ki Komunalnega podjetja 
Ljubljana. Ob tej priložnosti 
je dejal inž. Janez Urbanja, 
glavni direktor Komunalne
ga podjetja Ljubljana, na
slednje:

..Odločitev, da bodo dru
ge športne igre komunalnih 
podjetij Jugoslavije v Ljub
ljani, nas je razveselila in po
meni za nas priznanje in vse
kakor precejšen prispevek h 
krepitvi medsebojnih odno-

VESTI IZ i
CELJA i

Skupni vrstni red SŠI 74 (prvi ^ 
del) zži 21 uvrščenih DO: s

ČLANI: 1. ITC 295 točk; 2. 4
AERO 293; 3. Železarna 285 5
točk itd. Skupno'je sodelovalo S
57 delovnih organizacij". s

i STAREJŠI ČLANI: 1. AERO ?
1^.8 točk, 2. Železarna 125 ?
točk, Cinkarna 109 točk itd. So- S 
delovalo je 30 delovnih organi
zacij.

ČLANICE: l. Ingrad 98 točk,
2. ZNG 92, 3. AERO 91 itd. So
delovalo je 27 delovnih organi
zacij. SKUPNI PLASMA SŠI 74 
- 1. del: 1. AERO 513 točk, 2. 
Cinkarna 437, Ingrad 424 itd.

Končni vrstni red SŠI 74 v 
odbojki za starejše člane in čla
nice.

STAREJŠI ČLANI: L liga: 1. 
Ingrad 14 točk, 2. Železarna 14 
točk, ITC 11 (-1); II. liga: 1.
UJV 8 točk, 2. Toper 5 (-1), 3. 
Železnica 5 (-1).

ČLANICE: I. liga: Ingrad 20 
točk, 2. Prosveta 10, 3. ITC 9 
(-1); II. liga: 1. Aero 14 točk,
2. Sava 10, 3. Toper 10; III. liga:
1. LB 6 točk, TMC 4, SDK 4 
točke itd. T. G.

sov. Sodelovanje komunal
nih podjetij Jugoslavije ima 
pri nas že dolgoletno tradi
cijo, za kar ima precejšnje 
zasluge Stalna konferenca 
mest. Zvezna gospodarska 
zbornica, razna strokovna 
združenja komunalnih pod
jetij in še posebej komunal
na podjetja sama. Namen 
športnih iger komunalnih 
delavcev Jugoslavije je vseka
kor širok, predstavlja pa to 
srečanje p*edvsem oceno na
šega dela in seveda spodbu
do za še bolj učinkovito 
delo v prihodnje. Prvih 
športnih iger, ki so bile lani 
v Zagrebu, so se udeležili 
predstavniki treh podjetij: 
Beograda, Zagreba in Ljub
ljane. Letos je udeležba 
mnogo večja, saj seje udele
žilo športnih iger kar enajst 
komunalnih podjetij iz vse 
Jugoslavije. Glede na to smo 
vložili v organizacijo velike
ga športnega srečanja vse na
pore, saj je naša največja že
lja, da bi udeleženci iger za
pustili Ljubljano z najlepši-. 
mi spomini...“

Veliko tekmovanje se je 
pričelo že v soboto navse
zgodaj, ko je bila na Kode
ljevem svečana otvoritev. 
Kmalu po otvoritvi so pri
čeli predstavniki enajstih ko
munalnih podjetij meriti 
svoje moči v malem nogo
metu, odbojki, namiznem 
tenisu, kegljanju, streljanju z 
zračno puško in šahu. Boji 
so bili zanimivi, posebno 
zato, ker se udeleženci iger 
na tem področju še niso po
znali.

..Športnih iger se je to pot 
udeležilo več kot 350 šport
nic in športnikov, kar za za
četek res ni malo. In zelo 
verjetno je, da bodo tretje 
športne igre prihodnje leto v 
Beogradu še bolj mno

žične . ..“, je poudaril inž. 
Tone Kovig, predsednik 
Skupščine mesta Ljubljana 
in pokrovitelj drugih šport
nih iger delavcev komunal
nih dejavnosti Jugoslavije. 
„In prav množičnost je tista, 
ki velja pri takih in podob
nih športnih manifestacijah 
največ! Niso tako važni 
športni dosežki kot to, da se 
sreča na športnem igrišču 
kar največ delavcev, da 
ljudje izkoristijo igre za 
medsebojno spoznavanje, iz
menjavo izkušenj in seveda 
prijetno in zdravo razve-. 
drUo ...“

Udeleženci letošnjih iger 
so bili z organizacijo na moč 
zadovoljni, za kar gre zaslu
ga predvsem požrtvovalnim 
funkcionarjem Komunalne
ga podjetja Ljubljana in pa 
seveda dobrim pogojem za 
organizacijo velikih športnih 
prireditev, ki jih nudi šport
ni park Kodeljevo.

V skupni uvrstitvi so se 
najbolj odrezali predstavniki 
Zagreba. Na drugo mesto so 
se uvrstili Ljubljančani, na 
tretje pa športniki Banja
luke.

Rezultati v posameznih 
športnih panogah:

Nogomet: 1. Zagreb 14,
2. Skopje 11, 3. Banjaluka 
9; Odbojka: 1. Zagreb 14, 2. 
Ljubljana 11, 3. Banjaluka 
9; Namizni tenis: 1. Beograd 
14, 2. Zagreb 11, 3. Banja
luka 9; Kegljanje: 1. Ljub
ljana 1217, 2. Split 1159 3. 
Zagreb 1152; Streljanje: 1. 
Ljubljana 586, Beograd 536,
3. Banjaluka 467; Šah: 1. 
Skopje 14, 2. Banjaluka 11, 
3. Beograd 9.

Naslednje športne igre ko
munalnih podjetij Jugosla
vije bodo, kot smo že pove
dali, čez leto dni v Beo
gradu. -a.

t
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SREBRNI JUBILEJ LJUBLJANSKE TOVARNE PLETENIN ANGORA

Iz modernizacije
v modernizacijo

Angora prejema za svoje izdelke vse več priznanj

Ljubljanska tovarna pletenin 
ANGORA slavi srebrni jubilej: 
25-letnico svojega obstoja.

Kolektiv se ne more toliko 
ponašati s tradicijo, stj četrt 
stoletja za tovarno ni kdove 
kako dolgo obdobje, kot s hi
trim vzponom in lepimi delov
nimi uspehi.

Angora je bila ustanovljena 
1. februarja 1949, s proiz
vodnjo pa so začeli dan pozne
je, to je 2. februarja pred pet
indvajsetimi leti. Maloštevilni 
kolektiv, štel je manj kot sto 
ljudi, je pričel izdelovati na po
dedovanih strojih raznih ljub

ljanskih obrtnikov najrazlič
nejše pletenine, od jopic do pu
loverjev, hlačnih nogavic in 
otroških volnenih kompletov. 
Vsi izdelki so bili samo iz volne.

LETOS
620.000 IZDELKOV!

Seveda so bili začetki sila 
skromni. Vse, od šivalnice, ple- 
tilnice pa tja do skladišča in 
administracije, je bilo utesnjeno 
na Emonski cesti 2, v nekdanji 
.konjušnici. Skromen je bil tudi 
proizvodni program, o izvozu 
sevedani bilo govora.

Kolektiv je uporabljal v za

četku za proizvodnjo izključno 
volno. Že leta 1953, ko je dala 
Angora na trg 90.000 svojih iz
delkov, je porabil kolektiv za 
svojo proizvodnjo 23 ton suro
vin.

Seveda se je z leti v tovarni 
marsikaj spremenilo: letošnje

S svojo trdno usmeritvijo si je Angora že od začetka svo
jega obstoja pridobivala sloves pri potrošnikih. Tudi njena 
prihodnja usmeritev sloni na maloserijski proizvodnji kako
vostnih in modnih izdelkov...

Tržni usmeritvi maloserijske proizvodnje modnih izdelkov 
je prilagojena tudi struktura pletilnih strojev, ki jih je tovar
na kupila letos. Z novim strojnim parkom je Angora bistveno 
povečala možnosti vzorčenja svojih pletiv, s čimer se bo še 
bolj prilagodila povpraševanju kupcev...

Proizvodni program Angore, ki je sprva obsegal predvsem 
izdela>o puloverjev injop, zdaj v večji meri'vključuje obleke, 
kostime in plašče. Taka usmeritev je v skladu z dolgoročnim 
načrtom Angore in je bila razvidna tudi iz prikazane po
mladne kolekcije za leto 1975...

Rezultati zboljšanja strukture kadrov so tudi številna pri
znanja, ki jih sprejema podjetje vsako leto za uspele modele. 
Odlikujejo se tako po kakovosti in praktičnosti kot tudi po 
tem, da so krojeni po najnovejših zamislih modnih kreator- 
jev...

V Tovarni pletenin ANGORA na Rakovniku v Ljubljani...

PREGLED ZAPOSLENIH DELAVCEV

REALIZACIJA V DINARJIH

2303882 2303882 73450

leto bodo, na primer, potrebo
vali že 220 ton surovin, od tega 
komaj četrtino volne, da bodo 
lahko napravili 620.000 izdel
kov, kot so jih načrtovali.

Modeli Angore pobirajo zad
nja leta na najrazličnejših sej
mih visoka priznanja, saj zado
voljujejo številne potrošnike. 
Radi segajo po izdelkih Angore 
tako ljudje, ki so radi lepo in 
moderno oblečeni, kot tudi 
tisti, ki se navdušujejo za rekre
acijo in s tem za športna obla
čila.

DO LETA 1975 
V CELOTI PRENOVLJEN 

STROJNI PARK 
Značilnosti proizvodnje to

varne Angora sta pravzaprav 
dve: visoka kvaliteta in malose
rijska proizvodnja. Temu je pri
lagojen tudi nov strojni park, 
katerega srce so avtomatski ple
tilni stroji svetovno znane nem
ške firme „Stoll“.

Načrti predvidevajo, da bo 
kolektiv Angore do leta 1975 
zamenjal še preostale stare ple
tilne stroje in jih nadomestil z 
novimi. Tako prenovljen strojni 
park bo omogočal dosledno 
uresničevanje zastavljenih na
črtov in produktivnost na naj
višji ravni.

In še ena velika investicija 
' čaka kolektiv Angore: odločil 

se je, da bo šel v novo gradnjo, 
da si bo postavil novo tovarno. 
V ta namen so že zaprosili za 
rezervacijo potrebnih gradbenih 
površin na 8000 kv. metrih. Z 
gradnjo naj bi začeli predvi
doma že leta 1978.

Ko smo že omenili dve zna
čilnosti tovarne Angora, to je 
visoko kvaliteto izdelkov in ma
loserijsko proizvodnjo, pravza
prav ne moremo mimo tretje: 
tako kot druge sorodne delovne 
organizacije je tudi kolektiv 
Angore „ženski kolektiv". Od 
skupnega števila zaposlenih, ko
lektiv šteje 638 ljudi, jenamreč 
skoraj 600 žena! Delavke so v 
glavnem zadovoljne s svojim de
lom, močno pa jih žuli nočna 
izmena. Vendar upajo, da bodo 
kmalu rešile tudi ta pereč pro
blem .. .

ZA TOVARNO TIK ANGORA 
NAJMOČNEJŠI KOLEKTIV 

V KOBARIDU
Tovarna pletenin Angora ima 

svoj obrat v Kobaridu, ki je bil 
ustanovljen leta 1961. V začet
ku je štel obrat komaj nekaj 
manj kot 70 ljudi, danes pa dela 
v njem že 156 delavcev, od tega 
je 154 žensk. Angora ima v Ko
baridu samo šivalnico, kjer de-.

■ '■ . ' ' ■■■: ’ ■ , ■ ■■ -
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lavke konfekcionirajo pol
izdelke.

Za tovarno igel in kovinskih 
izdelkov je sedaj Angora številč
no najmočnejši kolektiv v Ko
baridu. Obrat je bil ustanovljen 
predvsem zato, da bi dobile za
poslitev tudi ženske.

„Začetek ni bil najbolj obe
taven. Bilo nas je komaj nekaj 
okrog 70. Zato pa smo toliko 
bolj visoko zavihale roka
ve .. obujajo spomine naj
starejše delavke. „Prostori od
služene vojašnice so postali naš 
drugi dom. Prav za vse smo po
skrbele same. Tako za delovne 
prostore kot tudi za prostor 
okoli tovarne

Proizvodni prostori v Koba
ridu so tesni in predstavljajo 
ozko grlo. Zato so se delavke 
odločile, da najamejo nove pro
store. Precej stvari imajo nam
reč še v načrtu, med drugim 
tudi ustanovitev lastne trgovine.

NOVI PROSTORI
- LEPŠI JUTRIŠNJI DAN
Obisk pri delavkah Angore v 

Kobaridu nas je prepričal, da je 
kolektiv na najboljši poti. Izka
zal se je v teh kratkih letih in 
nedvomno ne bo razočaral tudi 
v prihodnje.

„Z novimi prostori se bomo 
rešile utesnjenosti, kar nas tre
nutno najbolj tare .. .“, pripo
vedujejo delavke v Angori. 
„Pred tremi leti smo si tu z last
nimi sredstvi precej izboljšale

delovne razmere, med 
smo si omislile dvojni 
parket, centralno kurja'. 
enem pa smo prenovile 
dilnico. Zdaj moramo A111 I 
jutri. Zahteve so iz let3 
večje, kolektiv raste. Z 
prostori bomo v Angori 
novo zadihali...“ f

ŽENSKE SO SE NAVč2 
NA SVOJE DELO

V Ljubljani, kjer je 
podjetja, so nam poved3' 
kolektiv v Kobaridu 
marljiv. Številčno sicer31 
kako velik, je pa za ma® 
varno toliko bolj po^ 
saj opravi šivalnica v N 
približno polovico P1 
fmalizacije.

Kolektiv ne pozna 
cije. Ženske so se na''6 
svoje delo in so zanesljlV, 
ke. Ne bodo se prefl3^ 
noč, zato je možno z 
čunati tudi v prihodnj6
je pri kovanju načrtov'
nji dan največ vredno ■

Izhodišča letnega 
gospodarskega načrta

3$?S posojilom za osnovna sredstva je Angora kupila ^ 
skih pletilnih strojev firme „Stoll“ in nekaj dodatne 
za krojilnico in šivalnico. Tovarna je z novimi 
stroji le nadomestila del že iztrošenega strojnega pfn 
odpravila četrto izmeno, zato z novimi stroji ne b° 
bistveno povečati niti količinskega obsega proizvodlll
števila zaposlenih.

Zato so osnovna izhodišča poslovne politike p°d 
letošnje leto naslednja:

Obdržati število in strukturo zaposlenih na ravt> 
lega leta, vse delavce, ki bi morebiti zapustili tova^gf!
nadomestiti z ljudmi, ki imajo najmanj enako, po 
pa višjo iz obraz bo. ^

- Osvojiti do konca letošnjega leta tehnološke 1
vosti novega strojnega parka in vključiti v proizvodni ^ 
kolekcije pomlad—poletje 1975 vse stroje s 100 % I 
zmogljivostjo. $

- Zaključiti letošnje leto s takšnim finančnim 
da bo moč iz ostanka dohodka in amortizacije izdv 
manj 3 milijone dinarjev lastnih sredstev za nctk^r 
pletilnih strojev firme ,,Stoll“ in ukiniti tretjo izmen0'

DELAVSKA
ENOTNOST ciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, telefon S12-691. Račun pri Komunalni banki Ljubljana, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki št. 501-620-7-12100. Posamettna številka 
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